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تقدیر ترامپ از ایران !
» از اینکه ایران هواپیماي سرنشین دار ما را 
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خصوصی سازی خودروسازان
 در چهار اقلیم  صفحه 06 را بخوانید

نگاهی به تجربه روسیه، رومانی، چک و کره 

واقعی تر  از    ر انندگی
حکمرانی بی پایان »گرن توریزمو« در بازار بازی های شبیه ساز

  گزارش یک

رئيس جمهور آمريکا پيش از رفتن به تفرجگاه کمپ ديويد 
براي رايزني درباره ايران در جمع خبرنگاران گفت، از اينکه 
ايران هواپيمــاي سرنشــين دار آمريکايي را بــر فراز تنگه 
هرمز ســرنگون نکرد، قدرداني مي کنيــم. دونالد ترامپ، 
رئيس جمهور آمريکا گفت که واشــنگتن در مســير اعمال 
تحريم هاي بيشــتر عليه ايران براي جلوگيري از دستيابي 
اين کشور به سلاح هسته اي اســت. اميدوارم نظام ايران از 

هوشمندي کافي براي رعايت منافع ملتش بهره مند باشد.
ترامپ با اشــاره به اينکه درحال رفتن به کمپ  ديويد براي 
انجام رايزني هاي بيشــتر درباره ايران اســت، گفت: اقدام 
نظامي  عليه ايران همچنان گزينه اي اســت که وجود دارد. 

رئيس جمهور آمريکا در بخش ديگري از سخنان خود گفت 
که بياييد دوباره به ايران عظمت ببخشــيم. شعار تبليغاتي 
ترامپ در رقابت هاي انتخاباتي وي در ســال 2016 نيز اين 
شعار بوده اســت؛ بياييد دوباره به آمريکا عظمت ببخشيم. 
ترامپ در بخش ديگري از سخنان خود در جمع خبرنگاران 
گفت: ايــران زماني که پهپــاد آمريکايي را ســرنگون کرد 
با ســاقط نکردن هواپيمايي که سرنشــين داشت »بسيار 
هوشــمندانه« عمل کرد و مــا از اين اقدام آنهــا قدرداني 
مي کنيم. رئيس جمهور آمريکا در بخش ديگري از سخنان 
خود گفت: آنها به سلاح هسته اي دســت نخواهند يافت و 
زماني که آنها اين موضوع را قبول کنند، به کشور ثروتمندي 

تبديل خواهند شد و بسيار خوشحال مي شوند و من بهترين 
دوست آنها خواهم بود. اميدوارم اين موضوع اتفاق بيفتد.

يک مقام ارشــد نظامــي  آمريکايــي تاييد کــرده که يک 
هواپيماي جاسوسي P-8 با چندنظامي  آمريکايي در شبي 
که پهپاد)گلوبال  هاوک( نيروي دريايي توسط ايران سرنگون 
شد، بر فراز تنگه هرمز درحال پرواز بود. اين در حالي است که 
روز جمعه سردار حاجي زاده، فرمانده هوافضاي سپاه در جمع 
خبرنگاران گفته بود، همان لحظه اي که پهپاد جاسوســي 
رهگيري شد، هواپيماي جاسوسي ديگري با نام P-8 نيز در 
نزديکي آن در حال پرواز بود که حدود ٣٥سرنشين داشت 

و مي توانستيم آن را سرنگون کنيم، اما اين کار را نکرديم.

ترامپ: از اینکه ایران هواپیماي سرنشین دار آمریکایي را سرنگون نکرد، قدرداني مي کنیم

  عکس یک/ تصویری از طرفداران افغانستانی در تبریز  خبر یک

آنســامبل اپرای تهران به سرپرســتی و كارگرداني  هادی 
قضات بعد از اجــراي موفق اپراهای »جانی اســکيکی« و 
»هانســل و گرتل«، برای دومين بار تئاتر موزيکال اشک ها 
و لبخند ها را روی صحنه می برد. به گزارش روابط عمومی 
تئاتر موزيكال اشــك ها و لبخندها، نصير حيدريان پنجم 
تيرماه از كشــور اتريش به منظور آماده ســازي و رهبري 
اركســتر اپراي تهران در اين اجرا به ايران سفر خواهد كرد.  
هادی قضات به همراه هنرمندان و بازيگران فعال و متخصص 
در عرصه اپرا، اين داستان مشهور را به زبان فارسی در تالار 
وحدت روي صحنه خواهد برد. اين اثر توســط موسســه 

فرهنگی هنری نوای چنگ فرزانه برگزار می شود.

اشک ها و لبخندها،
تابستان امسال برای دومین بار 

روی صحنه می رود
حضور نصیر حیدریان، استاد و 

رهبر دانشگاه گراتس اتریش در 
اثر متفاوتي از  هادي قضات

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران
یکشنبه |2 تیر  1398 

16 صفحه
شماره 2403

 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

با معرفت مثل 
مسعود کیمیایی

سه ماه تابستان را در پیش داریم. اینجا 
برایتان از 90 خاطره مي نویسیم. از 
آدم ها، فیلم ها، بازي ها و... خاطره ها

بهمن سال  1387 بود. در اعتماد مشغول بودم. موقع 
جشنواره بود که  امير قادری مطلب منطقی اما تندی 
عليه آخرين فيلم بيضايی نوشت... صفحه 08 را بخوانید

علی رستگار| روز گذشته مفصل درباره 
آنچه در ترکیه برای ستاره اسکندری رخ 
داده نوشتیم. دیروز جزئیات تازه تری هم 
از قول برادر این بازیگر تئاتر و تلویزیون 
منتشر شــد از جمله اینکه کار ستاره 
اسکندری با آن شهروند ایرانی که مشغول 
فیلمبرداری بود بــه درگیری فیزیکی 
کشیده و حالا اودرگیر یک پرونده قضایی 
در کشور همسایه شده است. واکنش ها به 
ماجرای سفر رامبد جوان و نگار جواهریان 
به کانادا هم یادمان نرفته و به نظر می رسد 
خاکریزها برای سلبریتی ها یکی یکی در 
حال از دست رفتن اســت. آن ها نه تنها 
نفوذ پیشین بین افکار عمومی را ندارند 
بلکه بی وقفه زیر فشــار مهلکی هم قرار 
دارند. می خواهیم ببینیم چرا اینطوری 
شد؟ سلبریتی هایی که تا همین دو سال 
پیش به میتینگ هــای انتخاباتی دعوت 
می شدند تا با استفاده از محبوبیت شان 
برای کاندیداهــا رای جمع کنند چطور 
حالا در این مخمصه گیر افتادند؟ همین 
اول کار این نکتــه را بگوییم که ما قرار 
نیست کاربران شــبکه های اجتماعی را 
معادل همه مردم ایــران بگیریم. ممکن 
است چهره های مشــهور هنوز هم بین 
لایه های مختلف جامعه حامیانی داشته 
باشند و نباید گول این پوسته را بخوریم. 
با این حال مقصود ما این اســت که چرا 
و طی چه فرآیندی کار به اینجا رســیده 
که ســلبریتی ها متحمل این مکافات و 

گرفتاری های جدید شدند.

1.پراکندگی ایرانیان پر شــمار در خارج 
از مرزها. این نکته لزوما مهم ترین دلیل 
نیست اما زمینه ســاز خیلی از بلواهای 
اخیر اســت. چطور؟ ببینیــد به ذهن 
آزاده نامداری و هفت نســل پشــت او 
هم نمی رسید ممکن اســت در یکی از 
پارک های سوئیس یک ایرانی پیدا شود 
و از فاصله دور مخفیانه از او فیلم و عکس 
بگیرد. یا رامبد جوان کجا خیال می کرد 
در حالی که در خیابان های مونترال کانادا 
در حال حمل زنبیل میوه و سبزی است 
یک ایرانی دزدکی از او و همسرش عکس 
بگیرد. حالا البته در مورد ماجرای خانم 
ستاره اسکندری قضیه یک مقدار متفاوت 
است. در مراکز خرید ترکیه هر موقع سال 
مراجعه کنید فرکانس زبان فارسی خیلی 
راحت قابل دریافت است. بنابراین اینکه 
یک ایرانی گوشی اش را در بیاورد و از شما 
فیلم بگیرد خیلی دور از ذهن نیست. پس 
اگر یک دستورالعمل راهنمای سفر برای 
سلبریتی های ایرانی بخواهیم تهیه کنیم 
در قدم اول باید بنویسیم: »حواستان را 

جمع کنید ایرانی ها همه جا هستند!«

2.نکته دوم بالا رفتن کیفیت موبایل های 
دوربین است. سلبریتی ها انگار به طرز 
لجوجانه ای بی اعتنا به این مسئله هستند 
که کیفیت دوربین هــای موبایل به طرز 
حیرت انگیزی بالا رفتــه می توانند از 
فاصله خیلی دور از شما عکس و فیلم های 
مرغوبی بگیرند. بعد هم خیلی سریع در 
شبکه های اجتماعی آپلود می کنند و کل 
ایران عکس سلبریتی مورد نظر را قبل 
از خودش می بینند. این ســرویس لایو 
اینستاگرام هم که کار را پیچیده تر از قبل 
کرده و با بهانه هایي مثل فتوشاپ و مونتاژ 
نمی شود جا خالی داد.  ادامه در صفحه 03

جنگ بی امان  
موبایل ها علیه 

سلبریتی ها
چگونه خاکریز های 

امن سلبریتی ها در حال 
از دست رفتن است

از روز گذشــته طرح زوج و فرد پس از 14 سال حذف شد و  
طرح جديدی به نام »طرح کنترل آلودگی هوا« اجرا شــد. 
طرحی که هر خودرو می تواند فقــط 20 روز از يک فصل را 
به محدوده زوج و فرد سابق برود و برای تردد در بقيه روزها 
در اين منطقه بايــد پول پرداخت کند. فعــلا اين طرح هم 
برای شهروندان عادی نا مشخص است و هم برای رانندگان 
تاکســی های اينترنتی. راننــدگان تاکســی های اينترنتی 
می گويند طرح جديد باعث می شود هزينه های آن ها افزايش 
پيدا کند و بنابراين خواهان برقراری تسهيلاتی از سوی دولت 
و شهرداری هستند. از آن سو اما شــهرداری تهران به جای 
ايجاد تسهيلات به اين رانندگان پيشــنهاد داده به مديران 
خود فشــار بياورند تا تحت نظارت و ضوابط شهرداری قرار 
گيرند! يعنی همان چيزی که مهم تريــن نقطه تمايز آن ها 
از تاکسی های دولتی اســت و اقبال بخشی از مردم به آن ها 
به همين دليل بوده. پس از استرس های فراوان شرکت های 
تاکسی های اينترنتی درباره سهميه بنزين حالا آن ها بايد به 

نگرانی جديد خود فکر کنند. نگرانی ای که احتمالا تا به وجود 
آمدن نگرانی بعدی برای آن ها ادامه خواهد داشت!

گلایه ها از طرح جدید
خبرگزاری تسنيم در گزارشی نوشــته: در طرح جديد که 
محدوده کنترل آلودگی هوا نام گرفته است، همه صاحبان 
وسايل نقليه بايد در سامانه »تهران من« ثبت نام کنند؛ هر 
خودرو فارغ از اينکه دارای پلاک زوج يا فرد است می تواند 20 
روز در فصل را به صورت رايگان در اين محدوده تردد داشته 
باشد؛ البته اين ويژگی شامل حال خودروهای پلاک تهران 
است و خودروهای پلاک شهرستان تنها 15 روز مجاز به تردد 
رايگان در اين محدوده هستند. چنانچه هر شهروندی بخواهد 
بيش از مدت تعيين شده در اين محدوده حضور داشته باشد 
بايد نصف عوارض طرح ترافيک را بپردازد که اين رقم حداقل 
7 و حداکثر 20 هزار تومان است اما اين روند برای افرادی که 
در تاکســی های اينترنتی فعاليت دارند يا به عنوان مسافر بر 

شــخصی امرار معاش می کنند، گلايه هايی به همراه داشته 
است. آنها معتقد هستند که به شيوه کنونی بايد هزينه زيادی 
برای ورود بيش از 20 روز در فصل به محدود کنترل آلودگی 
هوا بپردازند و در شرايط سخت اقتصادی فعلی که بسياری 
به دليل نداشتن شــغل و عده  ديگری برای تأمين مخارج به 
عنوان شغل دوم و حتی سوم مشــغول به جابه جايی مسافر 
هستند، با مشکل رو به رو خواهند شد. راننده ميانسالی که 
خود را حسين.م معرفی می کند به خبرنگار تسنيم می گويد: 
با طرح جديد شهرداری، هزينه ديگری بر هزينه های زندگی  
ما افزوده می شود؛ بنده با داشتن پلاک زوج روزهای بيشتری 
می توانستم در محدوده ســابق مسافرکشی کنم. بنده يک 
کارگر بازنشسته هستم که برای تأمين مخارج زندگی در يکی 
از تاکســی های اينترنتي فعاليت می کنم اميدوار بودم برای 
افرادی مانند من فکری کنند اما اتفاقی نيفتاد و افراد زيادی 
مانند من زانوی غم بغل گرفته اند که حالا در ماه چقدر بايد 

هزينه  بيشتری بپردازند. ادامه در صفحه 03

شهرداری  علیه  تاکسی های اینترنتی
پایان طرح زوج و فرد و آغاز محدودیت  آشکار برای رانندگان تاکسی های آنلاین !

در ظاهر استقلال  با انتخاب سرمربی از پرسپوليس 
جلو است. پرسپوليس سرمربی ندارد و ديروز بحث 
يحيی گل محمدی رسما تمام شد تا گل محمدی در 
مشهد بماند. مربی خوش اخلاقی که امسال فرصتی 
طلايی برای هدايت پرسپوليس پرستاره را از دست 
داد. بازگشــت قريب الوقوع طارمي و حفظ شــاکله 
اصلی تيم ،  می توانســت فرصت را برای عرض اندام 
گل محمــدی فراهم بياورد. اما خب نشــد. هرچند 
هنوز هم برخی معتقدند يحيــی به رغم آنکه گفته 
داستانش با پرسپوليس تمام شده دست آخر به همين 

پرسپوليس باز می گردد!
 و حــالا و در ظاهــر  والتر زنــگا و آنــدره پاناديچ 
اولويت های اصلی هستند. پاناديچ خاطرات خوشی 
را برای پرسپوليســی ها دارد اما آيا پاناديچ می تواند 
از پس پرســپوليس بربيايد ؟ به نظر می رسد گزينه 
پاناديچ مورد تاييد برانکو هم هســت. در اين ميان 
مهدی تارتار، پرسپوليســی قديمی که در دو ســه 
فصل گذشته کارنامه موفقی با پارس جنوبی داشته 
نامش به ميان آمده اســت . داماد فيروز کريمی مثل 
گل محمدی متخصص بالاترين بهره وری از تيم های 
کم ســتاره اســت .  به هرحال در حالی که در تبريز 
مصطفی دنيزلی تمرينات سخت پيش از فصل خود را 
با تراکتور شروع کرده، در تهران دو مدعی اصلی هنوز 
گيج می زنند. به خصوص پرسپوليس که تمريناتش 
انتهای همين هفته و طبق برنامه زمان بندی شــده 

توسط برانکو آغاز می شود اما هنوز مربی ندارند. 
اســتقلال مربی خود را پيدا کرده است اما با جدايی 
ناگهانی بهترين بازيکنان خود روبه رو شده است. در 
واقع استقلال در شــرايطی به استراماچونی تحويل 
داده می شــود که حتی نسبت به اســتقلال شفر و 
مجيدی هم به لحاظ مهره ضعيف تر شــده اســت. 
از دســت دادن پاتوســی ، پژمان منتظری ، منشــا ،  
صيادمنش و  مهــدی رحمتی و  ناســازگاری وريا 
غفوری،  نورافکن و  علی کريمی، ماجرا را برای مديران 
استقلال سخت ساخته است . الصاقی های اين فصل 
استقلال هم چندان نام بزرگی را در بين خود ندارند. 
صادق بارانــی و بلبلی و احتمالا اخبــاری... گزارش 
صفحه 11 برای اين روزهای ســخت پرســپوليس و 

استقلال است ...

سرخ ها بدون سر، آبی ها 
بدون ستون فقرات !

فهرست بلندبالای نیمکت پرسپولیس :
یحیی ، پانادیچ ، زنگا یا تارتار؟

8 بازیکن ممتاز درآستانه جدایی از استقلال

میلیاردرهای اجاره نشین
نگاهي به گرانقیمت ترین فایل هاي 

رهن و اجاره مسکوني، شما را با 
عددهاي باورنکردني 

روبه رو مي کند
صفحات 4 و 5 را بخوانید

 شبيه  سازهای مسابقات اتومبيلرانی در صنعت بازی های ويدئويی قدمت طولانی دارند، به طوری که از همان اوايل 
پيدايش و عرضه کنسول ها و سيستم های گيمينگ، اين سبک از مهم ترين دسته های گيم به حساب می آمد. سری 
»Gran Turismo« که سابقه طولانی و درخشان در اين صنعت دارد و تاکنون نسخه های متعددی از آن به بازار 

عرضه شده، يکی از اولين شبيه سازهای عناوين ريسينگ بوده و سال ها ... صفحه 13 را بخوانید

چاووش اوغلو وزیر امور خارجه ترکیه در حیاط هتل 
عباسی در ملاقات با ظریف. وزرای دو کشور قدرتمند 
منطقه  48 ساعت پس از بحران پهپادی که آمریکا  
برپا کرد با فراغ بال و زیر آفتاب گرم اول تیر به چیدن 
ازگیل  می پردازند. تصویــری نمادین از اعتماد به 
نفس و اطمینانی که در ایران و دوستانش نسبت به  

تهدیدات ترامپ وجود دارد. صفحه 02 را بخوانید

کدام بحران ؟  کدام تهدید؟

ازگیل چیدن
در عباسی

ان
یز

ز م
س ا

عک



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2403  یکشنبه  2 تیر  1398

 وقت رسیدگی به پرونده نجفی 
هنوز تعیین نشده است

ســخنگوی قوه قضائیه گفت:»برای رســیدگی بــه پرونده نجفی 
)شهردار پیشین تهران( هنوز تعیین وقت نشده است.«

)در پاسخ به سوالی مبنی بر این که در رسیدگی پرونده عراقچی 
و فرستادن آن به دادسرا در مرحله اول علت عدم تحقیقات از آقای 
سیف علت نقص وارجاع پرونده به دادسرا اعلام شد، این بار نقص این 
پرونده چیست(: چه در ارتباط با خود افراد مطروحه در پرونده و چه 
در ارتباط با سایر بخش ها از نظر دادگاه تحقیقات پرونده کامل نبوده 
و موارد را هم دادگاه احصا و به دادسرا اعلام کرده که این تحقیقات 

تکمیل شود.
)درباره رسیدگی به پرونده قتل علیرضا شیر محمدی(: ظرف 48 
ساعت به این پرونده قتل رسیدگی و به دادسرا فرستاده شد و باید 
بگوییم رسیدگی به اتمام رسیده و کیفرخواست پرونده صادر و به 

دادگاه کیفری یک استان ارجاع شده است.
 رسیدگی به این پرونده مانند سایر پرونده هایی که دارای بازتاب 
اجتماعی بوده است به صورت ویژه و فوق العاده رسیدگی خواهد شد 

و این پرونده در حداقل زمان مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.
زمان رســیدگی به پرونده نجفی هنوز تعیین نشده است، آنچه 
تعیین شده بود )10 تیر(، مهلت 10 روزه ای بود که دادگاه به وکلای 
اولیای دم و متهم داده بود تا پرونده و کیفرخواست را مطالعه کنند و 
اگر نقص و ایرادی دارند اعلام کنند و پــس از طی این مرحله، در 
صورتی که نقصی وجود نداشــته باشــد، دادگاه زمان محاکمه را 
مشخص می کند. تا الان هیأت قضایی هیچ نقصی درباره این پرونده 

اعلام نکرده است.
 از جمله اقدامات قــوه قضائیه در هفته گرامیداشــت این قوه 
چابک سازی و کوچک سازی ستاد قوه قضائیه بود و در این سه ماه 
مطالعات گسترده ای در این زمینه انجام شد و نهایتاً در پایان هفته 
قبل و در آغاز هفته قوه قضائیه ساختار جدید قوه قضائیه به تصویب 

ریاست محترم قوه قضائیه رسید.
در ساختار جدید در حوزه ستادی قوه قضائیه تقریباً 40 درصد از 
واحدهایی که مستقیماً با ریاست محترم قوه قضائیه ارتباط داشتند 

را ادغام یا حذف کردیم یا در زیر مجموعه ای دیگر قرار دادیم.
تا همین امروز نماینــدگان متعــددی از زندان های جمهوری 
اسلامی ایران بازدید داشتند و نمایندگان در استان ها و در تهران از 
زندان ها بازدید کردند. باید بگویم هم کمیسیون قضایی مجلس و 
هم نمایندگان کمیسیون امنیت مجلس از زندان های تهران بازدید 
داشتند و سایر تقاضای نمایندگان در ارتباط با بازدید از زندان ها هم 
مورد بررســی قرار خواهد گرفت و ان شــاءالله زمینه بازدید فراهم 

خواهد شد.
)درباره تخلف یکی از مدیران قوه قضائیه (: من مکرر اعلام کردم 
که قرار نیست که قبل از آنکه موضوعی به اثبات برسد اسمی از کسی 

برده شود.
تغییراتی در قوه قضائیه انجام شــده و جابه جایی هایی در بعد از 
انتصاب ریاست جدید قوه قضائیه در زیر مجموعه این قوه رخ داده و 
اگر چنانچه در این ارتباط کســی مرتکب جرم و تخلف شده باشد 
حتماً تحت تعقیب قضایی قرار خواهد گرفت. فعلًا جرایم اثبات شده 
در موضوع مطروحه نداریم و اگر اسناد و مدارکی به دست آمد، مورد 

رسیدگی قرار خواهد گرفت.

ترامپ: بدون هیچگونه پیش شرطی آماده   یک روز با سیاستمداران 
مذاکره با ایران هستیم

رئیس جمهور آمریکا در مصاحبه ای گفت که این 
کشور آماده است بدون هیچگونه پیش شرطی با 
ایران مذاکره کند. دونالد ترامپ در گفت وگویی 

اختصاصی با شبکه ان بی سی با اشاره به تمایلش 
برای مذاکره با مقام معظم رهبری و حسن روحانی، 
رئیس جمهور ایران مدعی شد که واشنگتن بدون 

هیچ پیش شرطی با تهران مذاکره خواهد کرد.
او در ادامه ادعای خود در تناقضی آشکار می گوید: 

»در هرگونه مذاکرات احتمالی، باید مسئله 
موشک های بالستیک ایران مورد بحث قرار بگیرد.«

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا: انتقال پیام 
آمریکا به ایران از طریق عمان ساختگی است
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا گفت:»ایران 

باید از طرق دیپلماسی با دیپلماسی ما مواجه 
شود.« مورگان اورتاگوس، سخنگوی وزارت امور 

خارجه آمریکا در پیامی توئیتر مدعی شد:»اخبار 
مبنی بر این که ما شب گذشته از طریق عمان پیامی 

را به ایرانی ها دادیم کاملًا ساختگی هستند.« او 
این اخبار را پروپاگاندای مطلق ایرانی خواند و 

گفت:»ایران باید از طرق دیپلماسی با دیپلماسی ما 
مواجه شود.« روز جمعه خبرگزاری رویترز مدعی 
شد که یک مقام ایرانی به آنها اطلاع داده است که 

دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا پیامی از طریق 
عمان به تهران فرستاده و گفته است که آمریکا 

به دنبال جنگ نیست بلکه به دنبال مذاکره است. 
رویترز بدون نام بردن از منبع ادعایی خود گفته 

بود که ترامپ در این پیام، ایران را تهدید به حمله 
کرده است. در پی انتشار این خبر، شبکه الجزیره 

اعلام کرد که یک منبع از شورای عالی امنیت ملی 
ایران در گفت وگو با این شبکه تاکید کرده است که 
خبر ارسال پیام ترامپ به تهران از طریق مسقط و 

هشدار نسبت به حمله قریب الوقوع به ایران صحت 
ندارد. این منبع افزود:»خبر ارسال پیام ترامپ به 

مقامات عالی نظام کذب است و ما آن را به طور کامل 
رد می کنیم.«

گفت وگوی ترامپ و بن سلمان درباره ایران
رئیس جمهور آمریکا گفت وگوی تلفنی ای با 

ولیعهد عربستان درباره آنچه»رفتارهای تنش آمیز 
ایران« خوانده شد، داشته است. به گزارش رویترز، 

دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا روز جمعه در 
گفت وگویی تلفنی با محمدبن سلمان، ولیعهد 

عربستان با اشاره به تنش های ایران، درباره ثبات 
منطقه و بازار نفت به بحث و گفت وگو پرداخته 
است. هوگان گیدلی، سخنگوی کاخ سفید در 

بیانیه ای اعلام کرد:»این دو رهبر بر سر نقش اساسی 
عربستان سعودی در حفظ ثبات منطقه و بازار نفت 

گفت وگو کردند. آن ها همچنین بر سر تهدیدات 
حاصل از رفتارهای به ادعای وی تنش آمیز ایران نیز 

به بحث و گفت گو پرداختند.«

سی
لما

دیپ

نشســت جی 20 در ژاپن این هفته کار خود را 
آغاز خواهد کرد. امســال از یک ماه قبل از آغاز 
این نشســت زمزمه های زیادی در مورد ایران و 
حضور یا عدم حضورش در آن مطرح بود. اما بعد 
از سفر نخســت وزیر ژاپن به تهران این احتمال 
منتفی شد. حالا گفته می شود موضوع ایران از 
موضوعات مهمی است که بیست اقتصاد بزرگ 
قرار است در نشست جی بیست در ژاپن در مورد 

آن رایزنی کنند.

   مرکل: ایران از موضوعات مورد بحث 
در نشست جی 20 است

صدر اعظم آلمان تاکید کرد که باید در رابطه با 
ایران به یک راهکار سیاســی دست یافت. آنگلا 
مرکل، صدراعظــم آلمان در پی آنکــه دونالد 
ترامــپ، رئیس جمهــور آمریکا گفتــه بود در 

شرف یک حمله نظامی به ایران بوده است، روز 
شــنبه گفت که جامعه بین المللی باید به دنبال 
راهکاری سیاسی در رابطه با ایران باشد. مرکل 
که در همایش ســالانه کلیســاهای پروتستان 
ســخنرانی می کرد، همچنین عنــوان کرد که 
مسئله ایران در نشست گروه 20 کشور پیشگام 
اقتصاد جهــان )G20( در ژاپــن و حداقل در 
ســطح دو جانبه مورد بحث قرار خواهد گرفت. 
او افزود:»باید یک راهکار سیاســی در رابطه با 
ایران وجود داشته باشــد و ما در حال کار کردن 
روی این موضوع هســتیم.« آنــگلا مرکل روز 
گذشــته در واکنش به این اتفــاق گفت که او و 
دیگر رهبران اتحادیه اروپا پس دریافت اخباری 
مبنی بر اینکه آمریکا به دنبال اجرای یک حمله 
نظامی علیه ایران بوده است، درباره وضعیت در 
خاورمیانه ابراز نگراني کرد. مرکل پس از نشست 

دور روزه اتحادیــه اروپا در بروکســل در جمع 
خبرنگاران گفت:»ما درباره این وضعیت نگران 
بوده و خواهان مذاکرات دیپلماتیک و حل وفصل 

سیاسی برای موقعیتی بسیار متشنج هستیم.«

   دعوت از ایران منتفی شد
روزنامه »ژاپن تایمز« چاپ توکیو با اشــاره به 
سفر نخست وزیر ژاپن به تهران از تلاش »شینزو 
آبه« برای میانجیگری بین ایران و ایالات متحده 
آمریکا خبر داده و نوشته بود:»او ابتکارهایی را به 
منظور آغاز گفت وگوهای مستقیم ایران و آمریکا 
در دســت دارد.« »مومویو کوندو« پژوهشــگر 
موسســه خاورمیانه در ژاپن در این باره به ژاپن 
تایمز گفته بود:»برای مثال ممکن اســت آبه از 
حســن روحانی برای حضور در نشســت سران 
»جی20« که قرار است در اواخر ماه ژوئن جاری 
در ژاپن برگزار شــود، دعوت به عمــل آورد.« 
موتوهیرو اونو دیپلمات ســابق ژاپنی نیز در این 
باره گفته اســت:»اگر دعــوت از روحانی برای 
نشســت جی 20 امکان پذیر نشد، آبه دست کم 
می تواند حامل پیامی از ایــران برای ترامپ در 
این نشست باشــد.«  با همه اینها باز هم ایران از 

شرکت در این نشست بین المللی جا ماند.

   گروه 20
گروه 20 متشــکل از وزرای اقتصاد )دارایی( و 

مســئولان بانک های مرکزی 20 اقتصاد مطرح 
دنیاســت. گروه20 متشــکل از قدرتمندترین 
کشورهای جهان است که در مجموع 8۵ درصد 
اقتصاد جهــان را در اختیار دارنــد. اعضای این 
گروه همه ساله جلسه دارند. موضوعات محوری 
نشست ســران و رهبران کشــورهای گروه 20 
ناظر بر سیاست های اقتصادی است. کشورهای 
وابسته به گروه 20 حدود دو سوم کل جمعیت 
جهان را نمایندگی می کنند. نمایندگان صندوق 
بین المللی پول و همچنین بانک جهانی نیز در 
نشست های کشــورهای گروه 20 حضور دارند. 
اعضای این گروه شامل کشــورهای صنعتی و 
درحال پیشرفت و از این قرارند: آرژانتین، برزیل، 
استرالیا، چین، آلمان، فرانســه، بریتانیا، هند، 
اندونزی، ایتالیا، ژاپن، کانادا، مکزیک، روســیه، 
عربستان سعودی، آفریقای جنوبی، کره جنوبی، 

ترکیه، آمریکا و اتحادیه اروپا.
یکی از بحث برانگیزترین کشورهایی که نامش 
در میان دعوت شدگان به چشم نمی خورد، ایران 
است. ایران یکی از بزرگ ترین اقتصادهای جهان 
محســوب می شــود. اگر تولید ناخالص داخلی 
)GDP( این کشــور را از نظر شــاخص برابری 
قدرت خرید مقایســه کنیم، ایران هفدهمین 
اقتصاد بزرگ جهان و اگر تولید ناخالص داخلی 
)GDP( اســمی را در نظر بگیریم، ایران بیست 

و نهمین اقتصاد بزرگ جهان به حساب می آید.

 جی 20 برای ایران 
چه در سر دارد؟

 مرکل از گفت و گو در مورد ایران در نشست این هفته 
در ژاپن خبر داد

  خبر

زنگنه وزیر نفت بی پایان به نظر می رسد. در این 
بین دیروز علیرضــا رحیمی یکــی از نماینگان 
مجلس در توئیتی نوشت که برخی از نمایندگان 
با بابک زنجانی در زندان ملاقات کرده اند. پیش 
از این وزیر نفت گفته بود کــه اجازه ظهور بابک 
زنجانی ها را نمی دهد. همزمان هم خود زنجانی 
مدعی بود به زودی جای او و زنگنه عوض خواهد 

شد.

   توئیت جنجالی نماینده مجلس
علیرضا رحیمی در صفحه شخصی خود در توئیتر 
نوشت:»از یکی از وزیران شــنیدم که به تازگی 
برخی نمایندگان مجلس چند نوبت با آقای بابک 

زنجانی در زندان دیدار داشته اند.
 خوب است قوه قضائیه گزارشی از این دیدارهای 
پرابهام به هیات رئیسه مجلس ارائه دهد و نظارت 
بیشتری بر عدم تبعیض در اجرای ضوابط دیدار با 

زندانیان داشته باشد.«

   واکنش وکیل بابک زنجانی به ملاقات های 
چندین باره نمایندگان در اوین

وکیل بابــک زنجانــی ملاقات هــای چندین باره 
نمایندگان با بابک زنجانی در اوین را تکذیب کرد. 
رســول کوهپایه زاده در واکنش به نقل قول یکی از 
نمایندگان مجلس در رابطه با دیدارهای چندین باره 
نمایندگان مجلس با بابک زنجانی در زندان، گفت: 

این مطلب دقیقی نیست و شبهه ایجاد کرده است.
او افزود:»قضیــه از ایــن قرار اســت کــه در روند 
بازپرداخت بدهی موکل زمانــی که تعللی به وجود 
می آمد، مطلب را بــه کمیســیون قضایی منتقل 
می کردیم. در دی ماه سال گذشــته هم جلسه ای 
با حضور یکی از اعضای کمیسیون قضایی مجلس، 
نماینده وزارت اطلاعــات، نمایندگان وزارت نفت، 
نماینده دادســتان تهران با حضور بنده و موکل در 
اوین برگزار شــد و موضوع جلسه پیگیری بدهی و 
پرداخت مــوکل بود.« وکیل مدافــع بابک زنجانی 

گفت:»ما مدعی بودیم طرف مقابل همکاری لازم را 
انجام نمی دهد. در آن جلسه با توجه به وجه نظارتی 
مجلس، نماینده کمیســیون حقوقــی هم حضور 
داشت و در آن جلسه مقرر شد اسناد لازم در اختیار 

ما قرار گیرد.«
کوهپایــه زاده افزود:»متعاقب آن جلســه، در اول 
خرداد ماه جلســه ای هم با حضور نماینده وزارت 
اطلاعات، بانک مرکزی و دادســتانی و نفت و بدون 
حضور نماینده ای از مجلس برگزار شــد. اطلاعاتی 
که یکی از وزرا به ایشــان دادند درســت نیســت. 
چندین جلســه نبوده بلکه یک بار آن هم با حضور 
نمایندگان دولت و دادســتانی در راستای تسویه 

بدهی بوده است.«

   یک نماینــده مجلس: بابــک زنجانی را 
تاکنون ندیده ام

نماینده مــردم نجف آبــاد دیدار با بابــک زنجانی 
در زنــدان را تکذیب کــرد و گفت:»فقــط یک بار 

زنجانی را در اخبار تلویزیــون و عکس ها دیده ام تا 
به حال هم هیچ گونه ملاقات و مذاکره ای با زنجانی 
نداشــته ام.« ابوالفضل ابوترابی در گفت وگو با ایلنا،  
درباره شایعه هایی مبنی بر دیدار وی با بابک زنجانی 
در زندان گفت:»هیچ اطلاعی از این خبر ملاقاتی که 
گفته می شود تعدادی از نمایندگان مجلس با بابک 
زنجانی داشته اند، ندارم .« نماینده مردم نجف آباد 
تاکید کرد:»بابک زنجانی را نه تا به حال دیده ام و نه 
از نزدیک او را می شناسم.« او خاطرنشان کرد:»فقط 
یک بار زنجانــی را در اخبار تلویزیــون و عکس ها 
دیده ام تا به حال هم هیچ گونه ملاقات و مذاکره ای 

با زنجانی نداشته ام.«
این عضو کمیســیون شــوراها با بیان اینکه باز هم 
تاکید می کنم زنجانی را نمی شناسم، گفت:»بنده نه 
کاری با بابک زنجانی داشتم و نه کاری با وی خواهم 
داشت.« ابوترابی پیش از این اظهاراتی علیه زنگنه 
مطرح کرده که موجب تکذیب این ادعاها و شکایت 

وزیر نفت از او شده است.

دعوای میان برخی از نمایندگان مجلس و بیژن 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

1  نامه اصلاح طلبان به دبیر کل ســازمان ملل؛ چند چهره 
شــاخص اصلاح طلب در نامه ای به گوترش دبیرکل سازمان ملل 
متحد با اشاره به حرکت آمریکا در مسیر شعله ور ساختن جنگی 
جدید در خاورمیانه خواستار واکنش دبیرکل و اعضای شورای 
امنیت شدند. در بخشــی از این نامه  آمده اســت: »در شرایطی که 
ایالات متحده به همراهی اسرائیل عملًا در مسیر شعله ور ساختن جنگ 
خانمان برانداز جدیدی در خاورمیانه حرکت می کند و به این ترتیب 
صلح و امنیت جهانی را با مخاطرات جدی مواجه کرده است، ساکت 
ننشینند و به هر شکل که صلاح می دانند، دولت آمریکا را به بازگشت 
به برجام، لغــو تحریم ها و ترک ماجراجویــی در منطقه جنگ زده ما 
تشویق کنند.« این نامه به امضای بهزاد نبوی، محسن آرمین، محسن 
امین زاده، سیدمصطفی تاجزاده، سعید حجاریان، حمیدرضا جلائی پور، 
محمدرضا جلایی پور، محمد حســینی نیا، عبدالله رمضان زاده، زهرا 
شجاعی، محسن صفایی فراهانی، عباس عبدی، فیض الله عرب سرخی، 
علیرضا علوی تبار، الهه کولایی، فخرالســادات محتشــمی پور، آذر 

منصوری و  شهیندخت مولاوردی رسیده است. )ایرنا(
2  برای تصویب FATF عجله ای نیســت؛ محســن مجتهد 
شبستری عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام درباره آخرین 
وضعیت بررســی لوایح مرتبط با FATF گفت: آنچه مســلم است 
اینکه لوایح پالرمو و CFT از دستور کار خارج نشده اما به دلیل اینکه 
دستورکار دیگری راجع به زمان بندی مصوباتی که باید بازه زمانی برای 
آنها در نظر گرفته شــود در اولویت قرار گرفته به تعویق افتاده است. 
آنچه مسلم است اینکه لوایح مرتبط با FATF از دستور خارج نشده و 
بالاخره دیر یا زود در مجمع مطرح خواهد شد. عجله ای برای تعیین 
تکلیف نیست، با توجه به اینکه یازده سوال از سوی مجمع تشخیص به 
دولت ارسال شــده، مجمع منتظر است تا پاسخ  های دولت را دریافت 
کرده تا در نهایت با دقت بیشتری روی این کنوانسیون ها تصمیم گیری 

کند. )خبرآنلاین(
3   ایران خوب کرد کــه پهپاد را زد؛ رحمــان قهرمان پور، 
كارشناس مسائل استراتژیك گفته: آمریکا ایران را به سمتی هل 
می دهد که گزینه های ایران محدود شــود و ایران برای خروج از این 
بن بستی که ترامپ ایجاد کرده بود، باید یک اقدامی را انجام می داد. 
نابودی این پهپاد تلاشی از سوی ایران برای شکستن این بن بست است 
و ترامپ با خروج از برجام و اعمال تحریم های بیشتر و قرار دادن سپاه 
در فهرست گروه های تروریســتی و تحریم کامل فروش نفت عملا به 
تعبیر استراتژیست ها ایران را به گوشه رینگ کشانده بود. در این شرایط 
ایران اگر اقدامی انجام نمی داد در این گوشه رینگ، شاید توان خود را 

از دست می داد. )انتخاب(
4  شــرایط امروز ما، بهزاد نبوی گفت: در ضیافت افطار برخی  
شرکت کنندگان به آقای رئیس جمهور می گفتند: گرچه شرایط بدی 
داریم اما بدتر از شرایط دوران جنگ که نیست. به نظرم آقای روحانی 
درست پاســخ داد که شــرایط خیلی بدتر از زمان جنگ است. تنها 
محدودیت  ما در زمان جنگ این بود که ما نمی توانستیم اسلحه بخریم 
اما می توانســتیم نفت مان را صادر کنیم. ممکن بود به خاطر اصابت 
موشک و بمباران پایانه خارک یا خطوط لوله آسیب می دید و صدور 
نفت مختل می شد اما به سرعت مرمت می گردید به این ترتیب ما در 
زمان جنگ نفت و کالاهای غیرنفتی را می توانستیم وارد و صادر کنیم. 
ارتباط بانکی ما نیز با دنیا قطع نبود. اکنون ارتباط صادراتی، وارداتی، 

مالی و بانکی ما با دنیا دچار مشکل اساسی است. )فارس(

5  شاید یک ژنرال آمریکایی تخلف کرده است؛ سردار سرتیپ 
پاســدار »امیرعلی حاجی زاده« فرمانده نیروی هوافضای سپاه 
گفت: نیروهای مسلح و ملت ایران از جنگ استقبال نمی کنند اما آماده 
دفاع تمام قد از کشور هستند.  امکان دارد که این تخلف آمریکایی ها 
توسط یک ژنرال و یا چند اپراتور انجام شده باشد؛ ما از این موضوع با 
خبر نیستیم اما این اقدام زیر پا گذاشتن مقررات بین المللی هوانوردی 
توسط یک هواپیمای جاسوسی اســت که با پاسخ طبیعی ما رو به رو 

شد. )ایرنا(
6   ادعای ترامپ صحت ندارد؛ ترامپ روز گذشته مدعی شد 
در آخرین دقایق حمله به ایران را لغو کرده است، پرویز اسماعیلی 
معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر ریاست جمهوری، در صفحه 
توئیتر خود در واکنش به این ادعا نوشت: حتی اگر اجماعِ جلسه 
کاخ سفید عملیات نظامی علیه ایران بوده، طبعاً نتایج آن بحث شده و 
ادعای ترامپ مبنی بر لغو حمله در آخرین دقایق به دلیل اطلاع از تعداد 
کشته ها، صحت ندارد. گویا، مخالفت هم پیمانان منطقه ای و مستندات 
محکمی از پرواز پهپاد آمریکایی در آسمان ایران هم به اطلاع او رسیده 

است. )خبرآنلاین(
7  شهرداران باید در شهر ساکن باشند؛ سید سلمان سامانی 
سخنگوی وزارت کشور از ابلاغ دستورالعمل جدید نحوه احراز 
سکونت شهرداران در محل خدمت خود به استانداران سراسر 
کشور خبر داد و اظهارداشت: بر اســاس این دستورالعمل تمامی 
شهرداران و خانواده وی شامل همسر و فرزند یا فرزندان تحت تکفل 
وی باید در داخل محدوده شهر سکونت و اقامت داشته باشند. چنانچه 
شهردار از تاریخ صدور حکم انتصاب توسط مراجع ذیربط در محدوده 
شهر محل خدمت خود سکونت و اقامت نداشــته باشد باید حداکثر 
ظرف مهلت یک ماه نسبت به اســکان در محدوده شهر مذکور اقدام 

کند. )فارس(
8   نباید به مجمع فشــار بیاوریم؛ حشمت الله فلاحت پیشه 
درباره تصویب FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: قبلًا 
فضای مجمع خوب بود اما تحت تأثیر حاد شدن سیاست خارجی فضا 
منفی شد به همین دلیل در شرایط کنونی وارد کردن فشار به مجمع 
برای رأی گیری نسبت به این دو لایحه به سود منافع کشور نیست چون 
نتیجه آن برعکس شــده و منجر به رأی منفی می شود. باید بگذاریم 
مجمع با مصلحت عمل کرده و تصمیم گیری نهایی را اعمال کند؛ در 
مجمع نمایندگان دولت و مجلس حضور دارنــد و از نظر زمان بندی 

درباره این کنوانسیون ها با مصلحت اندیشی عمل می کنند. )ایسنا(
9   اعدام یک کارمند قراردادی وزارت دفاع؛ روابط عمومی 
سازمان قضایی نیرو های مســلح اعلام کرد:حکــم اعدام جلال 
حاجی زوار، کارمند قراردادی ســازمان هوا- فضای وزارت دفاع که 
برای سازمان ســیا و دولت آمریکا جاسوســی می کرد، اجرا شد. به 
گزارش سازمان قضایی نیرو های مســلح، این پرونده با رعایت کامل 
موازین قانونی و حقوق دفاعی در مرحله تحقیق، صدور و اجرای حکم 
رسیدگی شده و وکیل مدافع متهم در همه مراحل دادرسی در دادسرا 
و دادگاه حضور داشته است. این فرد را ســازمان حفاظت اطلاعات 
وزارت دفاع شناســایی کرد و تحت تعقیب دادسرای نظامی تهران 
قرار گرفت. متهم که ســال 1389 از خدمت منفک شده، در جریان 
تحقیقات، صریحاً اتهام جاسوسی برای سازمان سیا را در قبال دریافت 
پول پذیرفته و اسناد و مدارک و تجهیزات جاسوسی نیز از منزل وی 
کشف و ضبط شده است. پرونده نامبرده پس از تکمیل تحقیقات در 

دادسرای نظامی با صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال شد و دادگاه 
نظامی یک تهران پس از برگزاری جلســات متعدد، بر اساس اسناد، 
مدارک و شــواهد و همچنین اعترافات متهم، وی را مجرم شناخت 
و به مجازات اعدام محکوم کرد. حکم اعدام صــادره به تایید دیوان 
عالی کشور رسید و پس از تشریفات قانونی، این حکم چند روز پیش 
در زندان رجایی شهر اجرا شــد. همسر ســابق نامبرده نیز به جرم 
مشارکت در جاسوسی به تحمل 1۵ سال حبس محکوم شده و رأی 
صادره به تأیید دیوان عالی کشور رسیده و در حال تحمل کیفر است. 

)خبرگزاری صداوسیما(
10  درباره خبر رویترز باید بیشــتر دقت می کردید؛  کیوان 
خسروی، سخنگوی شورای عالی امنیت ملی در یادداشتی نوشت:  
در رخداد اخیر و در شرایطی که کوچکترین خبر، اظهار نظر، تحلیل 
و... از سوی دو طرف منازعه، می توانست تاثیر تعیین کننده ای بر تغییر 
محیط داخلی و تصمیم گیری هر یک از طرفین داشته باشد، خبر جعلی 
رویترز مبنی بر ارســال پیام تهدیدآمیز آمریکا به ایران توسط عمان 
خیلی سریع در فضای افکار عمومی داخلی منتشر شد. رویترز رسانه ای 
است که نشان داده در شرایط خاص، حتی به قیمت تنزل به جایگاه 
فیک نیوز از هیچ اقدامی برای تغییر معادله بازی بر ضد حریف فروگذار 
نمی کند. اگرچه این خبر بلافاصله از ســوی مقامات مسئول ایرانی و 
با فاصله چند ساعته از ســوی آمریکا تکذیب شد اما بازتاب خام خبر 
رویترز از سوی برخی رسانه های داخلی از وجود نقیصه نگران کننده در 

توجه به دروازه بانی هوشمند خبر می دهد. )خبرآنلاین( 
11  مجلس دهم، مجلس اصلاحات نیست؛ احمد مازنی، نماینده 
عضو فراکسیون امید گفت:  اگر هویت جمعی برای فراکسیون امید 
قائل باشــیم و برای نظر جمعی این فراکســیون احترام قائل باشیم، 
اکثریت قاطع اعضا بر حضور مستقل فراکسیون در آخرین انتخابات 
هیات رئیسه مجلس و ائتلاف نکردن با فراکسیون مستقلین رأی مثبت 
دادند که البته نتیجه آن را هم دیدیم. ایــن تصمیم امیدی ها حاوی 
این پیام به مردم بود که وزن واقعی اصلاح طلبان آن چیزی نیســت 
که به افکار عمومی القا می شــود...جان کلامم با مردم این اســت که 
اصلاح طلبان با زحمت می توانند یک کرسی هیات رئیسه مجلس را 
حفظ کنند و باز با زحمت می توانند یک طرح اصلاح طلبانه را در مجلس 
به سرانجام برسانند. به نظر بنده انتخابات هیات رئیسه مجلس در سال 
آخر عمر این مجلس به مردم پیام داشت و آن این بود که مجلس دهم، 

مجلس اصلاح طلبان نیست. )ایسنا(
12  محســن رضایی و آملی لاریجانی اختلاف دارند؟ احمد 
توکلی در واکنش به ادعاهایی که درباره اختلاف محسن رضایی 
و آملی لاریجانی مطرح می شــود، گفت: بنده ایــن موضوعات را 
جدی نمی گیرم. بنده توصیه می کنم هم اکنون که بحث اتحاد ملی را 
مطرح می کنیم، به این موضوعات نپردازیم. آقای لاریجانی و رضایی 
دو  شــخصیت قابل احترام و قابل اعتنا در این نهاد هستند، این ادعا 
هم یا راست یا دروغ است. اگر راست اســت که ما با مطرح کردن این 
نوع مباحث به آن دامن می زنیم، اگر هم دروغ باشد که زمینه ای برای 
اختلاف ایجاد می کنیم. اگر قرار اســت تفاهم ملی داشته باشیم، آیا 
باید در یک نهاد رسمی کشور به دنبال این باشیم که چه کسانی با هم 
اختلاف دارند؟ وجود اختلاف بین مسئولان امری طبیعی است طرز 
حل اختلاف مهم است. وجود ســاز و کارهایی که بتواند اختلافات را 
کاهش دهد، دارای اهمیت اســت. بنابراین وقتی از گفت وگوی ملی 

سخن می گوییم، نباید تلاشی ضد آن انجام دهیم. )ایلنا(

نامه اصلاح طلبان، مصاحبه نبوی، اعدام یک کارمند قراردادی و ...
  عکس نوشت

    جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی با حضور سران سه قوه و به ریاست حجت الاسلام و المسلمین حسن 
روحانی تشکیل شد و در آن مهم ترین موضوعات اقتصادی کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت. )پایگاه اطلاع 

رسانی ریاست جمهوری(

    ابراهیم رئیسی در کنار سید حسن خمینی؛ رئیس و مسئولان عالی قضایی با حضور در مرقد مطهر با آرمان های امام 
راحل  تجدید میثاق کردند. )عکس: امیر جلالی / ایرنا(

    لعیا جنیدی معاون حقوقی رئیس جمهوری که ظاهرا به سرپرستی دستیاری امور حقوق شهروندی هم رسیده، در 
نشست با دستیاران حقوق شهروندی دستگاه های اجرایی، استان ها، کانون های وکلای دادگستری و روسای 

دانشکده های حقوق دانشگاه ها. )عکس: فرج صمدی / ایرنا(
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نیویورک تایمزی که برد  
رویترزی که باخت

چهار خبرنگار روزنامه نیویورکی با خبر خود از داخل کاخ سفید توانستند 
برای خود اعتبار بخرند و خبرگزاری انگلیسی با خبری که حتی آمریکا آن را 

تکذیب کرد، بی اعتبار شد
مصطفی آرانی | شلیک موشک از سوی سامانه موشکی سپاه 
به سمت هواپیمای بدون سرنشین آمریکایی، اگرچه یک نبرد 
نظامی بود اما در دل خود جنگ رسانه ای تمام عیاری را هم به 
همراه داشت؛ جنگی که رسانه های خارج از کشور برای کسب 
مخاطب و اعتبار بیشتر در آن مبارزه می کردند و البته مسئولان 
ایرانی برای دروازه بانی خبر و جلوگیری از تاثیر اخبار جعلی بر 

جامعه. 
در این نبرد، سه رسانه مهم توانستند با اخبار اختصاصی خود، 
دست کم در لحظه انتشــار، دیگر رسانه ها و نیز مخاطبان خود 
را متعجب کنند. برنده بزرگ بازی به نظر نیویورک تایمز بود. 
این رسانه توانست با گزارشی اختصاصی که دست کم اثری از 
چهار خبرنگار این رسانه معتبر بود، این خبر را به جهان برساند 
که ترامپ در آخرین دقایق قبل از حمله از تصمیم خود منصرف 

شده است. 
نیویورک تایمز در نسخه آنلاین خود نوشــته که این گزارش 
چهار نویسنده داشته و هفت نویســنده دیگر نیز به نگارش آن 
کمک کردند و نخستین فردی که در این نوشته، نام او به چشم 
می خورد، مایکل دی شــر )Michael D. Shear( اســت؛ 
خبرنگاری که حالا دست کم 28 سال ســابقه خبرنگاری دارد 
و از این 28 سال، 18 سالش را برای واشنگتن پست و 10 سال 
را برای نیویورک تایمز مطلب نوشــته است. در دفتر واشنگتن 
روزنامــه نیویورک تایمز، یک روزنامه نگار دیگــر به نام مایکل 

کرولی )Michael Crowley( نیز به او کمک کرده اســت. 
او قبلا در سایت پولیتیکو مطلب می نوشت اما حالا هر دوی این 
روزنامه نگاران، خبرنگاران حوزه کاخ سفید در روزنامه نیویورک 
 )Maggie Haberman( تایمز هســتند. مگی هابرمــن
خبرنگار دیگری اســت که به عنوان خبرنگار کاخ ســفید در 
نیویورک تایمز در نوشتن این مطلب کمک کرده است. این خانم 
که از سال 2015 به نیویورک تایمز پیوسته، جزو تیمی از این 
نشریه است که در سال 2018 به خاطر گزارشی در مورد ارتباط 
ترامپ با دولت روسیه، برنده جایزه پولیتزر شدند. اریک اشمیت 
)Eric Schmitt( خبرنگار دیگری اســت که این گزارش را 
نوشته است. حوزه تخصصی او سیاست خارجی است. به درستی 
مشخص نیست که خبر توسط چه کســی به نیویورک تایمز 
رسیده و کدام خبرنگار نقش بیشتری در نگارش مطلب داشته 
اما به هر حال این کار تیمی برای همه آن ها اعتباری دست و پا 
 کرده است.  برنده دیگر رسانه ای در جریان این ماجرا، چاک تاد 
)Chuck Todd( بود. دبیر سیاســی شــبکه NBC و البته 
مسئول اجرای برنامه Meet The Pres؛ برنامه هفتگی سیاسی 
این شبکه که قدیمی ترین برنامه در حال اجرای تلویزیون های 
جهان است. )از سال 1947 اجرا می شود یعنی حدود 73 سال!(. 
او توانست شــامگاه جمعه به وقت ایران و عصر جمعه به وقت 
آمریکا با ترامپ مصاحبه اختصاصی بگیرد و از او درباره جزئیات 
تصمیمش و البته چگونگی برگشتن از این تصمیم بپرسد و همان 

جمله معروف را بشنود که ترامپ گفته به خاطر کشته های بالا، 
گفتم این کار متناسب نیست. این موضع گیری ترامپ البته از 
سوی برخی مسئولان ایرانی زیر سوال رفته اما به هر حال، چاک 
تاد توانست با برنامه خود و شنیدن این خبر و البته شنیدن این 
موضع  گیری از ترامپ که حاضرم بدون هیچ پیش شرطی با ایران 
مذاکره کنم، نام خود را در تاریخ این واقعه مهم سیاسی جاودانه 
کند.  با این حال این ماجرا یک بازنده بزرگ هم داشت: خبرگزاری 
رویترز. خبرگزاری که عصر روز چهارشــنبه به وقت ایران خبر 
از ارســال پیامی از ســوی آمریکا به ایران در خصوص مذاکره 
داد اما خبرش هم توســط مقامات ایرانی و هم توسط مقامات 
 Kevin آمریکایی تکذیب شد. رویترز نوشته که این خبر توسط
Liffey ادیت شده است. با جست وجو درباره او در اینترنت نه 

به خبر قابل ملاحظه ای می رسیم که او نوشته باشد و نه حتی 
رزومه ای که بتوان دید، این خبرنگار این خبرگزاری معتبر که 
در دوبی مستقر است؛ با چه سابقه ای مدعی شده که با دو مقام 
ایرانی به شرط حفظ محرمانگی مصاحبه کرده و خبری به این 
حساسیت را دریافت کرده است.  در حالی که نیویورک تایمز با 
وجود فشارهای متعدد ترامپ، در حال کار حرفه ای خود است؛ به 
نظر می رسد که رویترز که سال هاست به خاطر درج خبر دروغی 
درباره دختران نینجاکار ایرانی حتــی در ایران دفتر هم ندارد؛ 
روز به روز از عملکرد حرفه ای خــود فاصله می گیرد. آیا رویترز 
و اعتبار اقتصادی و سیاســی آن هم قربانی تنش میان ایران و 
آمریکا خواهد شد؟ به نظر نمی رسد این خبرگزاری تا این نقطه 

راه زیادی داشته باشد.   

مصائب سلبریتی بودن در سال 2019

دریافت مالیات از
 خریداران سکه قانونی است؟

ابهام درباره طرح جدیدی که قرار است
 سکه داران را نقره داغ کند

طرح پیش فروش سکه با هدف کاهش التهاب از بازار در ســه مرحله در بازه زمانی 
بهمن سال 96 تا اردیبهشت 97 انجام شد که طی آن  بانک مرکزی در مجموع بیش 
از 7 میلیون و 617 هزار قطعه ســکه پیش فروش کرد! بر اساس آنچه بانک مرکزی 
اعلام کرده بود، حدود 5 میلیون و 900 هزار قطعه از سکه های فروخته شده قرار بود 
تا پایان امسال 97 تحویل خریداران شود و این فرآیند تا اردیبهشت سال 99 ادامه 
خواهد داشت. حدود سه هفته پیش ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد از خریداران 
ســکه های پیش فروش شــده، مالیات دریافت خواهد کرد؛ موضوعــی که حالا به 
مناقشه ای بین کارشناسان تبدیل شده است؛ سؤالی که اکنون وجود دارد این است 

که آیا دولت می تواند از خریداران سکه پیش فروش، مالیات بگیرد یا خیر؟
 موافقان چه می گویند؟

برخی معتقدند آنچه سازمان امور مالیاتی از خریداران سکه مطالبه کرده، مالیات بر 
درآمد است و هر کس هر نوع درآمدی داشته باشد، اصولًا مشمول مالیات می شود 
و باید مالیــات آن را به دولت بپردازد؛ به جز معافیت هایی کــه قانون برای بعضی از 
بخش ها و صنوف قائل شده است مانند کارمندان دولت یا صاحبان مشاغل که تا یک 

سقفی معافیت دارند یا درآمد کشاورزی که دارای معافیت ذاتی است.
از جمله طرفداران این نظریه حسین  عســکری راد؛ وکیل دادگستری و عضو هیات 
علمی دانشگاه است که در این باره می گوید: اینکه بگوییم این اشخاص دارای شغل 

نیستند بنابراین مالیات به آنها تعلق نمی گیرد، درست نیست.
این عضو پیشین هیات مدیره کانون وکلای دادگســتری مرکز درباره اینکه برخی 
کارشناسان معتقدند، خرید سکه درآمد محسوب نمی شود تا مشمول مالیات شود، 
گفته است: اتفاقاً درآمد محسوب می شود زیرا به هر حال ســکه ای را خریدند و به 
یک مبلغی فروختند یعنی کار تجاری انجام دادند بنابراین هم شــغل و هم درآمد 
مشمول مالیات محسوب می شود و باید مالیات بپردازند؛ اینکه چند سکه می تواند 
مشمول مالیات شود یا خیر یک بحث عرفی اســت مثلًا اگر خانواده ای در سال پنج 
تا 10 ســکه بخرد و هدیه بدهد یا نگهداری کند، می توان گفت عرفاً شغل محسوب 
نمی شود و مشمول مالیات هم نیست؛ اینکه وزارت دارایی تا چند عدد سکه را معاف 
از مالیات دانسته و مازاد بر آن را مشــمول مالیات تلقی می کند، اقدام اصولی است 
زیرا هر درآمدی که در جامعه ایجاد می شود باید مالیات پرداخت کند و سکه هم از 

همان مصادیق است.
او تاکید کرده است: سازمان امور مالیاتی محق است از هر گونه گردش مالی که نهایتاً 
منتج به سود شود، به عنوان درآمد ســالیانه پس از کسر معافیت ها، مالیات بگیرد و 
این موضوع در تمام دنیا نیز متداول اســت؛ قانون مالیات ها یک قانون آمره است و 
منطق، روح و ذات مالیات این است که هر کس که دارای درآمد است باید از آن درآمد، 
مالیات بپردازد و این یک قاعده کلی اســت؛ یک گروهی هم آمدند و به قصد فروش 
سکه خریدند و این هم کسب درآمد اســت و به طور طبیعی باید مالیات بپردازند. 
هر درآمدی که بخشاً یا ذاتاً معافیت مالیاتی نداشته باشد، سازمان امور مالیاتی حق 

دارد مالیات بگیرد.
عسکری راد گفته است: اگر کسی به عنوان شغل خرید و فروش سکه کند و مستمراً 
این کار را انجام دهد، مشمول درآمد مشاغل است و اگر کسی مثلًا یک پارتی کالایی 
خریده و از فروش آن سود به دست بیاورد، مشمول درآمد اتفاقی است بنابراین اقدام 
سازمان امور مالیاتی کاملًا قانونی است زیرا هر درآمدی اعم از ثابت، پایدار، ناپایدار و 
اتفاقی در کشور باید مشمول مالیات شود و این یک قاعده کلی است که در روح قانون 
مالیات های مســتقیم وجود دارد. اگر هم برخی ها از پرداخت مالیات فرار می کنند، 

توجیهی نیست که مالیات سایر بخش ها پرداخت نشود.

 مخالفان چه می گویند؟
در مقابل موافقان دریافت مالیات از خریداران ســکه های پیش فروشــی، مخالفان 
سرســختی نیز وجود دارند که برای مخالفت خود اســتدلال های حقوقی و قانونی 
دارند؛ از جمله این افراد علی  جان زمینی؛ وکیل دادگســتری است که معتقد است: 
اصولًا خرید کالا مشمول مالیات بر ارزش افزوده می شود و اینکه سازمان امور مالیاتی 
در بخشنامه اخیر خود صراحتاً خریداران ســکه را مشمول پرداخت مالیات دانسته 
کاملًا خلاف نص صریح قانون مالیات های مســتقیم اســت. این وکیل دادگستری 
بخشنامه اخیر سازمان امور مالیاتی را خلاف آرای دیوان عدالت اداری دانسته و گفته 
است: دیوان عدالت اداری در ســنوات اخیر مورد مشابه همین بخشنامه را که برای 
خریداران خودرو صادر شده بود، باطل کرده است. بهزاد خانجارخانی؛ عضو انجمن 
اقتصاددانان ایران با تاکید بر اینکه مالیات باید در قالب قانون مطالبه شــود، معتقد 
است: ما قانون مالیات بر عایدی سرمایه در ایران نداریم و بین عایدی بر سرمایه در 
علم اقتصاد با تورم تفاوت وجود دارد و وضعیت امروز ایران، تورم است و تورم یک نوع 
مالیات عمومی است و نمی توان از مالیات، مالیات دریافت کرد.  این کارشناس اقتصاد 
می گوید:  بحث بعدی این است که خریداران سکه برای حفظ ارزش پول خود نسبت 
به دو تا سه سال قبل، این کار را انجام دادند و تقریباً توانستند تا حدودی ارزش پول 
خود را حفظ کنند؛ بنابراین هیچ درآمدی تحقق نیافته است که بخواهیم مالیات هم 
وصول کنیم. او اعتقاد دارد: اگر از افزایش قیمت سکه به واسطه تورم بخواهیم مالیات 
بگیریم، کاملًا غیرقانونی اســت؛ اگر چنین وضعیتی امکان پذیر باشد باید به آنهایی 
هم که پول شان در بانک ماند و سکه نخریدند و ارزش پولشان یک سوم شد، دولت 

خسارت پرداخت کند.

 دیوان عدالت چه می گوید؟
همان طور که پیش تر هم گفته شد، نمونه این ماجرا، بخشنامه وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مورخ 29 آبان سال 87 است که به تشخیص و اخذ مالیات از افرادی که اقدام 
به خرید و فروش خودرو از شرکت های خودروسازی کردند، اختصاص داشت. شاکی 
در شکایت خود گفته بود: اقدام وزارتخانه خلاف است زیرا در زمان صدور بخشنامه 
فوق و قبل از آن و در حال حاضر اداره دارایی از هر وسیله نقلیه معادل 8 درصد مالیات 
از صاحب وسیله نقلیه دریافت می کند لذا مطالبه مجدد مالیات یعنی دریافت دوباره 
مالیات از یک وسیله نقلیه صرف نظر از اینکه منطقی به نظر نمی رسد اصولًا مغایر با 
اصول قانون اساسی است. مدیرکل وقت دفتر حقوقی سازمان امور مالیاتی کشور هم 
در پاسخ به شکایت مذکور گفته بود: به طور کلی مالیات ها به دو دسته اصلی مستقیم 
و غیرمستقیم طبقه بندی می شوند؛ وجه تمایز این دو در مبنا و نحوه وصول و اهداف 
آنها است لذا هر یک از اینها نیز به موازات یکدیگر و به موجب مقررات خاص خود که 
در فرآیند مقرر تنظیم، تصویب و قابلیت اجرایی یافته اند مطالبه و وصول می شوند... 
در نهایت دیوان عدالت اداری آن بخشنامه را باطل کرد... حالا باید دید اگر از بخشنامه 
اخیر ســازمان امور مالیاتی هم به دیوان عدالت اداری شکایت شود، هیات عمومی 

دیوان به استناد رأی قبلی خود این بخشنامه را باطل می کند یا خیر؟
منبع: تسنیم

خط و نشان شهرداری
 برای تاکسی های اینترنتی

نگرانی های رانندگان از اجرای طرح کنترل آلودگی هوا
 و پیشنهاد عجیب شهرداری

ادامه ازصفحه   اول

 به شرکت های خود فشار بیاورید!
محسن پورسیدآقایی؛ معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار تهران در پاسخ به انتقادها 
گفته: »بهترین فکری که می توان برای این افراد کرد، این است که شرکت های آنها 
با شهرداری وارد مذاکره شوند و قراردادی منعقد شــود که تحت نظارت و ضوابط 
شهرداری قرار بگیرند تا بتوانیم به تعدادی از آنها مانند آژانس ها مجوز تردد تخفیف دار 
بدهیم. بنابراین رانندگان تاکســی های اینترنتی باید به شرکت های خود مراجعه و 
درخواست خود را ثبت کنند اما مسافربران شــخصی یا باید عوارض را بپردازند یا 
خارج از محدوده مرکزی شهر فعالیت کنند. نمی توانیم هوای شهر را آلوده و ترافیک 
ایجاد کنیم به دلیل اینکه عده ای می خواهند مسافرکشی کنند البته مسافر کش های 
شخصی همانطور که فعالیتشان غیرقانونی است، نرخی که تعیین می کنند نیز تابع 

هیچ کنترل و نظارتی نیست بنابراین هزینه  خود را از مسافران دریافت می کنند.«
 دورخیز برای نظارت اجباری

با نگاهی به صحبت های معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران در هفته های 
اخیر متوجه می شــویم که تلاش های جدیــدی برای تحت نظــارت قرار گرفتن 
تاکسی های اینترنتی آغاز شده است. همین مقام مسئول هفته گذشته با صراحت از 
تاکسی های اینترنتی گلایه کرده و حتی گفته بود چه شخصی از بدنه دولت نمی گذارد 
تا این شرکت های خصوصی تحت نظارت سازمان تاکسیرانی بروند: »سورنا ستاری – 
معاون علم و فناوری رئیس جمهور«. محسن پورسیدآقایی گفته بود:  وزارت ارتباطات 
موافق است که تاکسی های اینترنتی به صورت ســازمان یافته در شهر تردد کنند و 
اقدامات لازم را در این زمینه انجام داده اما معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
با نظارت بر تاکسی های آنلاین مخالف است. متأسفانه آقای ستاری در بدنه دولت با 
نظارت بر فعالیت این شرکت ها مخالف است و توضیح ایشان این است که نظارت مانع 
رشد و شکوفایی این شرکت ها می شود. اما به این نکته توجه نمی کند که بی قانونی و 
نبود یک نهاد ناظر و میدان دادن بی قید و شرط به استارتاپ ها هم مشکلات جدیدی 
در کشور ایجاد می کند و در برخی مواقع با آثار اجتماعی جبران ناپذیری همراه است. 
در یک سال گذشته مذاکرات فشرده ای برای مسئله نظارت بر شرکت های تاکسی 
اینترنتی انجام شد و با مخالفت هایی مواجه شدیم. مخالفان نظارت معتقد بودند که 
نظارت مانع فعالیت و توسعه شرکت های تاکســی اینترنتی می شود. اما اتفاقات و 
رخدادهای اخیر نشان داد که مسئله نظارت بر فعالیت تاکسی های اینترنتی ضروری 
است به خصوص اکنون که هم جامعه حساس شده و هم دامنه فعالیت این شرکت ها 
مدام گسترش می یابد. ما امیدواریم با توجه به اتفاقات اخیر روند تدوین این آئین نامه 
تسریع شود. وظیفه ذاتی تاکسیرانی، ساماندهی به وضعیت حمل و نقل شهری است. 
از گذشته تا کنون شهرداری و تاکسیرانی، نظارت بر حمل و نقل شهری و تاکسی ها 
را بر عهده داشته است. اما جالب است که اکنون تاکســیرانی به جای پرداختن به 
وظایف اصلی خود، وارد حوزه مجوزدهی به تاکسی های آنلاین شده است. اما شاید 
بهتر باشد تاکسیرانی، به جای صدور مجوز تاکســی آنلاین، ظرفیت های خاموش 
تاکسی های شهری را احیا کند نه آنکه حمل و نقل را به افراد غیرمتخصص بسپارد 
و به اسم اشتغال زایی، بر مشکلات اجتماعی موجود اضافه کند. مشکل این است که 
شرکت های تاکسی اینترنتی نه نظارت را می پذیرند و نه حاضرند از مراجع رسمی 
برای استخدام رانندگان خود مجوز بگیرند. نتیجه چنین مسئله ای بروز مشکلات و 
ناهنجاری های جدید است و استخدام راننده از کنار خیابان. مسئله ما دخالت در کار 
کسب وکارهای نوین نیست. بلکه تاکید ما این است که روند اشتباه کنونی باید تغییر 
کند و نهادهای قانون گذار نســبت به ثبت تعداد این تاکسی ها و مشخصات آنها در 
شهر اقدام کنند. باید آئین نامه های مشخصی در این زمینه نوشته شود و کار را تنها 

به اتحادیه ها واگذار نکنند.«

ادامه ازصفحه   اول

3 خب تا الان بحث درباره تهیه تصاویر مخفیانه 
از ســلبریتی ها بود اما مورد دیگری وجود دارد که 
خود سلبریتی ها به استقبال آن و تبعاتش می روند. 
عکس گرفتــن در کنــار آن دســته از هنرمندان 
خارج از کشــور که نگاه رسمی حاکم در ایران آن ها 
را نمی پذیــرد. این داســتان از دســت کم دو دهه 
پیش ســوژه ممنوع الکاری و تذکر به هنرمندان و 
ورزشــکاران داخلی بوده. یک زمان که علی دایی با 
یک خواننده لس آنجلسی عکس یادگاری گرفت و 
اینجا غائله ای برپا شد. و باز یک دهه بعد عابدزاده و 
استیلی و هاشمی نســب دقیقا با همان خواننده در 
کانادا عکس گرفتند و کمیته اخلاق فدراســیون به 
ماجرا ورود کرد. در ســال های اخیر فراوان دیدیم 
که سلبریتی های وطنی علاقه شدیدی به خصوص 
به عکس گرفتن با ابراهیــم حامدی و بهروز وثوقی 
دارند. اخیرا البته به نظر می رسد فتیله حساسیت ها 
روی این موضوع پایین کشیده شــده اما هنوز هم 
وقتی بازیگری مثل کتایون ریاحی ســر از کنسرت 
یک خواننده لس آنجلسی در می آورد صدای غرولند 
خیلی ها اینجا در می آید. اما در مورد شخصی مثل 
بهروز وثوقی تا حدودی با سخاوت بیشتری برخورد 
می شــود. در این ســال ها چهره هایی مثل شهاب 
حســینی، محمدرضا گلــزار، امیرجعفری، حمید 
فرخ نژاد، پرویز پرســتویی، لادن طباطبایی، حامد 
همایون، فرهاد مجیدی، اصغر فرهادی، امین حیایی، 
بهرام رادان و ... با این بازیگر سینمای پیش از انقلاب 
عکس یادگاری گرفتنــد و ظاهرا که باعث آزردگی 

کسی هم نشد. 
4  یک معضل دیگر که باز این یکی هم در اصل 
به رویکرد خود این ســلبریتی ها برمی گردد اصرار 
آن ها به موضع گیــری در برابر تمــام رویدادها و 
پدیده های عالم است. یعنی بعضی از این بزرگواران 
احساس می کنند باید در نقش یک مصلح اجتماعی 
وارد شــوند و همیشــه برای مردم یک موعظه ای 
دارند. اینکه یک هنرمند در کســوت یک کنشگر 

اجتماعی یا در امور خیریه وارد شــود و البته بدون 
تظاهر و خودنمایی کار کند خیلی هم خوب است. 
مسئله سر موضع گیری های شــتابزده و غیر دقیق 
است که اعتبار هنری خود شخص را هم گاهی زیر 
سوال می برد. مثل اتفاقی که برای پرویز پرستویی 
چند مرتبه رخ داد و انتشــار تصاویر غیر دقیق نیت 
خیرخواهانه او را به حاشیه برد. یا گاهی این موضع 
گیری ها به یــک پارادوکس پرســش برانگیز ختم 
می شــود. مثلا الان عده ای می پرسند پس چرا این 
چهره های مشهور در برابر ســرنگون کردن پهپاد 
آمریکایی ســکوت کرده اند؟ مگر نه اینکه نیروهای 
مســلح ایران ترامپ را سرجایش نشــاندند؟ خب 
علتش معلوم است. این دوستان حتی اگر خوشحال 
هم باشــند نمی توانند حس رضایتمندی شان را با 
طرفدارانشان به اشتراک بگذارند تا مبادا برای سفر 
بعدی شــان به ینگه دنیا مشکلی ایجاد نشود. چون 
به هرحال می دانند کــه در فرآیند صدور ویزا برای 
یک ایرانی، فعالیت های او در شبکه های اجتماعی 

رصد می شود .
5  نکته آخر را هم بگوییم و خلاص. همه می دانیم 
نگاه اغلب هنرمندان ایرانی به مسئله پوشش دقیقا 
منطبق بر نگاه رسمی حاکم بر کشور نیست. تعارف 
که نداریم. این دیگر مسئله پنهانی نیست که سبک 
زندگی بازیگران سینما و تلویزیون با آنچه از آن ها 
پشــت قاب تلویزیون یا روی پرده سینما می بینیم 
متفاوت است. آن ها هنگام حضور در اجتماع هم در 
حدی که هنجار شکنی تلقی نشود حدود را رعایت 
می کنند. قبلا اما نیروهای ارزشی و حزب الهی این 
مسئله را ریاکارانه می دانستند. یعنی می گفتند فلان 
بازیگر که خودش اعتقادی به پوشش کامل حجاب 
ندارد چرا باید نقش یک شخص مذهبی را بازی کند؟ 
در سال های اخیر اما با رویکردی که سازمان اوج و 
شبکه ســه و بعضی نهادهای فرهنگی نوپا داشتند 
این مقوله حل شد. یعنی به جز روزنامه کیهان کمتر 
می بینیم از اردوگاه اصولگرایان کســی نســبت به 
این مسئله ایراد بگیرد و آن ها بیشتر خروجی اثر را 

قضاوت می کنند. در عین حال اما یک مشکل جدید 
از ســوی مقابل پیدا شــده. بعضی گروه ها هستند 
که نسبت به دســتمزدهای هنرمندان از نهادهای 
فرهنگی رسمی ایراد می گیرند. نمونه اش را در مورد 
پروژه پایتخت و محسن تنابنده دیدیم. این عده فشار 
را از این نقطه به سلبریتی ها وارد می کنند که چطور 
از بعضی نهادها و دستگاه های غرب ستیز پول های 
کلان می گیرید اما ســعی دارید ژست اپوزیسیون 
هم بگیرید و برای زندگی و زایمان غرب را انتخاب 

می کنید؟   

رسانه های گوناگونی در چند روز اخیر به نقل از یک خبرگزاری، از تخلیه فشار 
تحریم ها بر اقتصاد ایران در ســال آینده، بر اساس پیش بینی بانک جهانی خبر 
داده اند. برداشتی که از تخلیه فشار تحریم به ذهن می رسد، پایان اثرگذاری این 
تحریم ها بر اقتصاد ایران اســت... به گزارش ایرنا، بانــک جهانی در جدیدترین 
گزارش »چشم انداز اقتصاد جهانی« که در ژوئن / خرداد سال جاری منتشر شده، 
پیش بینی های جدیدی از رشد اقتصادی کشورهای مختلف از جمله ایران ارائه 

کرده که بخش هایی از آن را می خوانیم.
 تا 2020

بانک جهانی در گزارش ژانویه / دی ماه خود، رشد اقتصادی ایران در سال 2018 
را منفی 1.5درصد بــرآورد کرده بود. در این گزارش، پیش بینی رشــد اقتصاد 
کشورمان برای ســال 2019، منفی 3.6درصد بوده و اگر رشد منفی را به معنی 
رکود در نظر بگیریم، این رقم به معنای تعمیق رکود نسبت به سال 2018 است.

پیش بینی بانک جهانی از رشــد اقتصادی ایران در هر دو سال 2020 و 2021 
برابر با 1.1درصد است و بر این اساس، اقتصاد ایران در سال 2020 از دامنه رشد 
منفی خارج خواهد شــد. این گزارش در فواصل زمانی معین، بر اســاس تغییر 
شرایط کشورها، بازبینی و به روز می شــود. جدیدترین گزارش بانک جهانی در 
ماه ژوئن / خرداد منتشر شــده و در این گزارش، برآوردها و پیش بینی ها از رشد 

اقتصادی ایران کاهش یافته است.
 ورود آهسته به دوران رونق

بانک جهانی نرخ رشد اقتصادی ایران در سال 2018 را بر اساس برآورد جدید در 
ماه ژوئن، منفی 1.9درصد اعلام کرده که به معنای کاهش رشد و تعمیق رکود 
در برآورد جدید است. پیش بینی رشد اقتصادی سال جاری نیز از منفی 3.6 در 
گزارش قبلی به منفی 4.5 در گزارش جدید کاهش یافته است. ورود به دامنه رشد 
اقتصادی مثبت نیز از سال 2020 با سرعت کمتری آغاز خواهد شد. پیش بینی 

نرخ رشد اقتصادی ایران در جدیدترین گزارش بانک جهانی برای سال 2020 و 
2021 به ترتیب 0.9 و یک  درصد است که در مقایسه با گزارش قبلی، به ترتیب 

0.2 و 0.1درصد کاهش یافته است.
 از سرگیری رشد اقتصادی

در بخش دیگری از این گزارش آمده اســت: پیش بینی شده که در ایران، تأثیر 
تحریم های ایالات متحده در ســال جاری به اوج برسد و رشد اقتصادی در سال 
2020 از سر گرفته شود. از سرگیری رشد اقتصادی ایران در سال 2020، پیش 
از این نیز در گزارش ژانویه بانک جهانی پیش بینی شــده بود اما در مقایســه با 
پیش بینی قبلی، نرخ رشــد اقتصادی ایران در گزارش جدیــد از 1.1درصد به 
0.9درصد کاهش یافته اســت. در این گزارش آمده اســت: انتظار می رود رشد 
اقتصادی ایران در سال های 2020 تا 2021، هر چند با نرخ های اندک، به دلیل 

کاهش تأثیر تحریم های آمریکا و تثبیت نرخ تورم از سر گرفته شود.
 آثار منطقه ای تحریم های اقتصادی ایران

پیش بینی بانک جهانی درباره منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقا )منا( رشــد 
اقتصادی اندک در سال 2019 با نرخ 1.3درصد است. در اثر تولید پایین بخش 
نفت و تشــدید تحریم های ایالات متحده علیه ایــران، فعالیت صادرکنندگان 
نفت کاهش یافتــه و این عوامل موجب شــده با وجود تســهیل بخش مالی و 
پیش بینی های مثبت برای بخش های غیرنفتی در برخی کشــورها، این منطقه 
سال جاری را با نرخ رشــد پایینی به پایان برساند. رشــد اقتصادی کشورهای 
صادرکننده نفــت در منطقه، به دلیل کاهش فعالیت هــای اقتصادی ایران  که 
به دنبال تشــدید آثار تحریم های اقتصادی ایالات متحده و نیز تضعیف مصرف 
خصوصی ایجاد شده است، کاهش خواهد یافت و تشدید تنش های ایالات متحده 

و ایران، ریسک هایی را به سایر اقتصادهای منطقه وارد خواهد کرد.
  سرعت گیر رشد در بازارهای نوظهور و اقتصادهای در حال توسعه

در بخش دیگر این گزارش، رشــد اقتصادی بازارهای نوظهور و اقتصادهای در 
حال توسعه مورد بررســی قرار گرفته که در آنجا نیز تحریم های اقتصادی علیه 
ایران بر مجموع رشد این کشورها مؤثر دانسته شده به طوری که یکی از عوامل 
پیش بینی رشد ضعیف این کشورها در سال جاری میلادی تحریم های ایران و 

روسیه عنوان شده است.

ورود آهسته به دوران رونق
اثر تحریم ها چه زمانی از بین می رود؟
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تعداد کارت  ملی های هوشمند جامانده در پست
 مدیر کل مهندسی عملیات و راهبری سرویس شرکت ملی پست 

می گوید حدود 193هزار کارت هوشمند ملی، در باجه های 
پستی معطل مانده و آماده تحویل به شهروندان است. به گفته 
محمدرضا پاکدل پس از صدور و تحویل کارت های هوشمند 

ملی به پست، پیامکی مبنی بر زمان و مکان مراجعه به واحد 
پستی به متقاضی ارسال می شود اما با وجود اطلاع رسانی های 

صورت گرفته، این تعداد کارت در باجه های پستی دولتی سراسر 
کشور معطل مانده است. در حالی که از تیرماه تمامی خدمات 

دستگاه های اجرایی و بانک های کشور تنها با ارائه کارت 
هوشمند ملی انجام می شود.

قیمت آلبالو در میدان مرکزی تره بار
 تنوع میوه در میادین تره بار همزمان با ورود انواع میوه های 

بهاری از جمله آلو، آلبالو، زردآلو، انگور، شلیل، شبرنگ، گیلاس 
و سیب گلاب افزایش پیدا کرده است. در حال حاضر قیمت 
عمده فروشی هر کیلوگرم آلو شش هزار و 900تومان، آلبالو 

1۲هزار تومان، زردآلو 1۲هزار و ۵00تومان، انگور یاقوتی شش 
هزار و 900تومان، شلیل و شبرنگ هشت هزار و ۴00تومان، 
گیلاس قرمز و سیاه 13هزار و ۵00تومان، گیلاس صورتی و 
عسلی هشت هزار و 900تومان و سیب گلاب 11هزار تومان 

است اما این قیمت ها در خرده فروشی های سطح شهر می تواند تا 
۴0درصد افزایش پیدا کند. 

معاملات مسکن در سطح کشــور با کاهش 34درصدي 
رکورد بیشــترین مقدار افت در یک  ســال گذشــته را 
شکست. در شهر تهران نیز قراردادهاي خرید و فروش، 
کمترین میزان را از دي ماه سال گذشته تجربه مي کنند. 
به گــزارش ایســنا، آمار ارائه شــده از ســوي مصطفي  
قلي خسروي، رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران نشان 
مي دهد در خردادماه 98 بالغ بر 48هــزار و 1۵قرارداد 
خرید و فروش ملک در کل کشــور به امضا رســیده که 
نسبت به ماه مشابه ســال قبل 34درصد کاهش نشان 
مي دهد. در بخش اجاره نیز ۵۶هزار و 81قرارداد منعقد 
شده که حاکي از کاهش 11درصدي نسبت به خردادماه 

سال گذشته است.
در شهر تهران نیز در خردادماه امسال بالغ بر هفت هزار 
و 1۶8مبایعه نامه)قــرارداد خریــد و فــروش( ملک به 
امضا رسیده که نســبت به زمان مشابه ســال قبل افت 
۶2درصدي را نشان مي دهد. اجاره نامه ها در این مدت نیز 
14هزار و 2۶۵مورد بوده که از افت 23درصدي نسبت به 

خردادماه پارسال حکایت دارد.
روند بازار حاکي از آن است که از خردادماه سال گذشته، 
معاملات مسکن شهر تهران در مسیر نزولي قرار گرفته 
و در دي ماه پارســال با ۶4درصد افــت نقطه به نقطه به 
کمترین میزان افت سالیانه طي پنج سال قبل از آن رسید. 
با این حال منحني قراردادها در کل کشــور به سمت بالا 
حرکت مي کرد تا این که از آبان ماه سال گذشته با منفي 
14درصد مسیر کاهشــي به خود گرفت و در خردادماه 

امسال بیشــترین میزان افت را در یک سال گذشته ثبت 
کرد.

از ســوي دیگر قیمت مسکن در شــهر تهران با افزایش 
189درصدي نسبت به فروردین ماه دو سال پیش درحالي 
به نرخ رشــد ارز نزدیک شــده که از نظر کارشناسان، 
محاسبات اقتصادي این بازار براساس نظام عرضه و تقاضا 
به هم ریخته و تابستان سال جاري باید شاهد ثبات قیمت 
در این بازار باشیم. قیمت مسکن پایتخت در اردیبهشت 
امسال در شــرایطي اوج گرفت که تورم ماهانه ملک در 
کشور از حدود دودرصد به شش دهم درصد رسید و رشد 
قیمت در پایتخت را ســوال برانگیز کرد. کمبود شــدید 
فایل هاي داراي قیمت مناسب، نبود چشم انداز روشن در 
بازارهاي طلا، ارز و بورس، رشد کمتر قیمت مسکن نسبت 
به بقیه بازارها، پایان معافیت صادرات نفت ایران در نیمه 
اول اردیبهشت، انتظارات تورمي  ناشي از سردرگمي  بازار 
و ماهیت مســکن به عنوان یک دارایي مطمئن، ازجمله 

عوامل این اتفاقات در بازار مسکن معرفي مي شوند. 
با این حال مشــاوران امــلاک مي گوینــد، از نیمه دوم 
اردیبهشت تقاضا در بازار مســکن فروکش کرده است. 
همچنین خروج سفته بازان از بازار در نیمه دوم این ماه، 
فضا را تا حــدودي براي تقاضاي مصرفي باز گذاشــت و 
روند افزایش قیمت ها تا حدودي کنترل شــد. در نتیجه 
معاملات به ندرت صورت مي گیرد اما آپارتمان هایي که 
با قیمت مناسب عرضه  شــوند در ساعات اولیه به فروش 

مي رسد. 

   مسکن

نشانه هاي مثبت و منفي از بازار مسکن

 كنسول معروف نینتندوســوئیچ در بازار ایران قیمت 
مشــخصي ندارد؛ تقریبا هرکســي مي تواند براي آن 
رقمي  اعلام کند اما بیشترشــان معمــولا چیزي بین 
چهارمیلیــون و 200هــزار تومان تــا چهارمیلیون و 
900هزار تومان طلب مي کننــد. هر طوري به آن نگاه 
کنید، رقم عجیب  و غریبي اســت. بــه خصوص اینکه 
مي توان با بهاي دوســه میلیون تومان پلي استیشن4 
یا ایکس باکس One خرید. با این حــال اگر فرزندي 
زیر 10سال داشته باشــید احتمالا خرید این كنسول 
را بررســي مي کنید، به همین علت به ســراغ یكي از 
 Scott Stein  به اســم cnet نویســندگان ســایت
رفته ایم تا ببینیم تجربه خرید او و واكنش فرزندش به 

این كنسول چه بوده است:
بعد از مدت ها مقاومت بالاخره كنسول جدید نینتندو 

را خریدم. 
این كنســول را با كلي بازي هاي مختلف براي پســر 
هشت ساله ام بردم تا او را خوشحال كنم. ولي او به راحتي 
كنسول جدید سوئیچ با آن همه قابلیت ها و بازي هایش 
را به كنســول دهــه 80 همین شــركت یعني میكرو 
فروخت! جالب اینجاســت كه فرزنــدم در مورد این 
كنسول زیاد حرف مي زد و خیلي مشتاق بود با آن بازي 
كند)هرچي نباشد پســر یك خبرنگار حوزه دیجیتال 
اســت( ولي بعد از مدتي كاركردن بــا آن، نه مجذوب 
طراحي و قابلیت هایش شــد و نــه راحتي حمل آن به 
چشمش آمد. پســرم فقط به یك چیز توجه داشت... 

بازي! و به نظر ســوئیچ در این زمینه نتوانسته بود او را 
راضي كند. 

به قول خودش كنســول هاي این شــركت را به خاطر 
»بازي هاي پیكسلي« دوست دارد. از نسخه هاي جدید 
مثل Minecraft گرفته تا همان ماریو قدیمي  روي 
میكرو. برخلاف اتمســفر خاص این بازي ها و در اصل 
گیم پلي آنها، فرزندم نمي توانســت با بازي هایي مثل 
Zelda ارتباط برقرار كند. البته حق هم دارد، هنوز در 
سني نیست كه متوجه ویژگي هاي خاص این بازي شود. 
با این حال ما مدت زمان زیادي با كنترل ها بازي كردیم. 
از تنیس بازي گرفته تا بوكس و حتي مبارزه با شمشیر. 
همه بازي هاي این كنسول را با یكدیگر تجربه كردیم و 
حقیقتا خیلي خوش گذشت. حتي دیگر اعضاي خانواده 
هم به ما پیوستند و نتوانستند فقط تماشاگر باشند. ولي 
داستان لذت بردن ما از این كنسول به همینجا ختم شد. 
وقتي دوست همبازي اش آمد نه به سراغ سوئیچ رفت و 
نه حتي Wii U. بلكه كنسول كلاسیك NES را روشن 
كردند و براي مدتي طولاني با آن سرگرم شدند. وقتي 
این اتفاق در روزهاي بعد همچنان تکرار شد، اطمینان 
پیدا کردم که پسرم نینتندوسوئیچ را دوست ندارد. از او 
پرسیدم آیا بازي هاي كنسول قدیمي  را بیشتر دوست 
دارد؟ او كله اش را به نشــانه تایید تکان داد. نتوانستم 
جلوي خودم را بگیرم و پرســیدم چرا كنسول قدیمي  
را به ســوئیچ جدید ترجیح مي دهد؟ فقط شانه اي بالا 

انداخت و گفت: »خب اون بیشتر حال میده!«

   ديجيتال

بچه ام ميكرو را به نينتندو جديد ترجيح مي دهد

تاثیر قیمت گوشت بر بهای تمام شده کباب 
 رئیس اتحادیه کباب، آش و حلیم می گوید قیمت محصولات 

خوراکی مرتبط با گوشت از جمله کباب روند کاهشی داشته اند. به 
گفته حسین محمدی در حال حاضر واحدهای صنفی ارائه دهنده 

محصولات خوراکی مرتبط با گوشت، گوشت یخ زده و وارداتی را با 
قیمت کیلویی ۴۵ تا ۴۷هزار تومان دریافت می کنند و در کنار آن 
گوشت تازه را در حدود ۶0 تا ۷0هزار تومان می خرند در نتیجه با 
کاهش قیمت گوشت، نرخ تمام شده محصولات غذایی نیز کاهش 

پیدا کرده. با این حال اتحادیه کباب، آش و حلیم، نرخ گذاری رسمی 
و دستوری برای کباب نداشته و قیمت ها براساس قیمت تمام شده 

محصول و شرایط رقابتی از سوی واحدهای صنفی تعیین می شود.
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 قیمت هر بیت کوین صبح روز گذشته به 10هزار دلار رسید. 
اطلاعات سایت های ردیابی قیمت  ارزهای مجازی نشان می دهد که 

قیمت بیت کوین در روز شنبه با 8.9۴درصد افزایش مرز 10هزار 
دلار را رد کرده است. بیت کوین در سال ۲008 ایجاد شد و به 

عنوان بزرگ ترین ارز مجازی در دنیا محسوب می شود. ارزش آن 
در سال ۲011 کمتر از یک دلار بود اما پس از چند بار افزایش 

قیمت در سال ۲01۷ به ۲0هزار دلار رسید. سال گذشته قیمت 
بیت کوین کاهش پیدا کرد و حتی تا پنج هزار دلار پایین آمد. قیمت 

بیت کوین پس از آنکه اطلاعات انتشار آن  با نام »لیبرا« توسط 
فیسبوک منتشر شد، رشد کرد.

شاخص بورس عقب نشینی کرد 
 شاخص کل بورس در معاملات روز شنبه با کاهش هزار و 

1۵واحدی روبه رو شد و در ارتفاع ۲33هزار و 8۶۴واحدی آرام 
گرفت. در این روز معامله گران بورس بیش از ۲.۷میلیارد برگه 

بهادار حق تقدم و سهام را در قالب ۲1۲هزار نوبت معامله دادو ستد 
کردند تا ارزش روز بازار به 9۶۵میلیارد تومان برسد. نمادهای شپنا 

متعلق به پالایش نفت اصفهان، همراه متعلق به شرکت ارتباطات 
سیار ایران، شخارک متعلق به پتروشیمی خارک در تقویت شاخص 

اثرگذاشتند و نمادهای فارس متعلق به صنایع پتروشیمی خلیج 
فارس،  رمپنا متعلق به گروه مپنا، خودرو متعلق به ایران خودرو، مبین 

متعلق به پتروشیمی مبین در کاهش شاخص اثرگذار بودند.

1    قبل از هرچیــزي خودتــان را براي رهن 
10میلیارد توماني آماده کنید. 10میلیارد تومان 
مبلغي است که صاحبخانه اي در محله محمودیه 
زعفرانیه بــراي یــک واحد ســوپرلاکچري اش 
مي خواهد. آن هم نه براي فروش، بلکه براي رهن! 
یعني خبري از ســند زدن نیســت و سر سال پول 
مســتاجر را به او برمي گرداند. این واحد مسکوني 
۵۶0متر زیربنا دارد و پنج خوابه اســت. زیربناي 
سالن آن به 2۵0متر مي رسد و تراسش سراسري 
اســت. آنطور که صاحــب آگهــي مي گوید، این 
آپارتمان تجمیعــي از برندهاي اروپایي ســت و 
متریال آن همگي وارداتي هســتند. این آپارتمان 
پلن تفکیکي دارد. زیربناي مشــاعات آن دو هزار 
و ۵00متر اســت و پنج هزار متر بناي مفید دارد. 

ویژگي هایي که صاحب آگهي از این خانه لاکچري 
مي شــمارد کم از قصر نــدارد. مي گوید لابي آن 
۶00متر اســت. ویوي آن ابدي اســت، سوئیت 
جداگانه براي مهمان ها درنظر گرفته شده، چهارباغ 
دارد، دو روف گاردن براي آن ســاخته شده، اتاق 
بازي و خلاصه هــر چیزي که به ذهنتان برســد 

مي توانید در این آپارتمان لاکچري پیدا کنید. 

۲    یک صاحبخانه در ولنجک یک واحد نوساز 
را براي رهن و اجاره به مشــاور املاک سپرده. این 
واحد مسکوني چهارخواب مستر است و هر امکانات 
لاکچري که به ذهنتان برسد دارد. ۶00متر زیربنا 
به حد کافــي مي تواند رهن شــش میلیاردي این 
خانه لاکچري را توجیه کنــد. امکاناتي که در این 

آگهي مسکن نوشته شده دود از سر هرکسي بلند 
مي کند. آشــپزخانه آن فول فرنیش شــده و همه 
لوازم خانگي آن محصول برنــد Hacker آلمان 
است. سازنده این ســاختمان مواد اولیه را از اروپا 
وارد کرده و سالن هاي چندمنظوره براي آپارتمان 
درنظر گرفته. فکــرش را بکنید، دیگــر نیازي به 
خرید بلیت سینما ندارید، چون این آپارتمان یک 
سینماي اختصاصي دارد. سالن برگزاري مجالس، 
سالن ورزش، سالن بیلیارد، سونا، استخر، جکوزي، 
روف گاردن و بخــش اداري مدیریت ســاختمان 
امکاناتي اســت که صاحب آگهي براي این واحد 
مسکوني شمرده است. توجه داشته باشید که اگر 
پول رهن کامل شش میلیاردي این واحد مسکوني 
را در بانک بگذارید و سود 18درصدي بگیرید، سر 

سال یک میلیارد و 80میلیون تومان به شما سود 
مي دهد. تازه این حداقل کاري است که مي توان با 

شش میلیارد تومان انجام داد!

3    یک خانه دیگر واقع در آصف، محله زعفرانیه 
تهران دوروز پیش با پیشنهاد شش میلیارد توماني 
براي رهن کامل آگهي شده است. کار ساخت این 
آپارتمان تازه تمام شده و هنوز کلید نخورده است. 
واحدي که آگهي شده در طبقه ششم این آپارتمان 
لاکچري واقع شــده و 3۵0متر زیربنا دارد. واحد 
مسکوني سه خوابه است و یک مستر هم دارد. آنطور 
که صاحبخانه مي گوید، مشاعات این آپارتمان فول 
فول است و علاوه بر واحد مسکوني، یک سوئیت و 
سه پارکینگ به مســتاجر ارائه مي شود. فکرش را 

بکنید؛ پارکینگ هاي این آپارتمان ســند دارند و 
به صورت رسمي  به مستاجر تعلق مي گیرند. 

۴    پنت هاوس ۶00متــري در زعفرانیه بین 
آگهي هاي مســکن حســابي خودنمایي مي کند. 
مبلغي که براي رهن آن درنظر گرفته شده به اندازه 
چندآپارتمان ارزش دارد. ۶.۵میلیارد تومان اصلا 
پول کمي  نیست، با این حال صاحبخانه پنت هاوس 
خود را با این مبلغ رهن آگهي کرده اســت. او تازه 
کار ساخت خانه را تمام کرده و حالا براي تک تک 
واحدها دنبال مســتاجر و خریدار مي گردد. این 
آپارتمان 10طبقه اســت و پنت هــاوس در طبقه 
یازدهم واقع شده. آنطور که صاحب آگهي مي گوید، 
ویوي آن ابدي و 3۶0درجه اســت و نورگیر عالي 

دارد. ایــن پنت هاوس پنج خوابه اســت و همگي 
مستري هستند. آشپزخانه اش با محصولات خانگي 
بوش فول فرنیش شده و اگر از امکانات آن بپرسید، 
احتمالا پنج هزار متر مشاعات این آپارتمان شما را 

راضي خواهد کرد.

۵    ســه طبقه روي هم در یک آپارتمان مجلل 
آگهي شــده اند. این آپارتمان تک واحدي است و 
هر واحد آن 280متر زیربنا دارد. با این حســاب 
صاحبخانه سه طبقه با زیربناي 840متري را آگهي 
کــرده و مي خواهد هرچه زودتر به پولش برســد. 
احتمالا انتظار دارد کســي که این واحدها را رهن 
کامل مي کنــد، خودش دنبال مســتاجر بیفتد و 
دردسر پیداکردن مستاجرهاي میلیاردي را به جان 

بخرد. صاحبخانه براي این ســه واحد پنج میلیارد 
تومان رهــن کامل در نظر گرفتــه و مي گوید این 
آپارتمان در خوش نقشه ترین حالت ممکن ساخته 
شده. 10پارکینگ دارد و استخر، سونا و جکوزي که 
کمترین امکاناتي است که مي توان از یک آپارتمان 
لاکچري انتظار داشــت. آنطور که صاحب آگهي 
مي گوید، ایــن آپارتمان بــا متریال هاي بي نظیر 
ساخته شده و هم از شــمال و هم از جنوب، ویوي 

عالي دارد.

۶    چهارســال از ســاخت یک خانه در محله 
اقدسیه مي گذرد اما هنوز آنقدري ارزش دارد که 
صاحبخانه براي رهن یــک واحد آن چهارمیلیارد 
تومان قیمت بگذارد. این آپارتمان پنج طبقه و دو 
واحدي اســت و حالا صاحبخانه یکي از واحدهاي 
طبقه پنجــم را براي رهن کامــل چهارمیلیاردي 
به مشاور املاک سپرده است. این واحد مسکوني 
288متر زیربنا دارد و چهارخوابه اســت که شامل 
یک ســوئیت مســتر مهمان، مســترروم اصلي و 
دوخواب مجزا از هم مي شــود. آنطور که صاحب 
آگهي مي گوید، لابي این مجموعه بســیار لوکس 
است. ۵00متر ســالن اجتماعات دارد و 280متر 

استخر و سونا و جکوزي. 

۷    یک واحد مسکوني دوبلکس در الهیه تهران 
براي رهن کامل چهارمیلیارد تومان سرمایه لازم 
دارد. آگهي درباره یک واحد 3۶0متري اســت که 
چهارخواب دارد. آنطور که صاحب آگهي مي گوید، 
مشاعات آن فول است و از آپارتمان هاي لاکچري 
دیگر کم ندارد. استخر، ســونا و جکوزي کمترین 
امکاناتي اســت که مي توان از یــک خانه با رهن 
میلیاردي انتظار داشــت. آنطور که صاحب آگهي 
مي گوید، ویوي ایــن واحد مســکوني 3۶درجه 
اســت و دوتراس دارد که اینقدر بزرگ هستند که 
مي توانید در آن میز و صندلي بچینید و صبحانه تان 
را در هواي آزاد میل کنید. لابي زیبا، ســرایداري 
24ســاعته، نورگیري عالي، طراحي فوق العاده و 
دولاین آسانســور دیگر عبارت هایي هســتند که 
صاحب آگهي براي تعریف کردن از این خانه به کار 

مي برد تا رهن چهارمیلیاردي آن را توجیه کند.

8    فرمانیه تهران محله یکي دیگر از خانه هایي 
اســت که رهن کامل آن میلیاردهاتومان سرمایه 
مي خواهد، چه برســد به خرید آن! یک آپارتمان 
نوساز که به تازگي کار ســاخت آن تمام شده، به 
مشاور املاک سپرده شده است. آنطور که صاحب 
آگهي مي گوید، این واحد مسکوني 400متر زیربنا 
دارد و در یک ابرســازه واقع شــده. تراس هاي آن 
به قدري بزرگ اســت که مي توانیــد در آن میز و 

صندلي بچینید. این آپارتمان تک واحدي اســت 
و چهارپارکینگ براي هر واحد مســکوني درنظر 
گرفته شــده. آنطور که صاحــب آگهي مي گوید، 
مشاعات آن فول است و همه لوازم آشپزخانه آن از 

برندهاي مطرح مبله شده. 

9    یک مشاور املاک در محله زعفرانیه مامور 
پیداکردن یک مستاجر سرمایه دار براي یک واحد 
مســکوني در لوکیشن کاخ نشــین زعفرانیه شده 
است. صاحبخانه براي یکي از واحدهاي مسکوني 
300متري خود یک مستاجر مي خواهد که حاضر 
باشد چهارمیلیارد تومان پول رهن پرداخت کند. 
آنطور که صاحــب آگهي مي گوید، ســاخت این 
آپارتمان تازه به پایان رسیده و اگر مستاجري براي 
آن پیدا شــود، اولین کســي خواهد بود که در آن 
ساکن مي شود. این آپارتمان یک لابي 400متري 
لاکچري دارد که ارتفاع ســقف آن به هشــت متر 
مي رسد. آشپزخانه تک تک واحدها با محصولات 
kupper sbusch فول فرنیش شده اند. استخر، 
سونا، جکوزي، استخر کودکان سالن ماساژ، سالن 
اجتماعات و سالن بدنسازي مجهز امکاناتي است 
که صاحب آگهي براي این واحد مسکوني لاکچري 
مي شمارد. او مي گوید تراس هاي این آپارتمان به 
حدي بزرگ است که مي توانید در آن میز و صندلي 
بچینید. روف گاردن این آپارتمان فوق العاده است، 
اتاق ها کلوزت هستند و ســوئیت مجزا و ورودي 

مجزا دارد.

10    یک آپارتمان نوســاز تک واحدي، موضوع 
یک آگهي دیگر اســت که صاحبخانــه براي آن 
رهن کامــل چهارمیلیارد تومــان در نظر گرفته. 
امکاناتي که مشاور املاک براي این واحد مسکوني 
مي شمارد، کم از کاخ ندارد. این واحد ۵00متري 
در کامرانیه واقع شده و نوساز و تک واحدي است. 
آنطور که صاحب آگهي مي گوید، مشاعات آن فول 
است و ویوي بي نظیري دارد. به  خصوص که هیچ 
ساختمان دیگري در اطراف به این واحد مسکوني 
مشرف نیست. صاحب آگهي مي گوید، این واحد 
مسکوني چهارخوابه است و یک سوئیت مجزا براي 
مهمان دارد. پلان تفکیک شده و مشاعات آن فول 
است. چهارپارکینگ و متریال برند، ویژگي هایي 
است که سازنده این آپارتمان لاکچري به آن اضافه 
کرده است. آنطور که صاحب آگهي مي گوید، هر 
مشــاعاتي که از یک خانه با رهن چهارمیلیاردي 
در نظر داشــته باشــید، در این آپارتمــان پیدا 
مي کنید. لابي مجلل، لابي من 24ســاعته، سالن 
اجتماعات، سالن بدنسازي، استخر، سونا، جکوزي 
و روف گاردن از جمله امکاناتي اســت که صاحب 

آگهي براي آن مي شمارد. 

میلیاردرهایاجارهنشین
نگاهي به گرانقيمت ترين فايل هاي رهن و اجاره 

مسکوني، شما را با عددهاي باورنکردني روبه رو مي کند
احمدرضا نجفي |  يک ميليارد تومان الان در بازار مســکن رقم خيلي زيادي نيست. در مناطق 
شمالي تهران اين پول تنها براي خريد خانه هاي کوچک 70،80متري کفايت مي کند اما ميليارد 
با آن صفرهاي بي پايانش در بازار اجاره هم حضور دارد. در همين يک ماه گذشــته مي توان کلي 
فايل رهن و اجاره پيدا کرد که بر مبناي آنها متوجه مي شــويم پول رهن يک واحد مسکوني به 
10ميليارد تومان هم مي رســد! احتمالا برايتان جالب باشد که صرفا کميسيوني که مشاور املاک 
براي ثبت کردن چنين قراردادي از صاحبخانه دريافت مي کند، براساس تعرفه هاي اتحاديه رقمي 
 بيش از 120ميليون تومان خواهد بود. اين آپارتمان ها لزوما نوساز نيستند. ما در جست وجوهايمان 
به مواردي برخورديم که پنج سال از ساخت آن مي گذرد اما همچنان آنقدري ارزش دارد که کسي 
حاضر شود براي رهن کردنش چک ميلياردي بکشد و دودستي تقديم صاحبخانه کند. يک محاسبه 
ساده نشان مي دهد که مالک چنين خانه  اي اگر چک مستاجر را در بانک بگذارد و بانک همان سود 
عادي 18درصد را برايش درنظر بگيرد، سر ســال 1.8ميليارد تومان سود دريافت مي کند. تازه 
اين کمترين کاري است که مي توان با 10ميليارد تومان ســرمايه انجام داد! در اين گزارش سراغ 
فايل هاي آگهي رهن و اجاره در مناطق بالاشهر رفته ايم و 10فايل از بين گران قيمت ترين فايل هاي 
رهن و اجاره گلچين کرده ايم. فايل هايي که رهن کامل آنها دست کم چهار ميليارد تومان سرمايه 

مي خواهد و عموما رهن و اجاره آنها قابل تبديل است.
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ترنسند

اپيسر

ای ديتا

اچ پی

وريتی

کينگستون

Cruzer Blade CZ50

Touch T07

Ultima U31

DR6005

JetFlash 710S

AH355

C906

V295w

V815

DTMC3

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قيمت انواع جاروبرقی کيسه دار

سامسونگ

سامسونگ

بوش

پارس خزر

پارس خزر

فيليپس

فيليپس

پاناسونيک

کنوود

فلر

Queen-18

Queen-24

BSGL 32500

707

Aroma 2000

FC 8585

FC 9176

MC-CG 713

VC 2205

VC 209

يک ميليون و 790هزار

سه ميليون

دو ميليون

800هزار

يک ميليون و 300هزار

دو ميليون و 300هزار

سه ميليون

دو ميليون

يک ميليون و 300هزار

يک ميليون و 600هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 13هزار و 250

15هزار و 100

16هزار و 885

سه هزار و 605

دو هزار و 275

چهار ميليون و 680هزار

چهار ميليون و 580هزار

دو ميليون و 420هزار

يک ميليون و 630هزار

430هزار و 304

جدول قيمت طلا و ارز

دلار

يورو

پوند

درهم امارات

لير ترکيه

تمام سکه جديد

تمام سکه قديم

نيم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عيار

خريد 13هزار و 150

14هزار و 950

16هزار و 685

سه هزار و 585

دو هزار و 255

چهار ميليون و 580هزار

چهار ميليون و 480هزار

دو ميليون و 320هزار

يک ميليون و 530هزار

---

  ارز

اشتباه کوچک دوهزار يورويي
روايت دوشهروند از اتفاقات عجيبي که موقع خريد ارز از صرافي ها برايشان رخ داده است

قوانین نظارتي درباره خرید ارز هر روز سخت تر مي شوند 
و برخلاف آنچه عموم مردم تصور مي کنند همه شــان 
اتفاق خوبي اســت. چــون درنهایت باعث مي شــود 
شیطنت ها کم شوند و افراد سودجو قابل کنترل باشند اما 
در همین وضعیت هم بعضي ها مي توانند کارهاي عجیب 
و غریبي انجــام دهند. دونفر از مخاطبــان خبرگزاري 
فارس تجربه هایي مشابه داشــته اند که به اندازه کافي 
مشکوک به نظر مي رسند. نتیجه از همین اول مشخص 
اســت؛ خریداران ارز باید پس از خرید حتما به پیامک 
ارسالي از ســامانه توجه کنند چراکه نام آنها به عنوان 
خریدار ارز در سامانه به ثبت رسیده است و این احتمال 
وجود دارد که با خطاي انســاني فروشــنده، آنها دچار 

دردسر شوند. یکي از این افراد ماجراي خود را به شکل 
زیر روایت کرده است: هفته گذشــته براي تهیه هزار و 
100دلار به چندصرافي که داراي مجوز از بانک مرکزي 
بودنــد در محدوده خیابــان مطهــري مراجعه کردم. 
هرکدام نرخي را براي ارز روي تابلــو ثبت کرده بودند 
و البته هرکدام هم به نوعي از فــروش ارز طفره رفتند. 
یک صرافي قیمت را 12800تومــان اعلام کرد و گفت 
ارز نداریم. دیگري قیمت را 131۵0اعلام کرد اما گفت 
دستگاه کارتخوان ندارید و باید با مراجعه به بانک مبلغ 
را به حسابي که معرفي مي کنند واریز کنم. در نهایت به 
صرافي دیگري مراجعه کردم که حدود شــش کارمند 
داشــت. یکي از کارکنان صرافي که یــک خانم بود از 

پشت میزش بلند شد و پشت شیشه صرافي آمد و نرخ 
دلار را 13100تومان اعلام کرد. اگرچه مي دانستم نرخ 
12800تومان است، شــکایتي نکردم. کارمند صرافي، 
کارت ملي ام را جهت ثبت اطلاعات گرفت و بعد از حدود 
10دقیقه پشت شیشه آمد و گفت سیستم اجازه فروش 
را نمي دهد. وقتي علت را جویا شدم، گفت هر فرد سهمیه 
سالانه اي معادل دوهزار یورو دارد و چون قبلا این مبلغ 
را خریداري کرده ام، دیگر نمي تواند به من ارز بفروشد. 
به او گفتم چنین کاري نکرده ام اما همچنان روي حرف 
خود پافشــاري کرد. درنهایت وقتي با انکار من روبه رو 
شد، گفت پس حتما کســي از اطلاعاتم استفاده کرده 
و حالا دیگر سهمیه ام قابل استفاده نیست. ساعت دو و 

20دقیقه ظهر از محل صرافي با همسرم تماس گرفتم 
و مشکل را مطرح کردم. پنج دقیقه بعد ناامیدانه صرافي 
را ترک کردم. هنوز 200متر دور نشده بودم که متوجه 
شدم یک پیامک دارم. آن را باز کردم و دیدم راس ساعت 
دو و 18دقیقه پیامکي درمورد خرید هزار و 100دلار از 

آن صرافي براي من آمده!
به صرافي برگشتم و پیامک را به کارمند دیگري نشان 
دادم. خندید و  ســراغ کارمند دیگري رفت. بعد کارت 
بانکي من را گرفتند، مبلغ را از کارت برداشت کردند و 
یک رسید که نشــان مي داد هزار و 100دلار خریداري 
کرده ام با همــان مقدار دلار تحویلــم داد. قیمت را هم 
دقیقا به همان مبلغ سامانه ســنا یعني 12800تومان 
حساب کرد. ساعت درج شــده روي رسید همان 14 و 
17دقیقه بود. یعني همان زماني که کارمند اول صرافي 

گفته بود نمي توانم ارز بخرم. 
مشــابه همین اتفاق براي یک نفر دیگر رخ داده است. 

او ماجــرا را این طــوري روایت مي کند: مي خواســتم 
100یورو براي هدیه خریداري کنــم. کارمند صرافي 
دوفرم تحویلم داد تا امضا کنم. در یکي از آنها نوشــته 
شــده بود، باید یک میلیون و ۶00هزار تومان پرداخت 
کنم و رقم دیگري 1۶میلیون تومان بود. در همین زمان 
دو پیامک روي تلفن همراهم آمد که یکي درمورد خرید 
هزاریورو و دیگري درباره خرید 100یورو بود. اعتراض 
کردم و کارمند صرافي دلیل این مسئله را اشتباه سهوي 
و درج یک صفر اضافي عنوان کرد اما من اصرار کردم باید 
هزاریورو را از سیستم حذف کند و فرم 1۶میلیون توماني 
را هم پس بدهند تا آن را پــاره کنم. کارمند درنهایت با 

اکراه زیاد راضي شد این کار را انجام دهد. 
یک صرافي درباره دلیل وقوع این اتفاقات و دردسرهایي 
که ممکن است براي مردم رخ دهد، توضیح داده است. 
او مي گوید: خریدار ارز باید کارت ملي، شماره حساب و 
کارت عابر بانک را که باید به نام شــخص خریدار باشد، 

دراختیار داشته باشد. بانک مرکزي این سامانه را طراحي 
کرد تا امکان سوءاســتفاده از مدارک آنهــا رخ ندهد. 
خریداران ارز به محض اینکــه مغایرت اطلاعات خرید 
را با محتواي پیامک ارسال شده مشاهده کردند، باید به 
صرافي مربوطه مراجعه کرده و اطلاعات را اصلاح کنند. 
چون ممکن است تشابهات اسمي  باعث ثبت اطلاعات 
اشتباه براي اشخاص دیگري شود. دلیل اینکه در زمان 
خرید براي افراد پیامک ارسال مي شود، امکان پیگیري 

اشتباهات ثبتي است. 
به گفته او براساس بخشنامه بانک مرکزي هر فرد قادر 
اســت دوهزار یورو ارز از صرافي و دوهزار یورو دیگر هم 
با اوراق ســفر خارجي دریافت کند. افراد مي توانند این 
مقدار را در دفعــات متعدد دریافت کننــد. مثلا یکبار 
400یورو و مرتبه بعدي ۵00یورو دریافت کند تا سقف 
تعیین شده پر شود. در واقع متقاضي ارز مي تواند تا زماني 

که سقف دوهزار یورو پر نشده، ارز خریداري کند.

   گزارش معاونت اقتصادي وزارت اقتصاد نشان مي دهد، 
حجم اقتصاد زیرزمیني در ایــران در دوره زماني 13۶0 تا 
139۶، به طور متوســط معادل 3۵درصــد تولید ناخالص 
داخلي برآورد مي شود و حجم فرار مالیاتي به تنهایي در سال 

139۶ رقمي  معادل 40هزار میلیارد تومان است. 

   معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداري تهران شروط 
بهره مندي از تخفیف نرخ طرح ترافیک براي ســاکنان این 
محدوده را اعلام کرد. به گفته محسن پورسیدآقایي ساکنان 
محدوده هاي ترافیکي)طرح ترافیک و طرح کنترل آلودگي 
هوا( علاوه بر یک بار خروج رایگان پیش از ســاعت هشت و 
30دقیقه و یک بار ورود رایگان پس از ساعت 17، از تخفیف 
۵0درصدي عوارض براي تردد بین ساعات هشت و 30دقیقه 
تا 17 بهره مند مي شــوند. این افراد در نظر داشته باشند که 
به ازاي هر واحد مسکوني در محدوده هاي طرح ترافیک و 
کنترل آلودگي هوا، تنها یک خــودرو امکان برخورداري از 
تسهیلات مذکور را دارد و شهروندان براي بهره مندي از این 
تسهیلات، پس از ثبت نام در سامانه »تهران من« باید با در 
دست داشتن مدارک سکونت)سند مالکیت یا اجاره نامه(، 
قبض عوارض نوسازي و پسماند به دفاتر خدمات الکترونیک 

شهر مراجعه کنند.

   غلامرضا ســلیماني، رئیس کل بیمــه مرکزي پیش از 
این اعلام کرده بود که تعدادي از شــرکت هاي بیمه داراي 
بحران مالي هســتند و تذکراتي براي رفع شرایط موجود 
به آنها داده شــده بود. در بهمن سال گذشــته هم مهلتي 
یک ماهه در اختیار این شــرکت ها قرار گرفت تا برنامه هاي 
خود را براي برون رفت از چنین وضعیتي اعلام کنند. علي 
حبیب محمدي، مدیرعامل اسبق شــرکت بیمه تعاون در 
این باره مي گوید، اگر روند یک شــرکت بیمه رضایت بخش 
نباشــد، کمیته صیانت بیمه مرکزي گزارش مربوطه را در 
شوراي عالي بیمه مطرح مي کند تا نسبت به ادامه فعالیت آن 

شرکت، تصمیم گیري شود اما در بازار ایران به نظر مي رسد 
راهي جز ادغام شــرکت هاي ضعیف بیمه اي وجود نداشته 
باشــد زیرا در شــرایط خاص اقتصادي و نبود توان فني و 
حرفه اي، برخي شرکت هاي بیمه اي نگاه رو  به رشدي ندارند.

   رئیس اتاق هاي بازرگاني ایران و چین از اعلام خبرهاي 
خوش براي تبادلات بانکي ایران و چین تا پایان هفته جاري 
خبر مي دهد. به گفته اســدالله عســگراولادي، قرار است 
با برگزاري جلســاتي مشــکل مبادلات بانکي شرکت هاي 
غیررســمي  با طرف چیني را حل کنیم امــا هنوز در مورد 

وضعیت توریست به توافق نرسیده ایم.

   مهدي کاظمي،  سخنگوي اتحادیه لوازم یدکي خودرو 
مي گوید، بعد از تشــدید تحریم تامین قطعــات برخي از 
خودروها مانند ساندرو و ال90 با مشکل روبه رو شده است 
و بازار قطعات تعــدادي از خودروها با رشــد ۵0درصدي 

روبه رو است. 

   مدیرعامل ســتاد مرکز معاینه فني خودروهاي تهران، 
مکان هاي استقرار شــش واحد ســیار معاینه فني را براي 
خودروهاي ســبک در پایتخت اعلام کرد. بر این اســاس 
مرکز سیار شــماره یک در منطقه یک نوبنیاد، پایانه شهید 
دستواره، مرکز سیار شماره 2 در انتهاي اتوبان امام علي)ع(، 
شــمال اتوبان ارتش غرب، ابتداي بلوار اوشان در ایستگاه 
اتوبوس و تاکسي اوشان، مرکز سیار شــماره 3 در بزرگراه 
شهید صیادشیرازي، خیابان گلبان شرقي نرسیده به خیابان 
مجید افشاري، مرکز سیار شماره 4 در میدان الغدیر، خیابان 
فرجام به سمت میدان رسالت،  جنب آتش نشاني در کوچه 
شهید فضل علي، پارکینگ الغدیر، مرکز سیار شماره ۵ در 
منطقه 12، میدان امام خمیني و مرکز ســیار شماره ۶ در 
کیلومتر 17 آزادراه شــهید فهمیده، مجــاور پمپ بنزین 

وردآورد شمالي واقع شده است.

  نبض بازار

آدرس شش  مرکز سيار معاينه فني در تهران

سخنگوي اتحادیه لوازم یدکي خودرو مي گوید، 
بعد از تشدید تحریم ها، تامین قطعات برخي 

از خودروها مانند ساندرو و ال90 با مشکل 
روبه رو شده و قیمت قطعات تعدادي از خودروها 

۵0درصد افزایش پیدا کرده است

  بازارگردي 

فيلم های 4K را احضار کنيد
مقايسه سه تلويزيون  هوشمند گرانقيمت که بيشترين کيفيت ممکن را عرضه می کنند

گروه بازار |       خريد کنسول های بازی با کيفيت Ultra HD يا دانلود فيلم های با کيفيت تقريبا يک کار بی معنی است. مگر اينکه تلويزيونی داشته باشيد که بتواند چنين کيفيت تصويری را به شما 
 4K 4 را تجربه خواهيد کرد. در اين گزارش سراغ اقتصادی ترين تلويزيون های هوشمند با قابليت پشتيبانی تصاويرK ارائه دهد. آن موقع است که لذت واقعی بازی کردن و تماشای فيلم با کيفيت

و در اندازه 55اينچ رفته ايم.

KD-55X7000F 1   سونی، مدل

تلویزیون ال ای دی سونی مدل KD-55X7000F سایز ۵۵اینچ 
تصویر را با کیفیت 4K نمایــش می دهد و قابلیت هایی دارد که به 
بهتر شدن کیفیت تصویر کمک می کنند. این تلویزیون به فناوری 
X-Reality Pro مجهز اســت. این فناوری در واقع برای بهبود 
تصاویر کیفیت پایین برای نمایش روی صفحه  نمایشی با رزولوشن 
 Dynamic Contrast بالا طراحی شده اســت. فناوری دیگر
Enhancer نام دارد که کنتراســت تصویر را بهبود بخشــیده و 
باعث می شود تصاویر واقعی تر به نظر برسند. دو فناوری دیگر هم با 
عناوین Motion Flow XR 200 وLive Colour برای بهبود 
حرکت اجسام در تصویر و پالت رنگ تلویزیون طراحی شده اند. قاب 
بسیار باریک آن باعث شده تصویر با حداقل حاشیه برای کاربر به 
نمایش در بیاید. سیستم صوتی مدل KD-55X7000F از نوع 
دو کاناله است و توان خروجی آن 20وات است. باتوجه به سایز این 
مدل و اینکه برای سالن های کوچک و متوسط مناسب است، این 
سیستم صوتی می تواند نیازهای کاربر را به خوبی برطرف کند. البته 
 Dolby Digital، Dolby Digital سیستم صوتی دستگاه از

Plus، Dolby پشتیبانی می کند. 
قيمت: 11ميليون و 800هزار تومان

 DUHD-55J7000 تلویزیون ال ای دی هوشــمند دوو مدل
با رزولوشــن 21۶0×3840 پیکسلی اســت. درنتیجه می توانید 
فیلم های حجیــم 4K را روی این تلویزیون ببینیــد و از کیفیت  
تصویر فوق العاده آن بهره مند شــوید. برای این مدل چهار حالت 
تصویر در نظر گرفته شده اســت تا کاربران بتوانند بنا به محتوای 
در حال  پخش یکی را انتخاب کرده و به ســبک دلخواهشان فیلم 
ببینند. ابعاد ۵۵ اینچی این مدل، آن را برای فضاهای متوســط و 
بزرگ مناسب ساخته است؛ همچنین این مدل به دو عدد اسپیکر 
10واتی مجهز است و در مجموع 20وات صدا تولید می کند. صدای 
 Dolby تولیدشده از بلندگوهای این تلویزیون دارای سیستم صوتی
Digital Plus است که باعث می شود بتوانید فیلم هایی که از این 
سیستم صوتی پشــتیبانی می کنند را ببینید. همچنین با اتصال 
سینمای خانگی یا ســاندبار به این تلویزیون از این سیستم صوتی 
بهره مند می شوید. سیستم عامل اندروید با نسخه ۵.0 تعبیه شده در 
این مدل، یکی دیگر از ویژگی های آن است. همچنین می توانید با 
اتصال این تلویزیون به اینترنت برنامه ها یا فایل های در نظر گرفته  

شده را دریافت و نصب کنید.
قيمت: 10ميليون تومان

تلویزیون  سامســونگ مدل 55NU7900 از کیفیت تصویر 
4K بهره مند اســت و برای کاربرانی که کنســول خانگی شان 
از کیفیــت 4K پشــتیبانی می کند این تلویزیــون نقش یک 
مکمل برای بازی را ایفــا می  کند. این تلویزیــون در ابعاد ۵۵ 
اینچی تولید شده و  مناســب فضاهای متوسط است. سیستم 
صوتی این تلویزیــون، درمجموع 20وات صــدا تولید می کند 
که برای یک تلویزیون ۵۵اینچی مناســب است. پشتیبانی این 
مــدل از فرمت هــای Dolby Digital Plus  و  DTS برای 
شــما این امکان را فراهم می کند که بتوانیــد از صدایی فراگیر 
بهره مند شــوید. یکی از امکانات این مدل، رابط هوشمند است 
که قابلیت جست وجو در اینترنت و اشتراک گذاری اطلاعات را 
ممکن می کند. همچنین راه هــای ارتباطی DLNA برای این 
تلویزیون در نظر گرفته شــده و علاوه  بر این، به وسیله  قابلیت  
Mirroring، می توانید تصویر موبایل خود را روی تلویزیون 
پخش کنید. برای داشتن گزینه های بیشتر برای متصل کردن 
تلویزیون به ســایر دســتگاه های صوتی و تصویری، یک رابط 
کامپوننت و یک عدد پورت کامپوزیت در این تلویزیون طراحی 
شده است. این مدل از اتصال بی سیم Wi-Fi پشتیبانی می کند.

قيمت: 11ميليون و 600هزار تومان
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دنيایخودرو
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2403  یکشنبه  2 تیر  1398

مجله اتوموتیونیوز نسخه چین در گزارشی مفصل از عزم دولت چین برای بازگرداندن رشد به بازار خودرو این کشور 
خبر داده است. این رسانه آمریکایی در خبری مدعی شده پس از 11 ماه افت مداوم، دولت چین درصدد است با 

بازنگری در سیاست های زیست محیطی و مالیاتی بخش خودرو، تقاضا را در این صنعت افزایش دهند.

محمدحسین شــاوردی| رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجــارت در حالی از 
واگذاری قطعی خودروسازان تا پایان ســال 99 به بخش خصوصی خبر داده که گویا 
اموال و دارایی های مازاد این شرکت ها همین حالا هم در معرض فروش و مزایده قرار 
گرفته است. اتفاقی که گرچه در ظاهر می تواند مثبت و در راستای باز کردن درهای 
اقتصاد دولتی ایران تلقی شــود اما اگر دولت بی محابا عمل کند ممکن اســت همه 
پتانسیل های داشته و نداشته را در کســری از زمان از دست داده و ضمن نابودی یک 
بازار اشتغال یك میلیون نفری، کل چرخه قطعه سازی، پارچه دوزی، صندلی سازی، 
شیشه سازی، قالب سازی، روغن سازی و زنجیره تامین این بخش را به باد دهد. اینجا 
در یک گزارش تفصیلی سعی کرده ایم به مرور تجربیات چهار کشور روسیه، رومانی، 
جمهوری چک و کره جنوبــی در واگذاری صنایع خودروســازی به بخش خصوصی 
بپردازیم. چهار کشوری که با چهار مدل مختلف و متنوع از سیاست گذاری صنعتی، هر 

یک به موفقیت های درخور توجهی در صنایع اتومبیل سازی دست یافته اند.
 لادا/ روسیه –استراتژی واگذاری گام به گام

هنوز هم حدود 33 درصد سهام بزرگ ترین خودروساز روسیه متعلق به دولت است 
و سازمان فناوری روســیه )روس تک( در کنار رنو، مدیریت امور را در شرکت قدیمی 
لادا برعهده دارند. لادا که در فاصله سال های 1942 تا 1945 نخستین محصولاتش را 
برای ارتش شوروی آماده کرد، تا سال ها با مونتاژ محصولات فیات به نام 1100 عملا 
وضعیتی مشابه ایران خودرو و سایپا داشت که در سه دهه اخیر خودروهایی نظیر پراید، 
پژو 405 و ... را مونتاژ کرده اند. در ســال 2008 و با کنار رفتن ابرهای کمونیسم، 25 
درصد سهام این شرکت توسط دولت در ازای دریافت یك میلیارد دلار به رنو رسید و 
سپس در سال های 2012 و 2016 این سهم به ترتیب به 50 و 67 درصد رسید. روسیه 
تنها به شرطی لادا )گروه خودروسازی واز شامل آفتاواز، ولگا و لادا( را به رنو واگذار کرد 
که علاوه بر تزریق سرمایه خارجی، نوسازی تکنولوژیک و تاکید روی تولید صادرات 
محور، بخشی از مشاغل این صنعت را در روسیه حفظ كند. اتفاقی که حالا باعث شده 
تا علاوه بر خلق یک زبان طراحی اختصاصی برای لادا، این شرکت سالانه 335 هزار 
دســتگاه خودرو مدرن تولید و صادر کند. میزان کارگران لادا البته طی یک دوره 10 
ساله از 120 هزار نفر به کمتر از 55 هزار نفر رسیده گرچه صادرات شرکت سال 2018 

از مرز 33 هزار دستگاه گذشته است.
 داچیا/ رومانی – استراتژی جوینت ونچر

این شرکت که سابقه حضورش در صنعت خودرو به سال 1966 میلادی برمی گردد، 
تا پایان عصر کمونیسم در این کشور یعنی سال های انتهایی قرن بیستم تنها به مونتاژ 
خودروهای فیات، رنو و فولکس واگن مشغول بود. منتها در سال 1999 دولت رومانی 
تصمیم گرفت در راستای توسعه بخش خصوصی، این شرکت قدیمی را به خودروسازان 
خارجی واگذار کند که باز هم رنو پیش دستی کرد و موفق شد با عملیاتی حساب شده، 
بخش عمده سهام داچیا )51 درصد( را با مبلغ 1.1 میلیارد دلار مال خود کند. روشی 
که دولت رومانی پیش گرفت، فروش داچیا به رنو در ازای دریافت وعده تاسیس یک 
جوینت ونچر چند ملیتی بود که رومانی را به هاب تولید خودرو در اروپای شرقی بدل 
می کرد. چیزی که دقیقا رنو به دنبال آن بود و ظرف 20 سال تولید داچیا را تا مرز 525 
هزار دستگاه در اروپا افزایش داد. رنو در این روش آنقدر خوب عمل کرد که حالا دولت 
بیش از 99 درصد سهام داچیا را به رنو واگذار کرده است. داچیا که در این سال ها به غیر 

از اروپا در شمال آفریقا و البته بازار ایران )با محصولاتی نظیر تندر90، ساندرو و داستر( 
فروش خوبی دارد، طی دو دهه با سیاست درســت دولت به بزرگ ترین و مهم ترین 
شرکت رومانی تبدیل شده؛ به طوری که فروش خارجی داچیا، 8 درصد کل صادرات 

این کشور را تشکیل می دهد.
 اشکودا/ جمهوری چک- استراتژی فروش مشروط

یکی از امیدهای تازه صنعت خودرو جهان همین اشکودا است. شرکتی که برخلاف 
داچیا و لادا که از خاک کمونیســم و مالکیت دولتی برخاستند و بعد از ورشکستگی 
توسط یک خودروســاز بزرگ خریداری شــدند، ابتدا خصوصی بود و بعد به دست 
دولت گرایان کمونیست افتاد و حالا 20 سال پس از واگذاری به فولکس واگن، هم تراز با 
آئودی بالاتر رفته است! این شرکت که از سال 1895 در صنعت خودروسازی فعالیت 
دارد، هم اینک 9 محصول برجسته در بازار جهانی عرضه می کند و علاوه بر تولیدات 
بنزینی و دیزلی در رده سواری و شــهری، اخیرا تولید خودروهای برقی، هیبریدی و 
پلاگین هیبرید را جدی تر گرفته است. داستان واگذاری اشکودا به بخش خصوصی از 
جمله درس های عبرت آموزی است که می تواند سرلوحه کار مدیران صنعتی ایران قرار 
گیرد. دولت چک که از همان ابتدا تمایل داشــت اشکودا را به فولکس واگن بفروشد، 
شروطی را برای خریدار آلمانی در نظر گرفت و رنو را از مزایده کنار گذاشت. فولکس در 
ازای اجرای هر بخش از خواسته های دولت چک، بلوک هاي 10 تا 30 درصدی از سهم 
شرکت را طی بازه های زمانی دو و چهار ساله واگذار می کرد. نتیجه کار هم در نهایت 
درخشان از کار درآمد تا فولکس واگن ظرف بازه زمانی 1990 تا 1996 حدود 70 درصد 
سهام اشکودا  را به تملک خود در آورد و برنامه های خود را برای تبدیل این برند به یک 
خودروساز بزرگ اجرایی کرد. این روند چنان دقتی داشت که حالا فروش سالانه اشکودا 
تنها در اروپا به مرز 699 هزار دستگاه رسیده است. البته فروش جهانی شرکت بالاتر از 
این مقادیر است و برای نمونه، اشکودا در ماه می خبر از فروش بیش از 104900 هزار 

دستگاه خودرو در سرتاسر جهان داده است. 
 کره جنوبی / کیاهیوندای- استراتژی توسعه گام به گام

تجربه کره ای ها به طور کامل با سه مورد قبلی متفاوت است و بیشتر حول محور تکمیل 
چرخه توسعه صنعت خودرو چرخ می خورد. در واقع صنایع خودروسازی کره نه از محل 
واگذاری سهام به خارجی ها یا بخش خصوصی که در جریان تلاش دولت برای ترغیب 
خودروسازان به توسعه تکامل یافت. مونتاژکاری، حفظ بازار، تعرفه گذاری برای توسعه 
گام به گام، صادرات محوری،  افزایش سطح رقابت در بازار داخلی، ادغام کیا و هیوندای 
با هم و سپس ورود به بازارهای خارجی، عرضه سهام در بازارهای بورس اروپا و آمریکای 
شمالی و استفاده از دانش و تجربه مدیران و مهندسان خارجی متمرکز بوده است. در 
واقع کیا که سال 1944 و هیوندای که سال 1967 تاسیس شده اند، نخستین مراحل 
توسعه را خود شــروع کردند اما با ناکامی در گام های نخست روبه رو شدند. با ترغیب 
دولت کره جنوبی به صادرات خودرو که از سال 1982 تا سال 1990 پیگیری شد، کیا 
و هیوندای شروع به تکمیل چرخه توسعه محصولات خود از طریق کمک شرکت های 
فورد، مزدا، میتسوبیشی و هوندا گرفتند. در گام بعدی هم دولت با اعطای وام های ارزان 
برای تولید محصولات صادراتی به آنها کمک کرد و سپس گام به گام سطح رقابت را در 
بازار کره بالا برد. این دو شرکت که با هم اتحادیه بزرگی تکشیل داده اند، با تولید سالانه 
هشت میلیون دستگاه خودرو در شمار پنج گروه بزرگ خودروسازی جهان قرار دارند. 

هفت صبح| با وزن 995 کیلوگرم و طول 4.27 متر، پروتون ویرا در انواع لیفت بک 
و سدان خودرویی قابل ملاحظه در بین محصولات مونتاژی یک دهه قبل است. 
این خودرو که در فاصله ســال های 1383 تا 1388 در بروجرد لرســتان توسط 
شرکت زاگرس خودرو مونتاژ می شد، چیزی درســت شبیه رانا و ساینا است که 
با قطعات میتسوبیشی ژاپن ســاخته و پرداخته  شده و با توجه به بهای 90 و 65 
میلیونی این دو محصول وطنی، برای برخی از خریداران گزینه قابل تاملی است.

 ویرا که در نسخه با طراحی  شده نسل دوم ســدان میتسوبیشی میراژ است، در 
فاصله سال های 1993 تا 2007 به تعداد 952216 دستگاه تولید و به فروش رفت، 
خودرویی است اصالتا ژاپنی که در معماری فنی و طراحی ظاهری آن از فرم های 
دهه 90 و سال های ابتدایی قرن 21 شرکت میتسوبیشی ژاپن استفاده بسیاری 
شده که همین عامل زمینه اصلی کیفیت ساخت و دوام بالای ویرا را فراهم کرده 
است. این خودرو با اینکه مثل اغلب محصولات میتسوبیشی از فرم طراحی نسبتا 
قدیمی رنج می برد ولی همین عامل هم اینک به برگ برنده پروتون ویرا در بازار 

محصولات کارکرده بدل شده است.

ویرا   نمونه مورد آزمایش هفت صبح كه مدل 1387 است، پس از حدود 12 سال 
فعالیت مداوم، کارکردی نزدیک به 200 هزار کیلومتر داشــته و کیفیت خوبی 
را از خود بــروز می دهد. با اینکه اتــاق قطعات تزئینی چندانی نــدارد، اما تریم 
پارچه رودری ها، قطعات پلاستیکی براق داشــبورد   یا پلاستیک به کار رفته در 
اتاق همگی کیفیت خود را در حدی معقول حفظ کــرده و برای نمونه همچون 

خودروهای چینی، دچار رنگ و رو رفتگی، خوردگی یا پوسیدگی نشده اند.
مالک خودرو که از روز اول این محصول را خریــداری کرده از کیفیت ویرا کاملا 
راضی اســت   یا اینکه از نبود خدمات پس از فروش به دلیل ورشکستگی سازنده 
گلایه دارد، ولی اذعان می کند کیفیت موتور، گیربکس، سیستم تعلیق و فرمان 
یا ترمزها در حدی است که تنها به سرویس های دوره ای نیاز داشته و تاکنون به 
تعمیر نرفته اند. البته مالکان ویرا برای جایگزینی برخی قطعات مصرفی، با مشکل 
کمبود قطعات در شهرستان ها مواجه هســتند منتها در تهران این ایراد کمتر از 

باقی مناطق کشور است.
عجیب تر از همه عدم بروز مشکلات برقی برای این خودرو دورگه مالزیایی-ژاپنی 
است که طبق ادعای مالک خودرو جزو کمترین مقادیر ایرادات فنی بوده است. 
به طوری که تنها یک بار این خودرو دچار ایراد در سیستم صوتی و یک بار هم در 

بوق شده که مواردی کاملا طبیعی هستند.
نکته جالب دیگر درباره ویرا چه در نسخه سدان و چه در نسخه لیفت بک، موتور 
1500 سی سی، 12 سوپاپ، چهار سیلندر و انژکتوری خودرو است که با تولید 90 
اسب بخار قدرت و 126 نیوتن متر گشتاور به خوبی از پس وزن اندک اتاق برمی آید 
و حتی در کورس های بلند، قادر است پا به پای کیا ریو، پژو 206 تیپ 5 و پژو 405 
حرکت کند. داشــتن پنج دنده جلو هم به ویرا کمک کرده تا در سرعت های بالا 

علاوه بر کشش مناسب، سرعت را با کاهش مصرف سوخت همراه کند. 
ویرا که به کلاچ و فرمان نرمش مشهور اســت، در مسیرهای شهری محصولی با 
فنربندی نرم و راحت اســت و برخلاف رقبای فرانســوی، ایرانی و چینی، کمتر 
کوبش های مســیر را به اتاق منتقل می کند. البته لاســتیک کوچک خودرو در 
کنار استفاده از قالپاق به جای رینگ آلومینیومی بر ظاهر این سدان شرقی تاثیر 

گذاشته و مجموعا جزو عیوب ظاهری ویرا به حساب می آیند. 
خلاصه اینکه این سدان دیفرانسیل جلو که تا 190 کیلومتر هم سرعت می گیرد، 
با داشتن دو کیســه هوای ایمنی، ترمزهای خنک شونده و دیسکی در جلو و نیز 
بهره گیری از سیستم های ABS و EBD محصول نسبتا ایمنی است که ویرا را در 

موقعیت خوبی نسبت به رقبای قدیمی تر قرار می دهد.

تولید پژو 301 بدون حضور شرکت پژو 
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معــدن و تجارت از اجرای پــروژه تولید پژو 301 
بدون حضور این شــرکت خبر داد و گفت: نمونه ســازی این خــودرو انجام گرفته و 
برنامه ریزی های لازم برای تولید انبوه صورت گرفته اســت. فرشــاد مقیمی معاون 
امور صنایع وزارت صنعت، معــدن و تجارت در گفت وگو با خانه ملــت، درباره ادامه 
تولید محصولات رنو و پــژو در ایران بدون حضور این شــرکت ها، گفت: پروژه تولید 
پژو 301 بدون حضور این شرکت در حال اجراســت و نمونه سازی آن انجام گرفته و 
برنامه ریزی های لازم برای تولید انبوه صورت گرفته است و به زودی رونمایی خواهد شد. 
وی افزود: باید بستر و زمینه کار قطعه سازان به گونه ای تنظیم شود که این شرکت ها 
بتوانند خطوط تولید را نسبت به تولید پژو 301 تنظیم کنند. معاون امور صنایع وزارت 
صنعت، معدن و تجارت درباره ادعای مدیرکل تعزیرات استان تهران مبنی بر ادعای دو 
خودروساز داخلی مبنی بر کمبود قطعه غیرواقعی است، بیان کرد: گزارشی مبنی بر 
احتکار خودروسازان به ما نرسیده اما ممکن است برخی افراد سودجو خودرو خریداری 
و انبار کرده باشند که ما با پیگیری در تلاش هستیم با آنها برخورد کنیم.  این خودرو که 
قرار است با گیربکس شش سرعته خودکار، امکانات مناسبی نظیر چهار ایربگ، موتور 
چهار سیلندر جدید و سیستم تهویه مطبوع به بازار عرضه شود، طبق اعلام خودروسازان 
ظرف سال جاری   یا حداکثر ابتدای سال 99، با سطح داخلی سازی 70 درصدی به بازار 
داخلی عرضه خواهد شد. پلتفرم به کار رفته در پژو 301 نیوفیس اشتراک فنی بسیاری 

با پژو 2008 دارد.

     دنده معکوس

      داشبورد

نگاهی به تجربه روسیه، رومانی، جمهوری چک و کره جنوبی در خصوصی سازی صنعت خودرو که می تواند برای واگذاری 
ایران خودرو و سایپا توسط دولت، درس های مفیدی داشته باشد

تجربه 200 هزار کیلومتر رانندگي با این خودرو 
مالزیایی نشان می دهد پرداخت 40 میلیون برای 
این محصول 10 تا 15 ساله فواید بسیاری برای 

خریداران دارد

خصوصی سازی 
خودروسازان
 در چهار اقلیم

پروتون ویرا 
یا میتسوبیشی هرگز نمی میرد! 
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هیروشیما عشق من!
شاید با این تیتر یاد فیلم به یادماندنی آلن رنه افتاده اید اما این تیتر تنها و تنها در ستایش 
مزدا 1000 است. وانتی کوچک اما جان سخت و   محکم که از پیشگامان توسعه بازار 
محصولات صنعت خودرو ژاپن در ایران بوده و جزو نخســتین خودروهای صادراتی 
ژاپن به ایران است. وانت مزدا 1000 که در اصل بر پایه سدان مزدا فامیلیا توسعه پیدا 
کرده، محصولی است که در نسل اول چندان فروشــی در خارج از خاک ژاپن نداشت 
اما در نسل دوم که از سال 1967 طراحی و تولید آن نهایی شد، طی یک دهه فروشی 
فوق العاده را در آسیای شرقی، خاورمیانه، شرق اروپا و حتی آمریکا تجربه کرد. این وانت 
پیکاپ کوچک که در اصل یک کی کار )kei car( برجسته ژاپنی است، با موتورهای 
کوچک و کم مصرفی که داشت برای بسیاری از خریدارانش یک جواهر تمام عیار بود 
چون همزمان که بار آنها را تا مرز 500 کیلوگرم جابه جا می کرد ولی هزینه نگهداری 
و مصرف سوختش هم اندک بود. پیشرانه اغلب این وانت ها که به ایران صادر شدند، از 
نوع 1000 و 1200 سی سی چهار سیلندر بوده و به ترتیب قدرتی معادل 50 و 58 اسب 
بخار تولید می کرد که برای یک وانت 840 کیلویی مدل 1975 مقداری کافی است. این 
سری از مزدا 1000 که در شهر هیروشیمای ژاپن مونتاژ می شدند، در ایران بسته به سال 
ساخت و سلامت بدنه و موتور و اتاق بین 10 تا 35 میلیون تومان خرید و فروش می شود.

   نوستالژی

  گاراژ

رستاخیز کره ای
برتری کیفی کره ای ها، سقوط کیفی خودروسازان ژاپنی و صعود همه جانبه برندهای 

آمریکایی در آخرین برآورد موسسه جی دی پاور از کیفیت اولیه  خودروهای 2019

گروه خودرو| ژاپنی دوســت ها ما را ببخشند اما 
جی دی پاور به ســلطه چندین ســاله آنها در صدر 
جدول کیفیت ســالانه پایان داده و حالا لکسوس 
و تویوتا پس از جنســیس، کیا، هیونــدای، فورد، 
شورولت و نیســان، پایین تر از دوج در رده نهمین 
و دهمیــن برندهــای باکیفیت ســال 2019 بازار 
آمریکا قرار دارند. آن هم با فاصله 27 پله ای نسبت 
به جنســیس! باورش واقعا سخت اســت اما نتایج 
 مطالعه کیفیت اولیه جی دی پاور در ســال 2019  

 ) US INITIAL QUALITY STUDY 2019(
این موضوع را تایید می کند.

می دانیــم کــه از دوره تولید خودروهــای کره ای 
بی کیفیت و معیوب یک دهه می گذرد  اما سال هاست 
که برندهایی نظیر رام، دوج، کرایسلر، فورد، شورولت 
و لینکلن در زمره خودروسازان با سطح خطای کیفی 
بالا قرار دارند. تا همین پارســال محصولاتی که در 
اغلب گزارش های موسســات پژوهشی مورد لعن 
و نفرین خریداران بــوده و مصرف کنندگان را پس 
از خرید مایوس می کردنــد، خودروهای آمریکایی 
بودند  حالا اما رتبه های برندهــای آمریکایی کاملا 

ارتقا یافته است.
پس از جنسیس زیرشاخه لوکس ساز هیوندای و نیز 
خود کیا و هیوندای که به ترتیــب با تنها 63، 70 و 
71 خطا در 90 روز اول کارکرد، بهترین عملکرد را از 
خود نشان داده اند برندهای فورد، لینکلن و شورولت 

عملکرد درخشانی داشته و با میزان خطای 83، 84 
و 85 خطا در بالاترین  رده هــا قرار گرفته اند. جالب 
است که دوج هم که همواره به کیفیت پایین مشهور 
بوده با تنها 90 خطا در رده هشتم قرار گرفته است. 
بیوک با رتبه یازدهــم و 92 خطا نیز رتبه یازدهم را 
کسب کرده و عملکردی بهتر از میانگین گروه را به 

دست آورده است. 
معاون ارشد جی دی پاور درباره نتایج مطالعه کیفیت 
اولیه امسال گفته اســت: خودروسازان همچنان به 
پیشرفت در زمینه هایی مثل سیستم های اطلاعاتی-

ســرگرمی که خریداران توجه زیــادی به آن دارند 
ادامه می دهند اما بااین حال در مطالعه  امســال در 
اوایل تجربه  مالکیت همچنان مشکلات سنتی مثل 
ایرادات رنگ، روشــن نشدن پیشــرانه، مشکلات 
ترمز، صدای سیســتم تعلیق و روشن شدن چراغ 
چک وجود داشته اســت. امسال در مطالعه  کیفیت 
اولیه  خودروها توسط جی دی پاور هرچند 13 برند 
بهبود داشته اند اما از سوی دیگر اوضاع 18 برند بدتر 
شــده که این موضوع موجب شده میانگین صنعت 
خودروســازی بدون تغییر باقیمانده و همچنان 93 

مشکل در هر 100 خودرو باشد.
در بیــن بهترین مدل های هــر کلاس هم، نام های 
آمریکایی بیش از همیشه به چشم می خورند گرچه 
11 مدل پورشه 911 نیوفیس، کیا ریو، کیا سراتو، 
ب.ام.و سری2، مینی کوپر، جنسیس جی70، دوج 

چلنجر، مرســدس بنز CLS، نیســان ماکسیما و 
شورولت مالیبو منجر در 11 کلاس مختلف بهترین 

عملکرد را در مقایسه با رقبا به ثبت رسانده اند.
در بازار ون ها، وانت ها و اس یووی های قدرتمند هم 
دیدن نام هایی نظیر کیا کارنز، هیوندای ســانتافه، 
شورولت ســیلورادو، فورد رنجر، شورولت تاهو، کیا 
 X4 کیا اســپورتیج، ب.ام.و ،RX سدونا، لکسوس
و شــورولت اکویناکس در بالاترین جایگاه هر رده 
گویای جایگاه متزلزل ژاپنی هــا در ارزیابی جدید 

جی دی پاور در سال 2019 است.

نام مینی برقی، SE کوپر است
علاقه مندان به برند مینی تا سه هفته دیگر  شاهد رونمایی از نخستین محصول تمام 
الکتریکی این شرکت خواهند بود. این کمپانی انگلیسی با شریک تجاری آلمانی خود 
یعنی ب. ام .و قصد دارد که در 9 جولای از این محصول تمام جدید پرده بردارد. مینی در 
این خصوص بیان کرده   در حال ورود به زمینه ای جدید در صنعت خودروسازی است. 
این کمپانی انگلیسی در آستانه رونمایی از اولین محصول الکتریکی خود بوده که طراحی 
منحصر به فرد و جدیدی را همزمان با رونمایی آن شاهد خواهیم بود. مینی اعلام کرده   
خودروهای الکتریکی به لطف نداشــتن آلایندگی زیست محیطی و صوتی، به حفظ 
محیط زیست و طبیعت کمک شایانی خواهند کرد. این کمپانی در ادامه بیان کرده که 
سلطنت خودروهای بنزینی و دیزلی دیگر به پایان رسیده و حال زمان تغییر فرارسیده 
است. مینی از هم اکنون پیش فروش این خودرو  را در برخی از کشورها اعم از آلمان، 
فرانسه، سوئد، نروژ و هلند آغاز کرده است.  گفته می شود مینی قصد دارد نام این خودرو 
را کوپر S E بگذارد و در کارخانه خود واقع در شهر آکسفورد انگلستان، تولید شود. این 
خودرو بر پایه پلتفرم UKL1 مینی هاچ بک توســعه یافته تا بتوان باتری ها و نیروگاه 
الکتریکی آن را بدون کم شدن فضای سرنشینان، جانمایی کرد. پیش بینی می شود   
بیشینه مســافت قابل پیمایش این خودرو با یک بار شارژ کامل معادل 320 کیلومتر 
باشد. همچنین به احتمال زیاد قلب تپنده الکتریکی آن با پیشرانه ب .ام. و i3S مشترک 
خواهد بود. در این صورت باید شاهد نصب یک پیشرانه الکتریکی 181 اسب بخاری در 

زیر کاپوت این خودرو باشیم.



چهارگوشهدنيا
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2403  یکشنبه  2 تیر  1398

گرجستان، این روزها شاهد ابراز احساسات شدید ضد 
روسی است.  دیروز رئیس پارلمان به دنبال اعتراضات 
خشونت آمیز در مقابل ساختمان پارلمان این کشور 
استعفا کرد و روســیه هم اعلام کرده   پروازها به این 
کشور را متوقف کرده است. با این حال نیروهای مخالف 
دولت گرجستان اعلام کردند، تظاهرات اعتراض آمیز 
برابر پارلمان این کشور در تفلیس شنبه شب نیز ادامه 

خواهند داد. 

   ماجرا چیست؟
تظاهرات پنجشنبه شب نیروهای مخالف دولت فعلی 
گرجستان در اعتراض به سفر هیات پارلمانی روسیه 
به این کشور در برابر پارلمان گرجستان در تفلیس به 

خشونت کشیده شد و یگان های پلیس ویژه از تلاش 
هواداران نیروهای مخالــف دولت برای ورود به داخل 
پارلمان این کشــور جلوگیری کــرده و برای متفرق 
ســاختن تظاهرات چند هزار نفره اقدام به پرتاب گاز 
اشک آور و گلوله های لاستیکی کردند. تظاهرکنندگان 
پرچم های اتحادیه اروپا و تابلوهایی به همراه داشتند 

که روسیه را اشغالگر خوانده بود.
نیروهای مخالف دولت گرجستان سرگئی گاوریلوف 
نماینده مجلس دومای روســیه کــه در راس هیات 
پارلمانی این کشور برای شرکت در اجلاس مجمع بین 
پارلمانی ارتدکس در تفلیس وارد گرجستان شده بود، 
به حمایت از مناطق تجزیه طلب آبخازی و اوســتیای 
جنوبی متهم کردند. مناطق خودمختــار آبخازی و 

اوستیای جنوبی در قلمرو گرجستان پس از فروپاشی 
شوروی سابق جدایی خود را از دولت مرکزی تفلیس 
اعلام کردند. هیات پارلمانی روسیه در پی این تظاهرات 

اعتراض آمیز بلافاصله گرجستان را ترک کرد.

   خواسته معترضین چیست؟
معترضان رئیس پارلمان، وزیر کشــور و دبیر شورای 
امنیت ملی گرجستان را در رابطه با صدور مجوز برای 
سفر هیات پارلمانی روسیه به این کشور متهم کرده 
و خواستار اســتعفای آنها شــدند. ائتلافی از احزاب 
اپوزیسیون گرجستان نیز استعفای وزیر کشور، آزادی 
معترضان بازداشت  شده و مذاکره در خصوص برگزاری 
یک انتخابات پارلمانی زودهنگام را خواستار شده اند. 
رهبر حزب اپوزیسیون جمهوری خواه گرجستان گفته 
است، اعتراضات در راســتای پیشبرد این خواسته ها 

همچنان ادامه خواهند داشت.

   رئیس پارلمان استفعا کرد
ایراکلــی کوباخیدزه رئیس پارلمان گرجســتان روز 
جمعه در پی تظاهرات شب گذشته نیروهای مخالف 
دولت فعلی گرجســتان در اعتراض به ســفر هیات 
پارلمانی روسیه به این کشور، استعفا کرد. به گزارش 
پایگاه خبری نیوز گئورگیا، کاخا کالادزه دبیرکل حزب 
حاکم رویای گرجستان در پی جلسه روز جمعه شورای 
سیاسی این حزب در گفت و گو با خبرنگاران استعفای 

کوباخیدزه از سمت خود را اعلام کرد. کوباخیدزه که 
پیشتر دبیر اجرایی حزب حاکم رویای گرجستان بود، 
در ماه نوامبر سال 201۶ میلادی به ریاست پارلمان 
گرجستان انتخاب شــد. حضور او در جایگاه ریاست 
پارلمان گرجستان حین ســخنرانی در این پارلمان، 
اعتراض گسترده تظاهرکنندگان را به همراه داشت. 
در جریان این اعتراضات، همچنین 240 نفر از جمله 
80 نفر پلیس مصدوم و 30۵ نفر از معترضان بازداشت 

شدند.

   روس ها دیگر به گرجستان نمی روند؟ 
درپی بروز ناآرامی ها در تفلیس پایتخت گرجستان و 
توهین به روسیه در این اعتراضات، رئیس جمهوری 
روسیه   شنبه دســتور توقف پروازهای مسافربری از 
این کشور به گرجستان را صادر کرد. بر اساس دستور 
ولادیمیر پوتین، شــرکت های هوایی روســی از روز 
هشتم ماه جولای آینده )1۷ تیر ماه( از انتقال مسافران 
از روسیه به گرجســتان منع خواهند شد. در فرمان 
رئیس جمهوری روسیه، دولت این کشور موظف شده 
است که تدابیری را برای بازگرداندن گردشگران روس 
از گرجستان به روســیه اتخاذ کند. بر اساس گزارش 
آژانس دولتی گردشــگری روســیه، در زمان حاضر 
حدود پنج هزار گردشگر روس به طور سازمان یافته و 
از طریق شرکت های گردشگری روسی در گرجستان 
به سر می برند البته تعداد کل گردشگران روس در این 

کشور بیشــتر از رقم اعلام شده است که ممکن است 
تا 1۵ هزار نفر هم برســد.  به گفته دمیتری پسکوف، 
ســخنگوی رئیس جمهوری روســیه، در شرایطی 
که وضع گرجســتان آرام و عادی شــود، ممنوعیت 
پروازهای مســافربری به این کشــور نیز لغو خواهد 
شد. پســکوف در گفت وگو با کانال تلویزیونی روسی 
ار.ب.کا گفت   وضعیت گرجســتان باید بهبود یابد و 
هر گونه تهدید برای امنیت شــهروندان روس از بین 
برود. درهمین حال شبکه تلویزیونی روسیه 24 اعلام 
کرد   شرکت های هوایی روسی، پروازها به گرجستان 
برای انتقال مســافران روس به این کشور را متوقف 
کرده اند و هواپیماها فقط برای انتقال شهروندان روس 
از گرجستان به کشور خود پرواز می کنند. در گزارش 
این رسانه روسی گفته شد   سال گذشته حدود یک و 
نیم میلیون گردشگر روس به گرجستان سفر کردند. 
بر اساس این گزارش شرکت های هوایی روسی، پول 
بلیت افرادی را که بلیت سفر به گرجستان خریداری 
کرده اند به آنها بازگردانده می شود یا با بلیت پرواز به 
ایروان معاوضه خواهد شــد. در زمان حاضر شرکت 
ایروفلوت بزرگ ترین شرکت هوایی روسیه، پروازهای 
مسافربری برای انتقال مسافران روس به این کشور را 
متوقف کرده است. این شرکت در تابستان هفته ای 14 
پرواز به شهرهای گرجستان داشت و در زمان حاضر 
پروازها فقط برای خارج کردن شهروندان روس از این 

کشور انجام می گیرد.

  آمریکا

جین کارول، خبرنگار آمریکایی در کتاب خود به شرح ماجرای » تجاوز دونالد ترامپ به او 
در اتاق پرو یک فروشگاه لوکس مد و لباس در نیویورک« پرداخته است. ترامپ این اتهام 
را رد کرده است. دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا اتهام تجاوز به جین کارول، خبرنگار 
آمریکایی را رد کرده است. جین کارول ، ستون نویس مجله »اله« ترامپ را متهم کرده که 
23 سال پیش در اتاق پرو فروشــگاه لوکس مد و لباس »برگدورف گودمان« در نیویورک 
به او تجاوز کرده است. به گفته کاخ ســفید، ترامپ گفته است:»من اصلا با این شخص در 
زندگی ام برخورد نکرده ام.«  ترامپ، کارول را متهــم کرده که با این اتهام قصد دارد کتاب 
جدید خود را پرفروش کند. رئیس جمهور آمریکا گفته است: »بهتر است که این کتاب در 
بخش کتاب های تخیلی به فروش برسد.« ترامپ می گوید، از تلاش او برای تجاوز به این زن 
نه ویدئویی از دوربین های مدار بسته فروشگاه موجود است، نه تصویری و نه فروشندگانی 
که آن زمان در فروشگاه بودند این مسئله را تأیید کرده اند. ترامپ با اشاره به فروشندگان 
»برگدورف گودمان« تأکید کرد: » آنها تأیید می کننــد، هیچ تصویر ویدئویی از این واقعه 
وجود ندارد، برای اینکه هرگز اتفاق نیفتاده است.« رئیس جمهور کنونی آمریکا بارها متهم 
به آزار جنسی زنان شده است. پرونده هایی در این رابطه علیه او در محاکم قضایی آمریکا باز 

شده اما تا به حال هیچ کدام از این موارد پیامدی برایش به بار نیاورده است.

ترامپ اتهام تجاوز به زن خبرنگار را رد کرد

منابع نظامی و امنیتی عراق اعلام کردند، آمریکا آماده می شــود صدهــا نفر از نیروهای 
پیمانکار دو شرکت  لاکهید مارتین  و  سالیپورت گلوبال  را به دلیل  تهدیدات امنیتی احتمالی  
از عراق خارج کند. خبرگزاری رویترز به نقل از ســه نظامی عراقی روز جمعه گزارش داد، 
نیروهای آمریکایی آماده می شوند تا 400 کارمند دو شرکت نظامی مذکور را از پایگاه نظامی 
 بلد  که در آن مشغول به فعالیت هستند، تخلیه کنند. کارشناسان نظامی آمریکایی، عراقی ها 
را در پایگاه  بلد  واقع در شمال عراق آموزش می دهند. به گفته منابع،  روند خارج کردن این 
افراد به زودی در دو  مرحله انجام می گیرد. این منابع تاکید کردند، خروج قریب الوقوع این 
پیمانکاران نظامی نشــان از تهدیدات امنیتی دارد. پایگاه نظامی  بلد  اخیرا با سه خمپاره 
هدف گرفته شد و هیچ گروهی مسئولیت آن را نپذیرفت. دفتر مطبوعاتی »گروه ماموریت 
مشترک –عملیات عزم راسخ« وابسته به ائتلاف بین المللی به سرکردگی آمریکا که مدعی 
مقابله باداعش است،  اعلام کرد، ائتلاف هیچ اطلاعی از صحت و سقم اخبار مربوط به آمادگی 
آمریکا برای خارج کردن صدها کارمند دو شــرکت لاکهید مارتین و سالیپورت گلوبال از 
پایگاه نظامی عراق ندارد. به موجب گزارش اســپوتنیک، این دفتر مطبوعاتی گفت: ما از 
طریق گزارش های منتشر شده از منابع در جریان این خبر قرار گرفتیم اما در حال حاضر 

ما اطلاعات موثقی درباره این ادعاها نداریم.

 عراق

آمریکا پیمانکاران نظامی خود را از عراق خارج می کند

به گزارش رسانه  دولتی کره شــمالی، کیم جونگ اون و رئیس جمهور چین طی ملاقات با 
یکدیگر در پیونگ یانگ، بر سر »امور مهمی« به توافق رسیدند و با گسترش روابط دوستانه 
خود » هر طور که اوضاع بین المللی باشد« موافقت کردند. به گزارش رویترز، در پایان سفر 
شی جین پینگ، رئیس جمهور چین به کره شمالی رسانه دولتی این کشور گزارشی از این 
سفر دو روزه را منتشر کرد. شی که به دعوت کیم جونگ اون، رهبر کره شمالی به پیونگ 
یانگ سفر کرده بود، در پایان سفرش در ضیافت ناهاری شــرکت کرد و طی این ضیافت 
دو طرف به تبادل دیدگاه ها درخصوص تقویت همکاری دو کشور »شرایط بین المللی هر 
طور که باشد« و نیز »سیاست های داخلی و خارجی« مورد نظر  و بحران شبه جزیره کره 
گفت وگو کردند.  این دیدار در هفتادمین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک میان دو کشور 
صورت گرفت. چین، تنها هم پیمان مهم کره شــمالی به شمار می رود و این دیدار با هدف 
تقویت این کشور مقابل فشارهای آمریکا در ارتباط با برنامه های موشکی و هسته ای کره 
شمالی و مذاکرات متوقف شده در مورد متوقف ساختن برنامه های هسته ای کره با آمریکا 
انجام گرفت. طی 14 سال گذشته که هیچ رهبری از چین به کره شمالی سفر نکرده بود، 
این دیدار نخستین سفر شی جین پینگ به عنوان رئیس دولت به کره شمالی بود. او پیش 

از این در سال 2008 به عنوان نخست وزیر به این کشور سفر کرده بود. 

 کره شمالی

کره شمالی و چین روابط دوجانبه را قوت می بخشند

انفجار مهیب در مجتمع 
پالایشگاهی فیلادلفیا

شرکت »فیلادلفیا انرژی سولوشن« جمعه از وقوع انفجار 
و آتش سوزی گســترده در یک پالایشگاه این شرکت در 
فیلادلفیا در ایالت پنســیلوانیا خبر داده است. انفجار به 
گونه ای بوده که انفجارهای این پالایشگاه ها منازل واقع 
در حومه آن را به لرزه در آورده است و گفته می شود حتی 
ساکنان نیوجرســی هم لرزش های این انفجارها را حس 
کرده اند و آسمان صبحگاهی این شهر را به رنگ نارنجی 
و زرد تبدیل کرده است. اداره آتش نشانی فیلادلفیا اعلام 
کرد که ســاعت چهار بامداد جمعه زنگ هشــدار وقوع 
آتش ســوزی در مجتمع پالایشــگاهی در جنوب غرب 
فیلادلفیا اعلام شد.  این آتش ســوزی به حدی زیاد بود 
که در ســاعت 9 صبح درخواســت نیروهای آتش نشان 
کمکی شد و تقریباً تمام ساکنان نزدیک به این پالایشگاه 
منازل شــان را ترک کرده اند. تاکنون چهار نفر آســیب 
دیده اند.  این مجتمع پالایشگاهی که قدمتی 1۵0 ساله 
دارد، بزرگترین  پالایشگاه نفت در منطقه شرقی آمریکا 
به شــمار می آید به گونه ای که روزانه 33۵ هزار بشــکه 
نفت را پالایش می کند. ســی ان ان می گویــد انفجار در 
این پالایشگاه بر بهای قیمت نفت اثر گذاشته است. این 
دومین آتش سوزی در این پالایشــگاه طی ماه جاری به 
شمار می آید و روز 10 ژوئن نیز آتش سوزی دیگری در این 
پالایشگاه روی داده بود که آن حادثه مجروحی به همراه 
نداشت.  آتش نشانان هنوز نتوانسته اند این آتش سوزی را 
تحت کنترل خود در آورند. با آنکه  یک مقام آتش نشانی 
فیلادلفیا گفته بود   آتش در مخزن گاز بوتان آغاز شــده 
اما علت آتش ســوزی همچنان نامشخص است اما گفته 
می شود سه انفجار رخ داده اســت. آتش نشان ها در حال 
خنک کردن مخازن نزدیک به منبع آتش هســتند تا از 

سرایت آن به دیگر مخازن جلوگیری شود. 

یک انقلاب گل رز دیگر؟
اعتراضات در گرجستان، نسبت به حضور هیات روسی شدت 
گرفته است و حالا معترضان می گویند پارلمان باید منحل شود

  تلسکوپ

مسئولیت اجرای »معامله 
قرن« با ریاض است

یک تحلیلگر صهیونیستی نوشت   عربستان سعودی 
مســئول جلب همراهی و رضایت فلسطینی ها و 
اردن در ارتباط با طرح موســوم به »معامله قرن« 
است. »تســوی بارئیل« کارشناس و شرق شناس 
صهیونیســتی در مقالــه ای به نقــش و جایگاه 
کشورهای مصر، عربستان ســعودی و امارات در 
بحران ها و مســائل منطقه ای پرداخت. به نوشته 
پایگاه خبری عربــی 21، او در مقاله ای در روزنامه 
ها آرتص، نوشت: مصر به همراه عربستان سعودی 
و امارات متحده عربی وارد یــک درگیری بزرگ 
برای تحت کنترل در آوردن حکومت سودان شده 
و حمایت های سیاســی، دیپلماتیک و امنیتی از 
نظامیان این کشور به عمل می آورد که در رأس آنها 
ژنرال »عبدالفتاح البرهان« رئیس شورای انتقالی 
نظامی قرار دارد. این نویســنده که خاطرات سفر 
خود به کشورهای مصر، اردن، تونس، مغرب، ترکیه 
و عراق را در کتابی جمع آوری کرده است، همچنین 
نوشت   مصر، ریاض و ابوظبی به ژنرال های سودانی 
فشار می آورند تا تسلیم خواسته معترضان نشده و 
آنها را با خشونت سرکوب کنند. به عقیده وی منافع 
سه کشور یاد شده در ادامه حکمرانی شورای نظامی 
بر سودان است. اما در لیبی، »تسو بارئیل« نوشت   
مصر و امارات برای تثبیت وضعیت »خلیفه حفتر« 
که در معرض تهدید قــرار دارد، تلاش می کنند تا 
بتوانند طرابلس را اشــغال کنند. به طوری که در 
حال حاضر مشــاوران نظامی مصری و اماراتی در 
کنار او هســتند و حفتر نیز بارها برای مشورت با 
عبدالفتاح السیسی به قاهره سفر کرده، به طوری 
که کشــورهای غربی اگر بخواهند با حفتر ارتباط 
برقرار کنند از کانال مصر این کار را انجام می دهند. 
این تحلیلگر اسرائیلی در ادامه نوشت که تروئیکای 
عربی متشکل از مصر، امارات و عربستان سعودی 
همپیمانان دائمی آمریکا در منطقه نیســتند اما 
در بحران های منطقه ای همچون ســوریه و تنش 
فلسطینی-اســرائیلی به عنوان یک عنصر اصلی 

عمل می کنند.

 دوست دختر بوریس جانسون او را 
از خانه بیرون کرد

بوریس جانسون، وزیر امور خارجه سابق انگلیس است 
که بیشترین شــانس را برای عهده دار شدن رهبری 
حزب محافظه کار و در نهایت نخســت وزیری بریتانیا 
دارد. روزنامه گاردین نوشــته اســت که همسایگان، 
صدای کری ســایموند، دوســت دختر جانســون را 
شنیده اند که به جانســون می گفت »از خانه من برو 
بیرون.« پلیس لندن به بی بی سی گفته است با اهالی 
خانه صحبت کرده و ســاکنان آن »خوب و در امنیت 
بودند.« به گزارش ایســنا، ســخنگوی جانســون از 
اظهارنظر در این بــاره خودداری کرده اســت. طبق 
نظرسنجی ها، جانسون بیشترین بخت را برای پیروزی 
در رقابت درون حزبی برای تصاحب رهبری حزب و در 
نهایت نخست وزیری بریتانیا را دارد. در صورتی که او 
بتواند جرمی هانت، وزیر امور خارجه فعلی را شکست 
دهد، جانشــین ترزا می خواهد شــد. دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا از جانسون برای نخست وزیری 
بریتانیا حمایت کرده است. روزنامه گاردین شب پیش 
نوشت همســایه جانســون صدای فریاد یک زن و به 
دنبال آن صدای ضربه  محکمی را شــنیده است. این 
همسایه صدای این دعوا و مشاجره را از آپارتمان خود 
ضبط کرده است. روزنامه گاردین می گوید طبق آنچه   
ضبط شده، جانسون از اینکه خانه را ترک کند، امتناع 
می ورزد و به زنی که در اتاق است می گوید »با لپ تاپ 
کاری نداشته باش« و متعاقبا صدای خرد شدن شنیده 
می شود. خانم ســایموند طبق آنچه   گاردین نوشته، 
به بوریس جانســون می گوید »مبل خانه را با ریختن 

شراب قرمز روی آن خراب کرده است.« 

YE
LL

O
W

 Z
O

N
E

  لنز

 احتمال دیدار پوتین و 
ترزا می در نشست »جی- 20«
با گذشت بیش از یک  ســال از تیره شدن 
رابطــه روســیه و بریتانیا، احتمــال دارد 
پوتین و تــرزا می در نشســت جی-20 با 
یکدیگر دیدار کنند. این احتمال وجود دارد 
»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه و 
»ترزا می« نخست وزیر مستعفی بریتانیا که 
تا زمان انتخاب جانشینش در این مقام باقی 
خواهد ماند، در نشست جی-20   که اواخر 
ماه جاری میلادی در ژاپن برگزار می شود، 
ملاقاتی داشته باشــند. به نوشته روزنامه 
»گاردین«، دیدار احتمالی این دو مقام برای 
اولین بار پس از بیش از یک سال رخ خواهد 
داد. پس از حمله شــیمیایی مشکوک به 
»سرگئی اسکریپال« جاسوسی دوجانبه در 
انگلیس در مارس 2018 )فروردین 139۷( 
در شهر سالزبری انگلیس، لندن، روسیه را 
عامل این ترور خواند. اتهامی که مسکو آن 
را به شــدت تکذیب کرد و خواهان اثبات و 
ارائه مدرک در این زمینه شــد. در پی این 
رویارویی، روسیه و انگلیس دیپلمات های 
خود را فراخوانده و رابطه این دو کشــور به 

تیرگی گرایید.
ســخنگوی دولت انگلیس روز پنجشنبه 
1۶ خرداد در پاســخ به دعوت پوتین برای 
تقویت روابط دوجانبــه گفته بود: »موضع 
ما روشــن اســت؛ الگوی رفتاری خشن و 
بی ثبات روسیه، درخواست این کشور برای 
اینکه همکاری در سطح بین المللی وجود 

داشته باشد را تحت الشعاع قرار می دهد.«
وی با این حال افــزود: »در زمینه امنیت 
جهانی ارتباط با روســیه را به دلیل منافع 
ملی کــه داریم، حفظ می کنیــم... اگرچه 
نخســت وزیر در خصوص موارد متعددی 
تصریح کرده تنها در صورتی روابط متفاوتی 
خواهیم داشت که روسیه رفتارش را تغییر 

دهد.«

سفارت کشورمان در تفلیس در اطلاعیه ای از شهروندان ایرانی در خواســت کرد تا از تجمع در محل تجمعات و اماکن پر ازدحام گرجستان خودداری کنند. به 
گزارش ایسنا، سفارت جمهوری اسلامی ایران در گرجستان طی اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه به بروز برخی نا آرامی های اجتماعی که در روزهای اخیر در تفلیس 
به وقوع پیوسته است، از شهروندان ایرانی مقیم گرجستان   یا افرادی که قصد سفر به این کشور را دارند در خواست می شود ضمن توجه جدی و رعایت قوانین و 

مقررات کشور گرجستان، از هر گونه حضور در محل تجمعات و اماکن پرازدحام و نا مطمئن خودداری کنند.

سفارت ایران به مسافران گرجستان: مراقب خودتان باشید

  گالری     

فکر می کنید 
دونالد ترامپ، در 

آمریکا طرفدار 
ندارد؟ اشتباه 
می کنید. این 

عکس رویترز از 
هواداران او در 

فلوریدا را ببینید 
که حتی تی شرتی 
پوشیدند که روی 

آن نوشته، آیا 
حواس تان به اخبار 

جعلی هست؟

عرب نیوز در 
عکس روی 
جلد خود، 

برایان هوک، 
رئیس گروه 

اقدام ایران در 
آمریکا را در 
حال تماشای 

یک پهپاد 
نشان می دهد 
که سعودی ها 
ادعا می کنند 

متعلق به 
حوثی ها بوده 
و ساقط شده 

است   

تیتر یک نیویورک 
تایمز همان گزارش 
معروف است که در 
آن گفته بود ترامپ 
می خواسته به ایران 
حمله کند ولی چند 
دقیقه قبل از حمله، 

منصرف شده است

بیش از دو 
میلیون نفر به 

خیابان های 
تورنتو آمدند تا 
از تیم بسکتبال 

تورنتو رپترز 
که برای اولین 

بار توانسته 
کانادایی ها را به 
 NBA قهرمانی
برساند، تجلیل 
کنند. عکس از 

رویترز است
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شکار سلبریتی ها با دوربین 
نکاتی درباره ماجرای ستاره اسکندری

  سايت نگار

پسرمديری ، خاطره بینوش و نوستالژی پل گیشا
1 برخی بازیگران خارجی با کیارستمی همکاری داشتند که شاخص ترین 
آن ها بدون شک ژولیت بینوش بازیگر مطرح فرانسوی است که در دو فیلم 
» کپی برابر اصل« و »شیرین« مقابل دوربین این کارگردان رفت. بینوش در 
توصیف همکاری با کیارستمی اینطور می گوید:» اولین چیزی که از او به یاد می آوردم 
صدایش است، صدای آرامی  که بازتابی بود از اندیشــه، تصویر ذهنی و هر آنچه حس 
می کرد. صدایی که برای هر مخاطب شــکل و آهنگ خاصی داشت. او وقتی پلانی را 
انتخاب می کرد هیچ شک و تردیدی در آن نداشت، او دقیقا می دانست چه می خواهد و 
باید روی چه بخشی تمرکز کند.« او ادامه می دهد: »در عباس خیلی چیزها را می شد 
حس کرد، خشم، هوشیاری، آگاهی و ... با هم خیلی خندیده ایم، یکجور شادی را باهم 

تقسیم می کردیم.« )خبرآنلاین(

2  علیرضا قنادان مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر در صفحه شخصی خود 
در توئیتر با طرح ادعایی عجیب درباره برخی رانندگان تاکسی های اینترنتی 
نوشت: »در جلسه امروز گزارشی از بررسی سوابق جرایم کیفری »بسیار خطرناک« یک 
نمونه 1000 نفری از رانندگان یکی از تاکسی های اینترنتی شناخته شده در هفته اخیر 
از سوی یکی از نهادهای انتظامی اعلام شد که حتی برای طرفداران آنها، تکان دهنده بود. 
این روند شرم آور جذب راننده را متوقف کنید!« وی در پاسخ به پرسش یکی از کاربران 
خود مبنی بر اینکه »یعنی سوءپیشینه راننده ها چک نمیشه؟« گفت: ادعا شده است که 
روی پیشینه راننده ها بررسی دارند. برای سنجش میزان صحت این ادعا گویا یک نمونه 
1000 نفره بررسی سوء پیشینه شده اند که نتایج واقعا نگران کننده است. برای خود بنده 
اصلا قابل باور نبود. فارغ از اختلاف نظر حمل ونقلی، این حداقل مسئولیت اجتماعی چنین 
سرویسی است. فرد دیگری با نام رضا الفت نسب؛ عضو هیات مدیریه اتحادیه کشوری کسب 
و کار مجازی و موسس انجمن صنفی  کسب و کارهای اینترنتی در واکنش به توئیت مذکور 
نوشت:  »جالبه. این گزارش اگر وجود خارجی داشته باشه اول باید برای اتحادیه کسب و 
کار مجازی) به عنوان ارائه دهنده مجوز به تاکسی های آنلاین ( بیاد. دست ما که نرسیده.

آقای مدیر طرفدار استارتاپ هشتگ این پست کاملا تخریبی است.«

3  در تصویر زیر حضور شهرزاد مدیری را در مراســم رونمایی از آلبوم 
برادرش فرهاد می بینید.

4  همشهری در گزارشی به دردسرهای پیش آمده برای کسانی پرداخت که 
نام شان پرستو است و پس از قتل همسر محمد نجفی و طرح پدیده»پرستو«در 
رسانه ها مورد آزار زبانی یا شوخی های دوستانه قرار گرفته اند. پرستو. ر، مدیر 
مدرسه ای در شهر تهران است که می گوید دانش آموزان مدرسه با نامش شوخی های 
بسیاری می کنند.  او می گوید: »چند روزی بود که می دیدم وقتی در راهروهای مدرسه 
راه می روم بعضی از دانش آموزان پشــت سرم اســمم را با لحن خاصی صدا می زنند و 
می خندند.  یک شب از همســرم پرســیدم نمی دانم چرا چند روز است دانش آموزان 
مدرسه مدام اسمم را صدا می زنند و وقتی همســرم علت آن را برایم توضیح داد، تازه 
متوجه شدم دلیل رفتارشان چیســت.«  او ادامه می دهد:  »خدا را شکر که خیلی این 
موضوع طولانی نشد و بچه ها سرگرم امتحاناتشــان شدند وگرنه ممکن بود یک روز با 
این رفتارشان از کوره در بروم.«  البته پرستو. م، دانشجوی سال سوم فیزیک  دانشگاه 
شهیدبهشتی با خنده می گوید: این روزها از اینکه نامش سر زبان ها افتاده چندان هم 
ناراحت نیست.  او می افزاید:  »تا قبل از اینکه اسم پرستو »بد« شود، فکر می کردم اسم 
خاصی دارم؛ چون هم تعداد کمی هم نامم وجود دارد و هم پرستو نام یک پرنده زیباست 
که با بهار به شهرها می آید.  همیشــه تصورم این بود بهترین اسمی که می شد مادرم 
برایم انتخاب کند همین اسم است. اما  بعد از اتفاقاتی )با خنده( که افتاد، در شبکه های 
اجتماعی متوجه شدم نامی که برایم انتخاب شده در صحنه سیاست اصلا خوب نیست 
و شاید اگر مادرم آن سال ها این موضوع را می دانست این نام را برایم انتخاب نمی کرد.« 
او ادامه می دهد:  »بعد از قتل همسر دوم نجفی شوخی های دوستانم با من شروع شد. 
کافی بود کمی دیر به کلاس برسم یا با یکی از مسئولان دانشگاه یا استادان در راهروهای 
دانشگاه شروع به صحبت کنم، آن وقت بود که دیگر از دست شوخی های دوستانم در 
امان نبودم.   یکی می گفت: پرستو امروز کجا فرود می آیی؟ آن یکی دوستم می گفت: 
پرستو مواظب آشیانه ات باش که باد خرابش نکند و یکی دیگر زیر گوشم زمزمه می کرد: 

مواظب زندگی ات باش شکارچی های زرنگ تیرشان به خطا نمی رود.«

5  در دو روز گذشته با تعداد زیادی از کافه ها و رستوران ها در تهران برخورد 
شده و رئیس پلیس پایتخت می گوید این ماجرا در جریان اجرای نخستین 
مرحله طرح سراسری برخورد با اراذل و اوباش است. جز این برخورد با حیوانات 
خانگی هم نگرانی عده ای از شهروندان را به همراه داشته است. شهروند نوشت: هنوز 
کسی نمی داند دقیقا چرا. خیلی ها هنوز خبر رســمی را نشنیده اند و از هم می پرسند: 
»شــنیده ای کافه های آ اس پ و ونک را بســته اند؟ دلیلش چه بوده؟« و خبر رسمی، 
پاسخی است که دو روز پیش رئیس پلیس پایتخت داده و البته نوع تخلف این کافه ها 
را اعلام نکرده است. ســردار رحیمی از اجرای نخستین مرحله طرح سراسری برخورد 
با اراذل و اوباش و مزاحمین محلات خبر داده و گفته است که بیش از ۳00 قهوه خانه، 
رستوران و کافی شــاپ که ۴1 مورد آن قهوه خانه بوده و هشت باشــگاه که تخلفات 
محرز داشتند در تهران پلمب شــده اند. ماجرا به کافه ها و رستوران ها هم ختم نشده 
و آن طور که رئیس پلیس پایتخت گفته »در این طرح ۳۶۶ نفر دســتگیر شدند که از 
این تعداد 10۷ نفر اراذل و اوباش ســطح دار و عامل تخریب، شرارت، نزاع و درگیری و 
تعداد ۲0۵ نفر مزاحمین نوامیس و محلات و تعداد ۵۴ نفر حاملین سلاح گرم و سرد، 

توزیع کنندگان مشروبات الکلی و … بوده اند.«

6  کیهان نوشت:  شکار پیشــرفته ترین و دوربردترین پهپاد جاسوسی 
جهان توسط سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، گویای توانمندی و قدرت نظامی و 
امنیتی کشورمان بود. گرفتار شدن این پهپاد گران قیمت در آسمان پاک ایران اما 
گویا برای »سلبریتی ها« چندان هم اتفاق مهمی نیست! چون تا زمان تنظیم این خبر، 
بازیگران و چهره هایی که درباره هر مسئله ای اظهارنظر می کنند، درباره این حماسه و 
موفقیت ملی سکوت کرده و واکنشی نشان نداده اند! البته از چهره هایی که از تابعیت 
ایرانی فرزندان خود شرم دارند و برای زایمان به آمریکا و کانادا و آلمان و... می روند، نباید 
انتظار خوشحال شدن بابت حماســه های ملی را داشت. شاید هم می ترسند با نوشتن 

درباره سقوط پهپاد جاسوسی آمریکا، دیگر نتوانند در آن کشور ویزا و اقامت بگیرند!

7  پل گیشا به خاطر بازی آسیایی تهران )1974( و در سال 1353 خورشیدی 
ساخته شد. هنگامی که غلامرضا نیک پی شهردار وقت تهران یک شرکت بلژیکی را مأمور 
کرد پل با سازه فلزی و به سرعت و با پیچ و مهره ساخته شود تا قابل جمع آوری باشد تا بعدا 
به جای آن پلی ساخته شود که درآن مانند پل سید خندان از بتون استفاده شده باشد. این 
پل و ۶ پل فلزی دیگر ) مانند پل چوبی ، کریم خان و حافظ ( از ابتدا قرار نبود دائمی  باشند 
ولی عملا ماندگار شدند. نام پل گیشا اما به سرعت سر زبان ها افتاد و چون ساختمان ها و 
دانشکده های گوناگونی در نزدیکی آن قرار دارند در نشانی دادن ها مدام نام آن ذکر می شد 
و از صرافت جمع آوری پل فلزی افتادند. پل گیشا از یک منظر به برج ایفل پاریس تشبیه 
می شد: این که قرار بوده ســازه ای موقت و آهنی باشد که بعد ماندگار شد در حالی که از 

حیث زیبایی و چشم نوازی هیچ شباهتی به هم نداشتند!

8  سرمربی بلژیکی سابق تیم فوتبال تراکتورسازی عنوان کرده که امنیت 
شخصی دلیل رفتن او از تراکتورسازی و فوتبال ایران بوده است. به گزارش ایسنا 
و به نقل از voetbal بلژیک، جرج لیکنز سرمربی بلژیکی که مدتی در تیم تراکتورسازی 
کار کرد ولی نتوانست سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را به دست آورد در نهایت از هدایت این 
تیم کنار رفت. لیکنز درباره رفتن از تراکتورسازی و فوتبال ایران گفت: امنیت شخصی 
شما در زندگی مهمترین مسئله است. البته حضور در تراکتورسازی یک تجربه فوق العاده 
برای من بود. حضور ۸0 هزار تماشاگر در بازی های ما بی نظیر بود. ما شروع خوبی هم در 
هفته های نخستین داشتیم که من هدایت تیم را بر عهده گرفتم. من همچنین در کنار 
هیات مدیره یک برنامه جامعی برای رشد تراکتورســازی در نظر گرفتم. در عین حال 
احساس کردم به واسطه تحریم ها و تحولات منطقه ای مشکلات رو به افزایش است. اخیراً 
به دلیل تنش های بین ایران و آمریکا و تصمیم دقیقه ۹0 ترامپ مبنی بر حمله نکردن 
به ایران، مشخص کرد که من تصمیم درســتی گرفته ام. او در بخش پایانی درباره آینده 
مربیگری خود گفت: نمی خواهم به چیزی درباره فوتبال فکر کنم و تنها تمرکز من این 

است که بتوانم در کنار خانواده ام در آسایش زندگی کنم.

9  شمار بازیگران مسلط به زبان های خارجی زیاد نیست؛ لیلا حاتمی، ترانه 
علیدوستی، نیکی کریمی، پیمان معادی، همایون ارشــادی، سحر دولتشاهی، هدیه 
تهرانی، محمدرضا گلزار، بهرام رادان، الناز شاکردوست، مهناز افشار، شهاب حسینی، 
ریما رامین فر، پارسا پیروزفر، اشکان خطیبی و شاید چند تن دیگر معدود چهره های 
ایرانی آشنا به زبان های خارجی هستند. در این بین قطعا خیلی های دیگری هم هستند 
که می توانند در حد رفع نیاز های ارتباطی شان به یک یا چند زبان حرف بزنند؛ اما در این 
مبحث تنها به بازیگرانی اشاره کرده ایم که تسلط تقریبا کاملی روی زبان دوم شان دارند! 
لیلای سینمای ایران یکی از اولین بازیگرانی است که با داوری در فستیوال کن بازیگران 
ایرانی را در ویترین ســینما قرار داد. بازیگری که یکی از دلایل موفقیتش تسلطش به 
زبان های خارجی است. او به چهار زبان انگلیســی، فرانسه، آلمانی و ایتالیایی صحبت 
می کند؛ به خصوص چنان تبحری در زبان فرانسه دارد که بار ها و بار ها رسانه های غربی 
را متحیر کرده است. لیلا به خصوص بعد از فیلم جدایی اصغر فرهادی راه جهانی شدن 

را با سرعت بیشتری دنبال کرده است.)شهروند(

1   فــردی که فیلــم را مخفیانه گرفته ســتاره 
اسکندری را به حکومت منتســب می کند و انگیزه 
ضد نظام دارد. مشخص نیست برداشت او به خاطر 
ایفای نقش زنان چادری است یا برخی گفت و گوهای 
تلویزیونی در ســتایش فیلم های ارزشی. اما تصور 
برخی خارج نشــینان دربــاره هر که درســیمای 
جمهوری اســلامی ایران ظاهر می شــود جالب و 

تأمل برانگیز است.
یکی از دوســتان ســال ها پیش خاطره ای از برهم 
زدن نشســت حمید رضا صدر در یکی از کشورهای 
اســکاندیناوی تعریف می کــرد و این کــه ایرانی 
پناهنده ای قصد برهم زدن مراسم را داشته و دکتر 
صدر را وابسته به جمهوری اسلامی  معرفی می کند و 
دو دلیل می آورد: یکی ظاهر ایشان و دیگری حضور 
در برنامه های تلویزیونی! احتمالا با همان منطق خانم 

اسکندری هم نماینده حاکمیت است!
2    ضرب المثلــی در زبان عربــی می گوید: من 

له الغُنم، فله الغُــرم. یعنی وقتــی از »غنیمت«ی 
برخورداری، »غرامــت« آن را هم بایــد بپردازی. 
غنیمت، همان دستمزدهایی اســت که می گیرند 
و »غرامت« همین تصویرهایــی که پنهانی ضبط و 

منتشر می شود.
3   منتقدان این نکته را هم در نظر داشته باشند 
که ادامه این روند به زیان تلویزیون هم هست. یک 
روز عادل فردوسی پور، روز دیگر رامبد جوان و نگار 
جواهریان و حالا ستاره اسکندری و فردا هم دیگری. 
پس این گونه نیســت که برخی تصور می کنند تنها 

بازیگران اند که آسیب می بینند.
4   ماجرای ستاره اســکندری با آزاده نامداری 
متفاوت است. خانم نامداری پند و اندرزهم می داد 
وبه این خاطر شماتت شد. اما درباره ستاره اسکندری 
نهایت این است که در برخی مصاحبه های تلویزیونی 
با پیاز داغی بیشــتراز واقعیــت، اظهار نظر می کرد 
و گرنه در باقی موارد فقط نقش بازی می کرد. نقشی 
که در فیلمنامه تعریف شده و کارگردان می خواهد. 
همان گونه که از مشاهده بازیگری که در نقش مرده 
بازی کرده تعجب نمی کنیم از دیدن پوشش متفاوت 

بازیگری که در ســریال تلویزیونی به گونه ای دیگر 
پوشش دارد نیز نباید شگفت زده شویم.

5    لاله و ستاره اسکندری برادرزاده های مرحوم 
اســکندری مجری و تهیه کننده درگذشته صدا و 
ســیمایند که در دهه ۶0 برنامه »شــما و سیما« را 
اجرا می کرد.پدرشان نیز فرهنگی بود.سال ها پیش 
وقتی به صورت اتفاقی ستاره خانم را در بانک دیدم 
و یادآور شــدم پدرتان در دوران کودکی شما دبیر 
زیست شناسی ما در دبیرستان البرز بود بلافاصله با 
پدرتماس گرفت و دانستم او نیز در تمام این ۲0 سال 
بازنشستگی خواننده مطالب من بوده و هر دو چنان با 
شعف برخورد کردند که خاطره شیرین آن را فراموش 
نمی کنم و افسوس که دیدار با پدر را به وقتی دیگر 

موکول کردم و خیلی زود، دیر شد... 
6   همان گونه که مشاهده فلان شخصیت سیاسی 
یا مشهور اما غیر سیاسی با شلوارک در ساحلی بیرون 
ایران مورد توجه »پاپاراتزی« هاســت خانم بازیگر 
بدون روسری یا با حجاب متفاوت هم سوژه است و 
ممکن است انگیزه غالب همین باشد و از این منظر 

بازیگران مشهور همواره سوژه اند...

بهمن سال  1۳۸۷ بود. در اعتماد مشغول بودم. موقع جشنواره بود که  امیر قادری 
مطلب مستدل اما تندی علیه آخرین فیلم بیضایی نوشت.  لحن آنقدر تند بود که  
چشم را می زد. هر چند خود فیلم هم بی شک و شبهه بدترین فیلم کارنامه بیضایی 
بود. فردایش در جواب امیر یادداشتی نوشتم و از بیضایی دفاع کردم. در بخشی از 
یاداشت نوشته بودم: »این حجم خشم نویسنده شاید بازتاب تحقیري بوده باشد 
که به گفته قادري به هنگام تماشاي فیلم »وقتي همه خوابیم« تحمل کرده است. 
فیلم بیضایي را دوست ندارم. اما همان قدر که از غیظ بیضایي نسبت به سینماي 
ایران، مردم و جامعه اش سر در نمي آورم، نمي فهمم که چرا باید در مورد بیضایي 
و فیلمش اینگونه خشمگینانه نوشت، که چه بشود؟ همانگونه که بیضایي خشم 
و کینه خود از حواشي حرفه و زندگي در این جامعه را به بهانه اي بر پرده نقره اي 
بازتاب مي دهد و من تماشاگر را به شکل غیرمنصفانه اي در این برون فکني عصبي 
شریک مي کند، یادداشت امیر نیز برون فکني اتفاقات و حواشي است که شاید 
ربطي به فیلم نداشته باشد. بازتاب فشار بیضایي دوستان و اصرار آنها در ارتقاي 
مقام شــامخ اســتاد به جایگاهي ماورایي در هنر و فرهنگ ایران، بازتاب حلقه 

تقدسي که براي او قائلند و این توهم که استاد بري از هرگونه انتقاد قرار دارد.« 
وقتی یادداشتم چاپ شــد اتفاق عجیبی افتاد. نه از طرف بیضایی و نه از طرف 

امیر)که  دوستانه انتقاد مرا  پذیرفته بود (.  بگذارید داستانش را برایتان بگویم. 
همان شب جایی مهمان بودم که تلفنم زنگ خورد. داوود عمادی  بود. از دفتر 
مسعود کیمیایی. گفت استاد دنبال آدرس شما می گردد. گفتم مهمانی هستم. اما 
عمادی گفت که  آدرس همان جا را بدهید.  چیزی باید به دستتان برسد. راستش  
با شک و تردید نشانی جایی که بودم را دادم. یکی دو ساعت بعد یک راننده آژانس 
دسته گل بزرگی را از طرف مســعود کیمیایی برای من به آن مهمانی آورد. در 

سپاس از دفاع من از بهرام بیضایی. 
یک حرکت هنرمندانه،  آرتیستیک و در عین حال رفیقانه از مرد کم نظیر سینمای 
ایران.  رفیقانه برای همکار و همدوره ای خود. بی حب و بغض، بی حسادت. با همان 
سلیقه خاصش در تشخیص کار درســت. این که چیز ی را می خواند، به شوق 
می آید و آنقدر همت دارد که بلافاصله واکنش نشان دهد. این ها همان چیزهایی 

است که اسمش را  در فرهنگ لغات تهرانی ها می گذاریم: معرفت. بامعرفت. 
 از کیمیایی فیلم های دندان مار و سرب و قیصر را دوست دارم و سلطان و رضا 
موتوری و ردپای گرگ را تحسین می کنم. یکی از پنج سینماگر تاریخ سینمای 
ایران.  اما اگر حرف کاراکتر یا همنشینی باشد بی هیچ شک و شبهه ای او در آن 

بالای بالا جای دارد. 
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با معرفت مثل کیمیايی
سه ماه تابستان را در پیش داريم. اينجا برايتان از 90 خاطره مي نويسم. از آدم ها، فیلم ها، بازي ها و... خاطره ها

آرش خوشخو

 واگویه های انتظار
 چطور این همه تو منحصر به فرد شدی که

جهان، شبیه تو را، یک نفر نداشته باشد؟ به خود همیشه بگویی که دوست داردت، اما 
خودت دوباره بپرسی، اگر نداشته باشد؟

 دستور زبان عشق
خوشبختی از نگاه هر کسی

معنای متفاوتی دارد
رویا  باقریاما از نظر من / آدم هایی خوشبختند که / عشق به موقع به سراغشان بیاید...! سیمین دانشور 

آقا بسیار فرصت مغتنمی ست که به مناسبت شروع 
تابستان، یادی بکنم از کسی که به من شنا یاد داد. 
با اطمینان میشه گفت  این بزرگوار برای تنها شغلی 
که در این کهکشان مناســب نبود، همین آموزش 
شنا به نوآموزان بود. فکر می کنم ۸ یا ۹ سالم بود که 
در تابستان، سعادتِ شاگردی ایشون نصیبم شد...

مربی شنای من، دنیایی بود از تناقض ها. در ظاهر، در 
رفتار و در روش آموزش. ایشون تفسیر کاملی بودند 

بر کلمه » پارادوکس«.
مثلا بسیار کوتاه قامت بود و بسیار چاق. مطمئنم 
سال ها بود که یه عرضِ استخر هم شنا نکرده بود...

حالا شاید تو » کم عمق « یه چند دقیقه ای راه رفته 
و آب در مانی ای کرده بود...بر خلافِ وزنِ بسیار بالا 
و سرِ طاس و سبیل پرپشتش، صدایِ بسیار نازکی 
داشت...شما » هرکول پوآرو « رو در نظر بگیر، مایو 
تنش کن، صــداش رو هم بکن » مــادام مارپل«،  

خلاص.
یک خوبیِ دیگه ای هم  داشــت و اون هم  این بود 
که اساسا حوصله بچه و ســر و کله زدن با مبتدیان 
رو نداشت. ولی تشــخیص داده شده بود که در این 

سِمت، انجام وظیفه کنه...
اما روش آموزشش، شیوه ای بود بسیار مدرن و جلوتر 
از زمان خودش. چنان که بعد از قریبِ ۳0 سال، این 
متد و روش را در فیلم هایِ مستندِ مربوط به » داعش 

« مشاهده می کنیم.
ایشــون با اون هیکلِ تنومند و صدایِ زیباشــون، 
همون روزِ اول، یعنی دقیقا همــون » اولین روز «، 
همه ما 1۵،۲0 نفر رو که با یک امیدی ثبت نام کرده 

بودیم و مثلِ جوجه رنگی می لرزیدیم، به خط کرد. 
یك شــلنگی هم به طولِ یك متر دستش گرفت و 

شروع کرد جلومون قدم زدن و حرف زدن:
- » شماها باید همین روزِ اول، ترستون از آب بریزه...

فهمیدین؟« بعد هــم بدونِ این که مطمئن شــه 
فهمیدیم، همه مون رو مثلِ سیب و خیار و گوجه که 
میریزن تو حوض، دونه دونه از پسِ کله گرفت و پرت 

کرد تو قسمتِ عمیقِ استخر.
ولی نکته ظریــفِ و مهم ماجرا این بــود که قبل از 

پرتاب ، تهدید کرد که :
- » هر کی غرق بشه، با شلنگ میزنمش...«

اصلا جمله ش، از بیخ مشکل داشت ... شما فکر کن...
از ترسِ شلنگ نخوردن ، مثلِ اسبِ آبی دست و پا 
می زدیم که غرق نشیم...اصلا خودِ غرق شدن دیگه 

برامون مسئله نبود...
در این بین هم » پوآرو «، مثــلِ برده دارهایِ زمان 
فرعون، شــلنگ رو ، رو آب می کوبیــد و با صدایِ 
»مادام مارپل«ي جیغ می کشید که:» هر کی غرق 
بشه ، شــلنگ میخوره... هر کی غرق بشه، شلنگ 
میخوره...« البته چند تا از این برده ها که مثل بقیه با 
پایِ خودشون اومده بودن اونجا و شهریه داده بودن 
رو به صورتِ نیمه بیهوش از گردن گرفت و پرتشون 

کرد تو خشکی.
و اینچنین بود که ما » پایِ دوچرخه « رو در فضایی 
دوستانه و شاد در اولین روزهایِ تابستان آموختیم.

جلسه دوم، پیشرفتِ چشمگیری کردیم... به محضِ 
این که چشــم مون به جمالِ زیباشــون افتاد که با 
شلنگ دارن تشریف میارن، همه مون به صورتِ خود 

معرف، جیغ کشــان پریدیم تو آب و برایِ شلنگ 
نخوردن، سعی کردیم که غرق نشیم.

اما...جلسه ســوم، داســتان خیلی فرق کرد و این 
اعجوبه » شنا «، برگِ دیگری رو کرد.همه مون رو ، 
رویِ موزاییک هایِ داغِ اطرافِ استخر خوابوند و یک 

ضرب، » کرال « رو بهمون یاد داد...
- » دست هاتون رو اینجوری کنین...پاهاتون رو هم 
اینجوری کنین...این شد کرال...بپر تو آب ببینم...«

درســته که کل بدنمون روی موزاییک ها، زخمی 
و خونی شد، ولی وقتی که شــوتمون کرد تو آب، 
فهمیدیم که اون دست و پا زدن های توی خشکی، 
اینجا به کار میاد و می تونیم یه مســیرِ مستقیم رو 
بریم و به ســمتِ دیگرِ اســتخر فرار کنیم... دیگه 
تفریحِ » پوآرو « شده بود که میومد اون ورِ استخر، 
ما هم هوار کشون و جیغ کشون با یه چیزی شبیه 
شــنایِ » کرال « میومدیم این ورِ استخر...بعد هم 
میومد این ور، ما هم با همــون وضع می رفتیم اون 
ور...و این بازی ادامه داشــت تا موقعی که ســوت 
می زد ... تا آخرِ تابستون، یه بارِ دیگه هم تو خشکی 
مجروح شدیم و شنایِ » قورباغه « رو یاد گرفتیم... 
 و از اینجــا به بعد، دیگــه در فرار کردن از دســتِ 
» پوآرو «، حق انتخاب داشتیم که دست و پامون رو 

چجوری تکون بدیم...
امروز که دخترم رو با ترس و لرز ، کلاس شنا ثبت نام 
کردم و فهمیدم در سه هفته اول، فقط تو قسمت کم 
عمق، همراه با موسیقی، توپ بازی میکنن تا با آب 
آشنا شن، نمی دونم چرا یادِ سریال های معمایی- 

جنایی افتادم.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

مهرداد خدیر  
             عصر ایران)تلخیص شده(
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ساری و یوونتوس:
انقلابی در قصر پادشاهی 
تغییر دی ان ای تیم، ماموریت 
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    استراماچونی به سرنوشت
شفر دچار  می شود؟

  مقایسه جدا شده های استقلال با 
آنهایی که جذب شده اند ... صفحه 11

گروه تلویزیون   
هفتصبح

جمعه شب شبكه چهار مســتند »آن معلم بي استاد« 
درباره زندگي و آثار علي حاتمي را پخش كرد. اين فيلم 
سال 95 توسط سيد وحيد حسينی و محدثه گلچين 
عارفی ساخته شده و يك بار روي آنتن شبكه مستند 
رفته است. حالا چرا شبكه چهار تصميم به پخش آن 
گرفته است را نمي دانيم. هرچه هست، بيننده ها با اين 
مستند يك ســاعتی كيف كردند و با گوشه هايي تازه 
از زندگي زنده ياد حاتمي مواجه شدند. بخش هايي از 
نقل قول ها را مرور مي كنيم؛ با اين توضيح كه جمله ها 

دربرگردان، از الگوي رسمي نوشتاري پيروي مي كنند.

   تهیه گازوئیل
منوچهر اســماعيلي كه در فيلم هاي حاتمي به عنوان مدير 
دوبلاژ و دوبلور همكاري داشــته اســت، يك خاطره جذاب 
تعريف كرد: »سر كار پكر بودم. علي حاتمي دليل را جويا شد. 
گفتم چيزي نيست؛ اصرار كرد. گفتم بحران گازوئيل است و 

خانواده ام چند روزي است به خاطر سرما در عذاب هستند. 
يك ساعت بعد تلفن زنگ خورد. همسرم از من تشكر كرد و 
گفت پول گازوئيل را هم نگرفتند... آقاي بخشي بعدا تعريف 
كرد كه حاتمي به من تكليف كرد زير ســنگ هم شده بايد 

گازوئيل پيدا شود.«

   حكایت دكمه سر آستین
عبدالله اســكندري، طراح و گريموري كه بــا علي حاتمي 
همكاري زيادي داشته اســت اينطور از سختگيري او گفت: 
»يك روز آقاي حاتمي آمد ســر صحنه و گيــر داد به دكمه 
سر دست كت آقاي مشايخي. گفت اين دكمه  مدل امروزي 
است؛ دكمه هاي قديمي صدفي بوده. خياط گفت الان توي 
كاخ سعدآباد هســتيم تا برويم منوچهري و دكمه فروشي 
پيدا كنيم، كلي زمان از دســت مي رود. گفت بايد اين كار را 
بكنيم. به آقاي حاتمي گفتم از ساعت 6صبح آمده ايم و خسته 
هستيم؛ نمي شود دكمه را يك كاري اش بكني؟ گفت فيلم با 

همين ريزه كاري هاست كه تكميل مي شود.

   چهره آزاد مثل مادر حاتمي
منوچهر اســماعيلي درباره مادر اينطور تعريف كرد: »  علي  

زنگ زد و گفت برويم لوكيشــن فيلم جديد را نشانت بدهم. 
بعدا فهميدم لوكيشن فيلم مادر است و قرار شده من به جاي 
كشاورز،هاشــم پور و عبدي حرف بزنم. براي او مهم بود كه 
جاي جاي خانه را ببينم و حس بگيرم.« احمد بخشي، دستيار 
حاتمي هم اينطور تعريف مي كند: »خانم چهره آزاد عين مادر 
علي حاتمي بود و او را تحكم مي كرد و حاتمي هم مي خنديد.« 
ارسلان كامكار آهنگســاز مادر هم مي گويد:» اولين بار كه 
موسيقي را شــنيدم خوشــم نمي آمد فكر كردم روي فيلم 
نمي نشيند. بعد ديدم خوب شده. تيتراژ آخر احساسي است 

كه خودم به مادرم داشتم.«

   دلشدگان 9 پرده كوتاه شد
احمد بخشي دستيار حاتمي درباره »دلشــدگان« مي گويد: 
»فيلم بعد از اين كه مونتاژ شد 19 پرده شده بود. قرار شد با ارشاد 
صحبت كنيم كه از سانس ديگر فيلم ها كم كنند و قيمت بليت 
اين فيلم را يك مقدار بالا ببرند ولي قبول نكردند. 9 پرده را كنار 
گذاشتيم و براي همين است كه همه مي گويند چرا پرش دارد.«

   دعواي علیزاده و حاتمي
حسين عليزاده آهنگساز »دلشدگان« مي گويد:» دوست 

نداشتم امين تارخ  به سبك ايرج و فردين بخواند. حاتمي 
اين بخش را كم كرد ولي باز هم در فيلم هست. يك جا بر 
سر يك قطعه گير كرديم. گفتم من را كلافه مي كني؛ من 
ديگر نيســتم. گفت مي تواني. قهر كردم و شب با دسته 
گل بزرگ به همراه همسرش آمد خانه. گفتم علي من تو 
را دوســت دارم ولي چيزهايي مي گويي كه نمي شود. باز 
گفت تو مي تواني. وقتي رفت چيزي به ذهن من رســيد 
و گفتــم واقعا مي توانــم. نتيجه اش هم بــراي دو طرف 

راضي كننده شد.«

    ساخت آهنگ براي تنبك عبدي!
حسين عليزاده از بازيگران »دلشــدگان« مي خواهد مدتي 
كلاس موسيقي بروند تا شيوه درست ساز در دست گرفتن را 
ياد بگيرند: »حس اكبر عبدي قوي بود و كلاس نرفت. چند 
جلسه تمرين كرد و خوب هم تنبك زد منتها بعدا براساس 
تنبك نوازي عبدي يك قطعه نوشتم و به آقاي زرگري دادم تا 

دوباره بزند تا با دست عبدي سينك شود.«

   نكات متفرقه
در مستند »آن معلم بي استاد« مصاحبه اي از حاتمي پخش 
شد كه خبر از ساخت يك فيلم براي مخاطب نوجوان مي دهد. 
اين مصاحبه زمستان74 كه حاتمي براي مداوا به لندن رفته 
بود ضبط شده. دراين مســتند همچنين از تصميم حاتمي 
براي همكاري با فردين گفته شد... اين گزارش بخش كوتاهي 
از مستند است و توصيه مي كنيم آن را پيدا كنيد و ببينيد؛ 
از موســيقي هاي متنوع و گفته هاي علــي نصيريان، عزت 
الله انتظامي، جمشيد مشايخي، حســين عليزاده، منوچهر 

اسماعيلي، احمد بخشي و ... حتما لذت مي بريد.

   توئیت بازی
امروز / نقد سینما چه کیفیتی دارد

برنامه نقد ســينما با اجــرای بهروز افخمی همزمان با شــروع 
جشنواره سی و هشتم روی آنتن رفت و با ساختار تقريبا متفاوتش 
مورد استقبال اهالی ســينما قرار گرفت. در پی همين استقبال 
حوزه هنری سرمايه گذار و تهيه کننده برنامه تصميم گرفت تا به 
شکل هفتگی پخش اين برنامه را ادامه دهد. »نقد سينما« پخش 
هفتگی خود را با فاصله ای کوتاه نسبت به جشنواره از سرگرفت 
و بعد از آن هم در ســال جديد به حياتش ادامه داد. ويژگی بارز 
برنامه کماکان ســبک اجرای بهروز افخمی اســت. او بی پروا و 
بدون محافظه کاری به دل ماجراها و حواشی سينما می زند و با 
همان لحن هميشگی و البته گزنده اش اهالی سينما را به چالش 
می کشــاند. اما در کنار اجرای متفاوت افخمی، نقد ســينما در 
آيتم سازی هم موفق است. آيتم هايی که در اين برنامه می بينيم 
به لحاظ ساختاری و محتوايی متفاوت هستند و کاملا به تکميل 
بحث های داخل استوديو کمک می کنند. در ميز نقد هم چينش 
منتقدها به گونه ای است که بحث هايی که پيرامون فيلم ها شکل 
می گيرد به بيراهه نمی رود، البته که در اين بخش نقش افخمی در 

هدايت بحث ها بسيار تاثيرگذار است.

کامنت ها

  وحيد سعيدی: مهم ترين ويژگی برنامه نقد سينما حضور 
بهروز افخمی است. او کلا آدم رک و صريحی است، امضايش 
نظرات منحصربه فرد و بعضا راديکالی اســت که ارائه می دهد. 
داشتن همين امضا موجب شــده تا نامش بالاتر از نام برنامه 
قرار بگيرد و در عرصه اجرای برنامه های ســينمايی تبديل به 

يک برند شود.   

  احمد رنجبر: » نقد سينما« ريتم دارد و هميشه سعي كرده 
از نظر برنامه سازي منطبق با اصول باشد. اين ويژگي باعث مي شود 
مخاطب هم بتوانــد برنامه را همراهي كند. كنشــمندي بهروز 
افخمي در مباحث مختلف به برنامه جان و البته طراوت مي دهد. 

او مي داند چه وقت شوخي كند و كي جدي باشد.

  مرجان فاطمــی:  همزمانی پخــش دو برنامه »هفت« و 
» نقد سينما« باعث شده تا »نقد سينما« با اجرای بهروز افخمی 
خيلی بيشتر به چشــم بيايد و يک جورهايی از برنامه پرسابقه 
»هفت« جلو بزند. طبيعتا  جسارت بهروز افخمی در اين موفقيت 

بی تاثير نيست.

هفت برش  از مستند »آن معلم بي استاد« كه جمعه شب روي آنتن شبکه چهار  رفت و حاوي 
اطلاعاتي شنيدني درباره زنده ياد حاتمي بود   

رازهاي جذاب زندگي علي حاتمي

   آنالیز    رصد خانه

ديروز بالاخره بعد از مدت ها، شبکه دو صاحب برنامه صبحگاهی شد. اين شبکه بعد از پايان 
» از فراز الوند« برنامه صبحگاهی نداشت و حالا برنامه جديدی به اسم »ايران و آفتاب« 
را روی آنتن برده است. مجری برنامه، نجمه جودکی است و به جای استوديو، از فضای 
باز تپه های عباس آباد پخش می شود. آنطور که اعلام شده، برنامه قرار است بخش های 
متنوعی داشته باشد اما در قسمت اول، بيشتر زمان برنامه به صحبت های مجری، گزارش 
مردمی، مرور تيتر روزنامه ها و گفت وگو با رئيس مرکز ملی خشکسالی سازمان هواشناسی 
کشور و آموزش نوشيدنی اختصاص داشت. مشکل اصلی قسمت اول اين بود که از فضای 
اطراف تپه نمايی باز، مقابل چشم مخاطبان قرار می گرفت و مجری برنامه آنطور که بايد 
از فاصله دور ديده نمی شد. فعلا با يک قسمت نمی توانيم درباره برنامه قضاوت کنيم. بايد 

منتظر قسمت های بعدی آن باشيم. 

محمد حسين لطيفي اگر بخشي از انرژي پشت دوربين خود را جلوي دوربين داشته 
باشد، هفت به مراتب جذاب تر مي شود. اين را نه فقط ما كه همه كساني كه با خلقيات 
لطيفي آشنا هستند مي گويند. مجري هفت جمعه شــب قبراق تر از هميشه بود و 
با هيجان مباحث را مديريت مي كرد. در بخش بررســي دستمزدها هم ورود خوبي 
داشت و به بيننده ها تفهيم كرد كه عوامل پشــت صحنه فيلم ها دستمزد ناچيزي 
مي گيرند. او از دستمزد 5ميليون توماني دســتيار دو كارگردان مثال آورد كه تازه 
چند ماه هم بيكار است. در بخش پول مشكوك هم اينطور گفت كه همه سرمايه هاي 
ورودي سينما بايد مديريت شوند. سرمايه گذار مديريت مالي را بلد نيست  و باعث 

مي شود دستمزدها بيهوده بالا برود.

شروع روز     رونمایی از برنامه صبحگاهی شبکه دو

كات به موقع روز      آقاي لطیفي همین فرمان درست است

دو هفته پيش در همين صفحه نوشتيم که انگار شبکه دو بالاخره دست از سر پخش برنامه 
»زنده باد زندگی« برداشته و قصد پخش مجدد آن را ندارد. خب اشتباه می کرديم چون 
ديروز همزمان با شروع تابستان، قسمت اول اين برنامه هم روی آنتن رفت. اجرای برنامه 
کماکان در اختيار محمدجعفر خسروی است با اين تفاوت که از دو مجری جوان هم دعوت 
کرده بود کنارش قرار بگيرند.گرچه حضور دو مجری جديد باعث نشد از ميزان صحبت های 
خسروی کم شود. او ابتدای برنامه چيزی نزديک به 25 دقيقه، درباره ماجراهای سرنگون 
شدن پهپاد آمريکايی صحبت کرد و در حرف هايش هيچ نکته جديدی وجود نداشت که 
پيش تر در بخش های مختلف خبری و برنامه های تحليلی تلويزيون به آن اشاره ای نشده 

باشد. ساير برنامه  هم مشابه قبل به گفت وگو با يک زوج کارآفرين اختصاص داشت. 

بدون تغییر روز      بازگشت زنده باد زندگی

جمعه شب درست همزمان 
با شب تولد زنده ياد عباس 

کيارستمی، مسابقه 
»ستاره ساز«، در بخش 

در بخش اردوی فرهنگی 
نمايش فيلم و کتابخوانی 

فيلم »مسافر« به کارگردانی 
کيارستمی پخش شد اما در 

کمال تعجب هيچ اسمی از اين 
کارگردان در کل اين بخش به 

ميان نيامد!

         اتفاق مثبت/ پخش فیلم مسافر  اول تير، روز تولد زنده ياد عباس کيارســتمی است و درست در شب تولد اين 
کارگردان مطرح ايرانی، مجتبی جباری در اردوی فرهنگی نمايش فيلم و کتابخوانی مســابقه »ستاره ساز«، فيلم 
»مسافر« کيارستمی را به همراه شاگردانش تماشا کرد و برای آنها از دلايل موفقيت اين فيلم و اين کارگردان گفت. 
انتخاب آگاهانه يا ناآگاهانه فيلم »مسافر« برای شــب تولد اين کارگردان حرکت بسيار مثبتی بود. مخصوصا اينکه 
مجتبی جباری، يکی از محبوب ترين داورهای مســابقه، درباره او صحبت می کرد و تاکيد داشت بچه ها حتما ساير 
فيلم های اين کارگردان را هم تماشا کنند. جباری گفت:» من پيشنهاد می کنم ساير فيلم های اين کارگردان را تماشا 
کنيد و يک مقدار راجع به او مطالعه کنيد. آدم بسيار بزرگی بوده و در کار خودش پيشرو بوده و اين باعث شده راهی را 

باز کند و افراد ديگری را هم به همراهش ببرد.«

مجتبی جباری درحالی از بزرگی و پيشرو بودن کيارستمی در سينمای ايران           اتفاق منفی/ حذف نام کیارستمی
صحبت به ميان آورد که در هيچ جايی از اين برنامه، اشاره ای به نام او نشد. درواقع بخش هايی از فيلم »مسافر« بدون 
آمدن اسم کيارستمی روی آنتن رفت. جباری هم در صحبت هايش فقط از عنوان »اين کارگردان« استفاده می کرد. 
فقط کسانی متوجه شدند منظور جباری از کارگردان بزرگ و پيشرو، کيارستمی است که فيلم »مسافر« را ديده يا درباره 
آن شنيده بودند. بهرحال اين فيلم در شب تولد کارگردان روی آنتن رفت و مخاطبانی که می دانستند اول تير، تولد 
کيارستمی است، اين حرکت مسابقه تلويزيونی »ستاره ساز« را به فال نيک گرفتند و نشانه احترام به اين کارگردان تلقی 

کردند. فقط پخش فيلم »مسافر« بدون آوردن نام عباس کيارستمی، فقط از ارزش و اعتبار اين حرکت مهم کم کرد.

شبکه چهار از ديشب برنامه جديدی به اسم »قصه شب« روی آنتن فرستاده و قصد دارد تا پايان تابستان، چند رمان مهم 
ايران و جهان را به طور خلاصه توسط هنرمندان و بازيگران بازخوانی کند. داستان های »مدير مدرسه« نوشته جلال آل 
احمد، »رگتايم« نوشته ای. ال. دکتروف، » بازمانده روز« اثر معروف کازوئو ايشی گورو، »اسکار و بانوی صورتی پوش« 
نوشته  اريک امانوئل اشميت، »درخت زيبای من« نوشته ژوزه مائورو ده واسکونسلوس، نويسنده برزيلی، »اولين تماس 
تلفنی از بهشت« نوشته ميچ آلبوم، » اندوه جنگ« نوشته بائو نينه و داستان های کوتاه از آنتوان چخوف جزو آثاری هستند 
که تيم برنامه سازی »قصه شب« برای خوانش در اين برنامه انتخاب کرده اند. طبق گفته احسان ملکی، تهيه کننده برنامه، 
اين داستان ها نسخه های خلاصه شده  ای هستند که هرشب توسط يکی از هنرمندان و بازيگران بازخوانی می شوند. البته 
هنوز دقيق نمی دانيم شيوه خوانش به چه صورتی است و آيا هر هفته به خوانش يک داستان اختصاص دارد يا قرار است 
وابسته به حجم داستان، در چند شب خلاصه شود. فعلا نام هنرمندانی مثل فرهاد آئيش،همايون ارشادی، سيد مهرداد 

ضيايی، شيرين بينا، نگين صدق گويا،علی عمرانی و اميرشهاب رضويان برای اجرای اين برنامه اعلام شده است.  

قصه شب
  شبکه: چهار

  زمان: شنبه تا چهارشنبه
  ساعت پخش: 22:30

  اجرای داستان: فرهاد آئيش،همايون 
ارشادی، سيد مهرداد ضيايی، شيرين 

بينا، نگين صدق گويا،علی عمرانی و 
اميرشهاب رضويان

پیشنهاد ویژه
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يک ميز سفيد رنگی در دکور اصلی 
برنامه ورزش از نگاه دو هست که براثر 

جابه جايی حسابی کثيف و لکه لکه 
شده است. ميزان اين کثيفی آنقدر 

زياد است که در نماهای نزديک کاملا 
لکه های ناشی از جای انگشتان دست 

روی آن به وضوح ديده می شود. 
لطفا برای هفته آينده يک دستمال 
تر روی بدنه ميز بکشيد تا کمی تر و 

تميز شود.

12

جمعه شب شبکه يک خلاصه ای 
از قسمت يک تا پنج سريال »بوی 

باران« را روی آنتن فرستاد، در 
پخش اوليه سريال بخش هايی از 

آن با قيد سنی مثبت 12 پخش شد، 
اما در خلاصه قسمتی که پخش شد 
خبری از اين محدوديت سنی نبود. 

مصاف شبکه سه با عباس کیارستمی

شبکهساعت پخش قالب برنامهبرنامه

 دو7:15مجله صبحگاهی ايران و آفتاب

  ورزش17:40فرمول يک فرانسهمسابقات اتومبيلرانی

ورزش18:30   ليگ ملت های واليبالايران – فرانسه

ورزش21:30   جام ملت های آفريقاسنگال – تانزانيا

نمايش23فيلم ايرانیلاتاری

ورزش  23:30کوپا آمريکاقطر-آرژانتين
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ورزش جهان
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2403  یکشنبه  2 تیر  1398

دخهآدریونایتدماندگارمیشود
روزنامه انگلیسی سان می گوید داوید دخه آ قصد دارد با قبول پیشنهاد 
منچستریونایتد آینده بلندمدت خود را با این باشگاه مرتبط کند. از سوی 
دیگر یونایتد هم حاضر شده با تقاضاهای دستمزد دخه آ موافقت   و به او 
دستمزد هفتگی 3۵0 هزار پوندی پرداخت کند. این در حالی است که 
PSG اخیراً تلاش زیادی برای جذب دروازه بان اسپانیایی یونایتد انجام 
داده بود  اما این گزارش ها در حالی است که در اوایل سال جاری میلادی 
وقتی دخه آ و یونایتد نتوانستند بر سر تمدید قرارداد او به توافق برسند، 
به نظر می رسید جدایی او از یونایتد قطعی باشد و از پاری سن ژرمن به 
عنوان محتمل ترین مقصد سنگربان اسپانیایی یاد می شد  اما حالا سان 
می نویسد که باشگاه منچستریونایتد مذاکرات خود با دخه آ را دوباره آغاز 
کرده و آماده است با درخواست دستمزد او یعنی دستمزد هفتگی 3۵0 
هزار پوندی موافقت کند تا دخه آ را برای پنج سال دیگر در اختیار داشته 

باشد و خیالش از آینده سنگربان اصلی اش راحت شود. 

AدوبارهبهدنبالغارتسریPSG
چندی قبل باشگاه پاری سن ژرمن ادعا کرد لئوناردو، مدیر فنی این تیم 
دوباره در همین پست در باشگاه فرانسوی مشغول به کار خواهد شد و 
گاتزتا دلو اسپورت مدعی شد این تیم دوباره در تابستان امسال به دنبال 
جذب چند بازیکن از سری A اســت. اولین گزینه مدنظر پی اس جی، 
جان لوییجی دوناروما دروازه بان جوان میلان خواهد بود. بعد از جدایی 
جی جی بوفون، باشگاه پاری ســن ژرمن به دنبال خرید یک سنگربان 
جدید است و با توجه به عدم راهیابی روسونری به لیگ قهرمانان، احتمالا 
جدایی دوناروما از این تیم وجود دارد. پاری ســن ژرمن قصد دارد برای 
جذب داگلاس کاســتا از یوونتوس نیز اقدام کند. نیکولو بارلا، هافبک 
جوان و ایتالیایی کالیاری اگرچه در آستانه انتقال به اینتر قرار دارد  اما 
مورد توجه پاری سن ژرمن نیز قرار گرفته و شاید در آخرین لحظات راهی 
لیگ یک فرانسه شود. به رغم مصاحبه آئورلیو دی لورنتیس، امکان جدایی 
لورنزو اینسینیه از ناپولی هنوز هم وجود دارد و اگر این اتفاق رخ دهد، 

شاید پاری سن ژرمن مقصد بعدی او باشد.

احتمالانصرافرئالازجذبپوگبا
پل پوگبا اعلام کرده می خواهد به رئال ملحق شود، او اعلام کرده   اگر لازم 
باشد حاضر است به یوونتوس بپیوندد ولی در هر صورت به این نتیجه 
رسیده که دوران حضورش در منچستریونایتد به پایان رسیده و باید از 
این تیم جدا شود. مشکل اما اینجاست که بر اساس اعلام مارکا، مدیران 
یونایتد اعلام کرده اند حاضر نیســتند درباره انتقال پوگبا از این تیم با 
باشگاه دیگری مذاکره کنند. روزنامه اسپانیایی می گوید رئال تاکنون 
دو بار از یونایتد خواهان مذاکره درباره پوگبا شده و یوونتوس هم یک بار 
چنین درخواستی داشته ولی در هر دو مورد پاسخ یونایتد منفی بوده. 
مارکا می گوید حالا تنها راهی که برای پوگبا باقی مانده این است که تا 
10 روز دیگر زمانی که به منچستر برخواهد گشت شخصاً آنچه در ملا عام 
اعلام کرده را به  مدیران منچستریونایتد منتقل کرده و به صورت رسمی 
به آنها اطلاع دهد که هر طور شده خواهان ترک این باشگاه است. ولی 
مارکا معتقد است رئال حاضر نیست رابطه اش با  منچستر بیش از این 
دچار تنش شود اما خیلی زود هم از تلاش خود برای جذب پوگبا دست 
برنخواهد داشت. استراتژی رئال در روزهای آینده صبر خواهد بود. مارکا 
معتقد است اگر در نهایت رئال به این نتیجه برسد که تلاش هایش برای 
به مادرید آوردن پوگبا بیش از حد طول کشیده از خیر او خواهد گذشت 

و به دنبال جذب بازیکنان دیگری خواهد رفت.

پیشنهاد70میلیونیورویییووهبرایدهلیخت
به ادعای وب سایت هلندی De Telegraaf، باشگاه یوونتوس آماده 
است با ارائه یک پیشــنهاد 70میلیون یورویی به ماتیس ده لیخت، 
ستاره و کاپیتان آژاکس آمســتردام او را با عقد قراردادی پنج ساله 
به تورین منتقل کند. این وب سایت هلندی می گوید در صورتی که 
ده لیخت و یوونتوس در نهایت بر سر این پیشنهاد به توافق برسند او در 
تورین چیزی در حدود 1۵ میلیون تا 20 میلیون یورو در سال دستمزد 
خواهد گرفت. دی تلگراف در ادامه گزارش خود می گوید یوونتوس به 
این نتیجه رسیده که ده لیخت با پیشنهاد این باشگاه ایتالیایی موافقت 
خواهد کرد و این در حالی است که در هفته های اخیر شایعات بسیار 
زیادی از تلاش شدید بارسلونا برای جذب ستاره هلندی منتشر شده 
بود و به نظر می رسید شانس بارسلونا برای جذب ده لیخت از سایرین 
بیشتر باشد. ده لیخت فصل گذشته با پیراهن آژاکس، یوونتوس را از 
مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان حذف کرده بود و پیوستن او 
به یوونتوس از این لحاظ جالب خواهد بود. اخیراً کریستیانو رونالدو، 
ســتاره بزرگ یوونتوس، بعد از دیدار تیم های ملی پرتغال و هلند در 
لیگ ملت های یوفا در اظهاراتی از ده لیخت خواسته بود به یوونتوس 

منتقل شده و با او همبازی شود.

اعتصابقبلازشروعجامملتهایآفریقا
تیم ملی فوتبال کامــرون مدافع عنوان قهرمانــی در جام ملت های 
آفریقاست ولی رسوایی بزرگ در فوتبال این کشور رخ داد و بازیکنان 
تیم ملی این کشور اعلام کردند به دلیل افزایش پیدا نکردن پاداش در 
این رقابت ها شرکت نمی کنند. همین اعتراض باعث شد تا نارسیسه 
کومبی، وزیر ورزش کامرون دست به کار شود و به همراه بازیکنان به 
فرودگاه برود و هر طور شده بازیکنان این کشور را راضی کند تا به جام 
ملت های آفریقا بروند. رئیس فدراسیون فوتبال کامرون و نماینده های 
بازیکنان خواستار پنج میلیون فرانک افزایش پاداش بازیکنان در جام 
ملت های آفریقا شدند و به نظر می رسد این ملاقات ها در نهایت ختم 
به خیر شد و وزیر ورزش کامرون عکس هایی از سفر بازیکنان کامرون 
آن هم با تاخیر چند روزه به مصر محل برگزاری جام ملت های آفریقا 
2019 منتشر کرد. تیم ملی فوتبال کامرون که هدایت آن را کلارنس 
ســیدورف بر عهده دارد باید در اولین دیدار خــود در جام ملت های 
آفریقا روز سه شنبه به میدان برود. کامرون مدافع عنوان قهرمانی این 

رقابت ها با تیم های غنا، بنین و بورکینافاسو قرار گرفته است.

گوشه و کنار مستطيل سبز

انتخاب مائوریتسیو ســاری به عنوان مربی یوونتوس و اعلام 
رسمی اش بیشتر از آنچه انتظار می رفت به طول انجامید. تقریبا 
یک ماه بعد از قطع همکاری با مکس آلگری، یوونتوس همچنان 
بدون مربی بود و برای همین بود که برخی ها در ایتالیا به شوخی 
می گفتند این باشــگاه دیگر نیازی به این پست ندارد؛ آندره آ 
آنیلی نقل و انتقالات را به دست می گرفت و بازیکنان ترکیب و 
سیستم را انتخاب می کردند و تماشاگران با فشار دادن دکمه ای 
در استادیوم تعویض ها را انجام می دادند. در واقعیت اما یوونتوس 
با دیدی منطقی صبر پیشه کرده بود. چلسی در فینالی اروپایی 
حاضر بود و بعد درگیر مذاکره برای فروش ادن هازارد به رئال 
مادرید شده بود  اما بعد از روشن شدن تکلیف این ترانسفر بزرگ 
یوونتوس به هدفش رسید و در این راه رابطه حسنه اش با باشگاه 

چلسی را هم حفظ کرد، رابطه ای بنا شده براحترام متقابل.
انتخاب ساری از منظر یوونتوس شباهت های زیادی به انتخاب 
آلگری، پنج سال پیش، برای جانشــینی آنتونیو کونته دارد. 
میلان آلگری سال 2012 پا به پای یوونتوس برای فتح اسکودتو 
جنگیده بود. ناپولی ساری هم دو فصل پیش با کسب 91 امتیاز 
حکم لیورپول این فصل برای منچستر سیتی را داشت. نمایش 
ناپولی در این دوران مشخصا مورد توجه مدیران یوونتوس قرار 
گرفته بوده. پس انتخاب مربی ای ایتالیایی که کاملا سری A را 
می شناسد و شاید بعد از آریگو ساکی مدرن ترین و پیشروترین 
ذهن فوتبالی این ســرزمین را در اختیار داشــته باشد، کاملا 

منطقی به نظر می رســد، نه؟ پس چرا نشســتن ساری روی 
نیمکت بیانکونری چنین ریسک بزرگی احساس می شود؟

شعار یوونتوس همیشه این بوده: »بردن مهم ترین عامل نیست، 
بلکه تنها عامل مهم است.« شــیوه بردن هیچ وقت برای این 
غول های تورینی اهمیتی نداشته، رویکردی که آلگری کاملا با 
آن همسو بود، رویکردی که برای ساری اما قابل قبول نیست. در 
فصولی که این دو مربی برای اسکودتو علیه هم می جنگیدند هم 
بارها آلگری به ساری طعنه زده بود که سبک و زیبایی فوتبال را 
باید در افتخارات کسب شده دید. پس عجیب نیست اگر تصور 
کنیم آلگری چندان از انتخاب ساری برای جانشینی اش دل 
خوشی نداشته باشد. در نقطه مقابل به نظر می رسد باشگاه برای 
مرحله بعدی پیشرفتش، بعد از تغییر استادیوم، لوگو و پیراهن، 
حالا دنبال تغییر دی ان ای اش است و آماده استقبال از ایده های 
رمانتیک ســاری و این باور که برای جاودانه شدن فقط بردن 

کافی نیست، بلکه شیوه آن هم به همان اندازه اهمیت دارد.
اما حرف از این ایده بسیار سخت تر از عملش است. آخرین باری 
که بیانکونری چنین رویکرد انقلابی ای پیش گرفت به ســال 
1990 برمی گردد. در آن دوران تحت تاثیر جوی که ســاکی 
در ســری A پدید آورده بود، اینکه »برای سوارکار بودن لازم 
نیست قبلش اسب باشی«، یوونتوس از دینو زوف، مرد فوتبالی 
کلاسیک و سنتی گذشــت  و رو به جی جی مایفردی آورد  اما 
مایفردی که پیش از آن شــراب و شامپاین فروش بود، به هیچ 

وجه موفق نشد افتخاراتی که ساکی با میلان به دست آورد را 
روی نیمکت یووه تکرار کنــد و خیلی زود در این ماجراجویی 
جدید شکست خورد تا بیانکونری نزدیک به سه دهه دیگر حتی 

فکر چنین انتخاب هایی را هم از سر دور کند.
البته شرایط سال 1990 با شرایط امسال به هیچ وجه یکسان 
نیست. یوونتوسی که با مایفردی لیگ را در رده هفتم به پایان 
رســاند، با اینکه مدافع عنوان قهرمانی جام یوفا و کوپا ایتالیا 
بود، سال ها برای فتح سری A در تلاشی ناموفق به سر می برد. 
تیمی که به ساری رسیده اما فاتح هشــت اسکودتوی پیاپی 
اســت، تیمی که فصل پیش برای اولین بار در پنج سال اخیر 
دستش از دوگانه داخلی کوتاه ماند. البته اولین تابستان نقل 
و انتقالات بدون   ماروتا در این دوران هم عاملی است که باعث 
نگرانی  هواداران بیانکونری شــده. بدون معمار و مغز متفکر 
احیای یوونتوس در یک دهه اخیر، حالا پاول ندود، نایب رئیس 
باشگاه و فابیو پاراتیچی، مدیر ورزشی آن باید لیاقت خودشان 
در جانشینی ماروتا را به اثبات برســانند. ساری تمام امکانات 
برای رســیدن به موفقیت در یوونتــوس را در اختیار دارد  اما 
نباید از این تغییر فرهنگی و ســبکی هم به سادگی گذشت. 
چند   مربی در تاریخ فوتبال بوده اند که چون یوهان کرویف در 
بارسلونا و آرسن ونگر در آرسنال، دی ان ای باشگاه جدیدشان 
را برای همیشه تغییر دادند؟ آیا ساری موفق خواهد شد تصویر 
و باور خودش از فوتبال را از ناپولی به یوونتوس منتقل کند؟ با 

اینکه ساری با چلسی قهرمان یوروپا لیگ شد و بعد از سیتی 
و لیورپول دست نیافتنی به رده ســوم جدول لیگ برتر رسید  
اما »ساریســمو« یا »ســاری بال« که تعریفی از فوتبال تمام 
تهاجمی و زیبا دارد، خیلی کم در اســتمفورد بریج به نمایش 
درآمد. نکته کلیدی دیگر برخورد ســاری با ستاره های مغرور 
و منیت خواه اسکوادش است. آیا ساری می تواند برخوردی که 
آلگری با لئوناردو بونوچی داشت را با کریستیانو رونالدو داشته 
باشد. آیا ساری با باور کمش به سیستم چرخشی می تواند تمام 
بازیکنانش را راضی نگــه دارد؟ آلگری مربی ای بود که کارش 
را آسان جلوه می داد و بدون سر و صدا جام پشت جام می برد. 
ساری مربی ای است که ته سیگار روی نیمکت می مکد و انگشت 
میانی اش را حواله هواداران حریف می کند و حرف هایی می زند 
که دیگر جایی در سال 2019 یا اصولا در سال دیگری ندارد. 
آلگری و یووه برای هم ساخته شده بودند. ساری اما انقلابی ای 
بود که علیه ســلطنت مطلقه بیانکونری طغیــان کرد و حالا 

خودش را روی سریر فرمانروایی، در قصر پادشاهی می بیند.
تغییر خط و خطوط روی پیراهن خیلی ساده تر از تغییر ذات 
و سنت باشگاه اســت. جذابیت انتخاب ســاری هم، حداقل 
برای تماشــاگران بی طرف همینجاست. ســاری و یوونتوس 
ماجراجویی بسیار تماشایی ای پیش رو خواهند داشت، راهی 
که شاید به فتح چمپیونز لیگ منجر شــود و شاید به اخراج 

زودهنگام مربی سابق ناپولی.

احتمالات صعود قطر به 
مراحل حذفی کوپا آمه ریکا

قطر، قهرمان جام ملت های آسیا که به عنوان مهمان در 
رقابت های کوپا آمه ریکا حضور دارد، امشب در سومین 
و آخرین بازی اش در مرحله گروهی تورنمنت به  مصاف 
یاران لیونل مسی خواهد رفت تا شانسش را برای صعود 
به مراحل حذفی بیازماید. قطر  از دو بازی قبلی خود در 

گروه B رقابت ها یک باخت و یک تساوی به  دست آورده 
و در حال حاضر با یک امتیاز در رتبه سوم قرار دار د. نکته 
جالب این است که آرژانتین در کمال شگفتی از دو بازی 

قبلی خود یک امتیاز به دست آورده و با تفاضل گل کمتر 
نسبت به قطر، در رتبه چهارم جدول این گروه قرار دارد. 

کلمبیا با دو پیروزی از دو بازی قبلی خود مقابل قطر و 
آرژانتین با شش امتیاز صعودش از این گروه به عنوان تیم 
اول را قطعی کرده و رقابت برای صعود بین سه تیم دیگر، 
برقرار است. پاراگوئه با دو تساوی مقابل قطر و آرژانتین 

در حال حاضر دو امتیازی است و اگر بتواند در بازی 
آخرش کلمبیا را شکست دهد با پنج امتیاز صعودش 

به مرحله بعد را قطعی خواهد کرد. پس برای اینکه قطر 
شانس صعود به عنوان تیم دوم گروه را داشته باشد، 

پاراگوئه نباید مقابل کلمبیا پیروز شود. در صورت تساوی 
پاراگوئه، قطر برای صعود به عنوان تیم دوم به پیروزی 

مقابل آرژانتین نیاز خواهد داشت. قطر در صورت تساوی 
مقابل آرژانتین دو امتیازی شده ولی به دلیل تفاضل 

گل کمتر حتی در صورت شکست پاراگوئه هم شانسی 
برای صعود به عنوان تیم دوم نخواهد داشت. پس قطر 

برای صعود به عنوان تیم دوم حتما باید آرژانتین را 
شکست دهد. اما اگر قطر بخواهد در صورت تساوی 

مقابل آرژانتین، با دو امتیاز شانس صعود به عنوان یکی 
از دو تیم سوم برتر را داشته باشد، باید نگاهی به دو 

گروه دیگر داشته باشد. در گروه A ونزوئلا با دو امتیاز 
تیم سوم گروه است و حتی اگر در بازی سومش شکست 

بخورد به دلیل تفاضل گل بهتر از قطر از این تیم جلوتر 
خواهد بود. اما در گروه C ژاپن فعلا با یک امتیاز تیم سوم 
گروه است. پس اگر ژاپن در بازی آخر خود مقابل اکوادور 
شکست بخورد، قطر در صورت تساوی یا شکست مقابل 

آرژانتین قادر به صعود خواهد بود. 
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   دیدگاه

پپ گواردیولا علاقه چندانی به حرف زدن از جیدون ســانچو و 
اتفاقاتی که منجر به خروج او از منچستر ســیتی و پیوستنش به 
بوروسیا دورتموند شد ندارد. مربی سابق بارسلونا و بایرن مونیخ در 
کنفرانس مطبوعاتی اش در آگوست 2017 گفت: »وقتی بازیکن 
بگوید نه، نه، نه، دیگر هیچ کاری از دست هیچ کس برنمی آید. هر 

تصمیمی در فوتبال دوطرفه است.«
حقیقت ماجرا هم همین است و هر داستانی دو روی مختلف و 
گاهی متفاوت دارد. سانچو در 17 سالگی تصمیم گرفت محیط 
امنش در انگلیس و لیگ برتر را ترک کند و برای پیشرفت راهی 
دورتموند شود. نتیجه این تصمیم در فصلی که گذشت 12 گل 
و 18 پاس گل در بوندس لیگا و قــرار گرفتنش در تیم منتخب 
سال بود. دیگر محصول مهم چند سال اخیر آکادمی سیتی فیل 
فودن اســت. فودن با اینکه فصل پیش همراه با تیمش سه گانه 
داخلی را برد  اما تنها هشــت بار 90 دقیقه کامل بازی کرد، در 
حالی که ســانچو حالا مهره ای ثابت برای باشگاه و تیم ملی اش 

به حساب می آید. سانچو فوتبالیستی است بسیار بالغ تر از سنش. 
روی دست چپ او خالکوبی ای دیده می شود  که اتفاقی تازه برای 
بازیکنان امروزی نیســت  اما در مورد ســانچو این داستان فرق 
می کند. خالکوبی او شعری اســت که خودش نوشته، برای برادر 
کوچکش که وقتی پنج ساله بوده، درگذشته: »من و تو همیشه 
با هم خواهیم بود. ما می خواســتیم کنار هم جام ببریم و تو حالا 
رفته ای و چه کاری از دســت من برمی آید؟« سانچو تمام انگیزه 

خودش را برادرش می داند: »می خواهم باعث افتخارش بشوم.«
وینگر 19 ساله انگلیس احساس دین زیادی نسبت به دورتموند 
دارد، برای همین است که تمام شــایعاتی که درباره انتقال او در 
این تابستان به باشگاهی دیگر به گوش می رسد، دور از واقعیت 

به نظر می رسد.
گواردیولا شاید بهترین گزینه برای مربیگری پدیده های جوان 
باشد، استعدادهای نابی که نسلی یک بار در فوتبال انگلیس متولد 
می شوند اما سانچو به هیچ وجه قصد بازگشت به سیتی را ندارد. 

او می داند گواردیولا مربی ای است که فقط و فقط یک فرصت به 
شاگردانش می دهد و اگر از این فرصت جوری که مد نظرش است 
استفاده نشود، آینده ای بین شان در کار نخواهد بود. این اتفاقی 
بود که در بایرن مونیخ برای تیاگو آلکانترا و مهم تر از آن در بارسلونا 

برای زلاتان ایبراهیموویچ رخ داد.
منچستر یونایتد باشگاهی است که بیش از بقیه تمایل به خرید 
سانچو دارد  اما وضعیت آشفته آنها و جست وجوی نافرجام شان 
برای پیدا کردن یک مدیر ورزشــی و ســر و ســامانی به نقل و 
انتقالات شان دادن، امکان این ترانسفر را بیش از پیش کم می کند. 
لیورپول نیازی به سانچو ندارد. چلسی با محرومیت از ورود به بازار 
نقل و انتقالات روبه روست. تاتنهام باید تمام ساختار ملی باشگاه را 
به هم بریزد تا وارد این بازی شود و آرسنال هم حالا از نظر سانچو 

یک قدم رو به عقب است، نه جلو.
خارج از انگلیس، رئال مادرید بخش اصلی خریدهایش را انجام 
داده و ستاره بعدی مورد نظرشان هم کیلیان امباپه یا نیمار است. 
باشگاه های ایتالیایی هم هیچ کدام توانایی مالی پرداخت چیزی 
نزدیک 100 میلیون یورو را ندارند. حتی یوونتوس، متمول ترین 
باشگاه لیگ  هم بعد از خرید کریستیانو رونالدو، با احتیاط زیادی 
دست به خرج کردن می زند. بایرن مونیخ در این میان هم پولش را 
دارد و هم تجربه ربودن ستاره های دورتموند یکی بعد از دیگری را 
اما به نظر می رسد هدف بایرنی ها در این تابستان گرت بیل باشد.

در این شــرایط بهترین گزینه برای پیشرفت سانچو و یک قدم 
جلوتر گذاشتنش همان باقی ماندن در دورتموند است. لوسین 
فاور، مربی ای که تخصص در رشد دادن استعدادهای جوان دارد، 
قراردادش را با باشگاه تمدید کرده. جولین برنت و تورگن ازارد 
به جمع ستاره های جوان دورتموند اضافه شده اند. حتی متس 
هوملز هم به تیم سابقش بازگشته تا دورتموند برای فصل آینده 
یک بار دیگر آماده به چالش کشیدن بایرن شود. سانچو در 19 
سالگی هنوز فرصت زیادی برای پیشــرفت دارد و آینده  بسیار 
درخشانی در انتظارش است، آینده ای که فعلا به نظر می رسد 

در وستفالن رقم بخورد.

آیندهسانچو:
دورتموند،

بهترینگزینه

ساری و یوونتوس:
انقلابی در قصر پادشاهی

تغییردیانایتیم،ماموریتدشوارمائوریتسیوساری
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سه تیم بدون مربی؛ 
علی دایی جامانده بزرگ

در حالی که در فاصله کمتر از شــش هفته مانده به آغاز فصل جدید 
بازی ها همه تیم ها باید تمرینات آماده ســازی خود را آغاز می کردند 
)چون برای آماده سازی دست کم شش هفته زمان نیاز است( اما هنوز 
سه تیم سرمربی جدید خود را معرفی نکرده اند. سه تیم بدون سرمربی 
عبارتند از صنعت نفت آبادان، نفت مسجدسلیمان و پرسپولیس تهران. 
پرسپولیس در شرایطی برانکو را از دســت داد که برای فصل آتی هم 
با این مربی قرارداد داشــت و به این خاطر از قبل هیچ برنامه ای برای 
دوران پسابرانکو نداشت و حالا هم گفته می شود به دنبال جذب یحیی 
گل محمدی مربی پدیده است. البته مالک باشگاه شهر خودرو بارها و 
بارها در روزهای گذشته تاکید کرده است اجازه حضور یحیی در تیم 
پرسپولیس را صادر نخواهد کرد. صنعت نفت آبادان با رفتن سرجیوی 
پرتغالی که او هم مثل برانکو به لیگ عربستان رفته، به دنبال یک مربی 
خارجی دیگر است  اما نفت مسجدســلیمان دیروز مذاکرات جدی با 
مهدی تارتار مربی موفق سال های اخیر پارس جنوبی داشته   و شاید در 
صورت رفع مشکلات مالی و همچنین جذب بازیکنان مدنظر موفق به 

عقد قرارداد با مربی فصل گذشته تیم پارس جنوبی شود.
جامانده بزرگ لیگ برتر نوزدهم در بین مربیان علی دایی خواهد بود. 
مربی ای که به دلیل اشــاره به قیمت پراید در یکــی از کنفرانس های 
خبری و اعتراض به عدم پرداخت مطالبات بازیکنان از کار برکنار شد 
و چالش های او با مدیرعامل باشگاه بعد از برکناری هم ادامه داشت! و 
البته مجید جلالی که فصل گذشته در دو تیم پیکان و نساجی حضور 
داشت و همچنین مهدی تارتار که البته شانس حضور این مربی در لیگ 
برتر نوزدهم در روزهای آینده زیاد است. جدا از حضور احتمالی در نفت 
مسجدسلیمان گفته می شود در صورت حضور یحیی گل محمدی در 
تیم پرسپولیس مهدی تارتار یکی از گزینه های احتمالی پدیده مشهد 
خواهد بود. از جمع 16 تیم لیگ برتری تنها هفت تیم با مربیان فصل 
گذشته خود وارد بازی های فصل آینده می شوند و کادر فنی بقیه تیم ها 

دستخوش تغییر شده است.

   ذوب آهن   ذوب آهن

   ذوب آهن

   گزارش   اتفاق ویژه

   سوژه روز

پاسخ عجیب یحیی: فعلا در پدیده می مانم
یحیی گل محمدی به همراه داود فنایی و مهدی رحمتی دیروز به فرودگاه مشهد 
رسید تا آماده نخستین تمرین این تیم برای فصل جدید شوند. این سرمربی در 
گفت وگو با ایسنا، درباره ماندنش در پدیده و جلسه صبح دیروز او با حمیداوی 
و ایرج عرب اعلام کرد: »فعلًا در پدیده می مانم.« صبح امروز ایرج عرب و یحیی 
گل محمدی همراه با فرهاد حمیداوی، مالک باشــگاه پدیده جلسه ای تشکیل 
دادند تا درباره جدایی گل محمدی از پدیده و حضورش در پرسپولیس مذاکره 
شــود. با وجود اینکه در این جلســه مدیرعامل پرســپولیس اصرار بر حضور 
گل محمدی در پرســپولیس داشــت اما در نهایت مالک پدیده اعلام کرد، به 
هیچ عنوان به جدایی سرمربی تیمش رضایت نخواهد داد. از این رو این جلسه 
بی نتیجه به اتمام رسید تا گل محمدی راهی مشهد شود و خود را برای حضور 

در تمرین عصر تیمش آماده کند.

والتر زنگا گزینه خارجی پرسپولیس شد!
پرسپولیس هنوز نتوانسته   تکلیف سرمربی خود را برای فصل آینده روشن کند. 
این تیم که با برانکو ایوانکوویچ موفق شد ســه فصل متوالی به قهرمانی برسد 
با جدایی ســرمربی کروات خود با بحران جدی روبه رو شده است. ایرج عرب 
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در تلاش است تا حضور یحیی گل محمدی را در 
این تیم قطعی کند تا جذب بازیکن و شــروع تمرینات سرخپوشان زیر نظر او 
آغاز شود. مدیرعامل پرسپولیس که ماندنش در این تیم همچنان در هاله ای از 
ابهام قرار دارد برای جلوگیری از اخراج خود می خواهد هرچه زودتر تکلیف کادر 
فنی خود را روشن کند. از این رو او مذاکره با والتر زنگا دروازه بان اسبق تیم ملی 
فوتبال ایتالیا را که سابقه مربیگری در تیم هایی نظیر ستاره سرخ بلگراد، العین، 
النصر و الجزیره امارات، النصر عربستان، پالرمو، سمپدوریا و کروتونه را دارد، در 
دستور کار قرار داده است. مدیربرنامه های این مربی ایتالیایی پس از اطلاع از 
وضعیت نیمکت پرســپولیس رزومه زنگا را برای اطرافیان عرب ارسال کرده تا 
آنها نیز تصمیم به ادامه مذاکره با او بگیرند. زنگا که آخرین بار در تیم کروتئنه 
ایتالیا مربیگری کرده بود پیشنهاد نزدیک به یک میلیون یورویی داده است تا 
به پرسپولیس بیاید. باشگاه پرسپولیس در صورتی که تا آخر وقت اداری نتواند 

گل محمدی را به عنوان سرمربی انتخاب کند مذاکره با زنگا را ادامه می دهد.

خداحافظی طعنه آمیز رحمتی با استقلالی ها
مهدی رحمتی بعد از سال  ها حضور در استقلال تصمیم گرفت از این تیم جدا 
شود تا برای فصل جدید در پدیده مشهد به میدان برود  اما مهدی رحمتی دیروز 
با انتشار عکسی از بلیتش برای سفر به مشــهد و پستی طعنه آمیز از هواداران 
استقلال خداحافظی کرد: »رفتن سخت نیست، نه باید دنبال مقصر بگردی و نه 
تهمت بزنی و نه دیگران رو مقصر جلوه بدی... از همه اونایی که تو این سال ها از 
من حمایت کردن تشکر می کنم و دست شون رو می بوسم. میرم شهری که یک 
عمر آرزوش رو داشتم، میرم پیش کسی که به نوکریش افتخار می کنم. امام رضا 
)ع( یک بار دیگه به من نشون داد که هیچ وقت رهام نکرده و همیشه دستم رو 
می گیره و هیچ حسی بهتر از این نیست. با افتخار می گم نوکرتم امام رضا)ع(.. 
انشــاءالله خدا تو این دنیا جواب همه مارو بده اگر بدی کردیم، خیانت کردیم، 
تهمت زدیم  پشت سر هم بد گویی کردیم. وقتی دیگران را قضاوت می کنی آنها 

را نه، بلکه خودت را تعریف می کنی... یا حق.«

فرشاد جانشین احتمالی بشار در پرسپولیس
فرشاد احمدزاده هافبک شــماره 10 و سابق پرســپولیس بعد از بازگشت از 
لهستان، یکی از گزینه های تیم سابقش به حساب می آید. احمدزاده که گفته 
می شد از سپاهان و تراکتورسازی نیز پیشنهاد داشته، در صورتی به پرسپولیس 
خواهد پیوست که هافبک عراقی این تیم قراردادش را تمدید نکرده و جدا شود. 
بشار رسن هافبک تهاجمی و شماره ۵ پرسپولیس، بازیکنی است که در لیست 
برانکو و یحیی گل محمدی نامش وجود دارد و پرسپولیسی ها به دنبال تمدید 
قرارداد او هستند. بشار هم پیش از این از تمایلش برای ادامه بازی در پرسپولیس 
گفته بود و تا الان این احتمال هست که او فصل آینده را هم با این تیم باشد. با 
این وجود و با توجه به اینکه احمدزاده سابقه همکاری با گل محمدی را در زمان 
حضور او در پرسپولیس دارد، گفته می شــود در صورتی که پرسپولیس به هر 
شکل با بشار به توافق نرسد آن وقت گزینه اصلی این تیم شماره 10 سابق خواهد 
بود. نکته قابل توجه اینجاست که هنوز تکلیف سرمربی فصل بعد پرسپولیس 
مشخص نشده و انتخاب ســرمربی می تواند خیلی از معادله های مجهول حال 

حاضر را حل کند.

ادعای لیکنز: به دلایل امنیتی از ایران رفتم
جرج لیکنز ســرمربی بلژیکی که مدتــی در تیم تراکتورســازی کار کرد ولی 
نتوانست سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را به دست آورد، در نهایت از هدایت این 
تیم کنار رفت. لیکنز درباره رفتن از تراکتورسازی و فوتبال ایران گفت: »امنیت 
شخصی شما در زندگی مهم ترین مسئله اســت. البته حضور در تراکتورسازی 
یک تجربه فوق العاده برای من بود. حضور 80 هزار تماشــاگر در بازی های ما 
بی نظیر بود. ما شروع خوبی هم در هفته های نخستین داشتیم که من هدایت 
تیم را بر عهده گرفتم. من همچنین در کنار هیــات مدیره یک برنامه جامعی 
برای رشد تراکتورسازی در نظر گرفتم. در عین حال احساس کردم به واسطه 
تحریم ها و تحولات منطقه ای  مشــکلات رو به افزایش اســت. اخیراً به دلیل 
تنش های بین ایران و آمریکا و تصمیم دقیقه 90 ترامپ مبنی بر حمله نکردن 
به ایران، مشــخص کرد که من تصمیم درستی گرفته ام. نمی خواهم به چیزی 
درباره فوتبال فکر کنم و تنها تمرکز من این است که بتوانم در کنار خانواده ام 

در آسایش زندگی کنم.«

    حاشیه ورزش

 لیست ورودی احتمالی استقلال در تابستان 1398 فعلا شامل این بازیکنان 
است: سیاوش یزدانی، محمد بلبلی، مسعود ریگی، میلاد باقری و محمدرضا اخباری. 
ظاهرا جانشین مورد نظر اســتقلال برای پژمان منتظری باتجربه، سیاوش یزدانی 
مدافع جوان و پرحاشیه سپاهان اســت. البته یزدانی از نظر کیفی و فنی در سطح 
خوبی قرار دارد اما با منتظری فاصله دارد و البته حاشــیه های متعددی هم که در 
فصل گذشته ساخت، کیفیت فنی او را کاملا تحت تاثیر قرار داد. ادامه این روند در 
استقلال می تواند مشکلات زیادی را در طول فصل برای این تیم ایجاد کند و جای 
خالی منتظری را بیش از پیش یادآوری کند. یکی دیگر از بازیکنانی که پیوستنش 
به استقلال قطعی است، مسعود ریگی هافبک دفاعی پدیده مشهد است که ظاهرا 
قرار است جانشین علی کریمی شود. او در فصل گذشته یکی از بهترین های تیمش 
بود و بیشترین دقایق حضور در ترکیب اصلی پدیده را به نام خود ثبت کرد. در بالا 
بودن کیفیت فنی او تردیدی نیست و می تواند یکی از بهترین خریدهای فصل باشد 
اما جا افتادن در ترکیب تیمی مثل استقلال برای هر بازیکنی آسان نیست و اگر این 
اتفاق برای ریگی رخ دهد عملا خط هافبک اســتقلال دچار مشکل بزرگی خواهد 
شــد. جنجالی ترین چهره نقل و انتقالات هم محمد بلبلی هافبک جوان و تکنیکی 
سپیدرود است که در نیم فصل دوم لیگ هجدهم درخشش فوق العاده ای در ترکیب 
این تیم داشت. پروسه جذب او شباهت های زیادی به ماجرای جذب مهدی قائدی 
در لیگ هفدهم دارد و این نگرانی وجود دارد که جنجال ها در پیوستن او به استقلال 
و تعریف و تمجیدها از او در رسانه ها باعث افزایش کاذب اعتماد به نفس او شود و در 
نهایت اتفاقی که برای قائدی در اســتقلال رخ داد برای او هم رخ دهد. میلاد باقری 
ناشناخته ترین خرید استقلال است که به نظر می رسد در بهترین حالت یک بازیکن 
نیمکت نشــین باشــد. محمدرضا اخباری هم اگر چه افت کرده و در سطح مهدی 
رحمتی نیست اما اگر به استقلال بپیوندد یکی از خریدهای خوب این تیم البته به 

عنوان دروازه بان دوم خواهد بود. 

 لیست خروجی استقلال در پایان فصل گذشته: ســیدمهدی رحمتی،  
اللهیار صیادمنش اســماعیل گونکالوس، گادوین منشــا، پژمان منتظری، آیاندا 
پاتوسی، امید نورافکن و علی کریمی! جدایی پنج نفر اول از استقلال قطعی است 
و ســه نفر بعدی هم به احتمال زیاد به تیم های دیگری خواهند رفت. از این هشت 
نفر، هفت بازیکن نقشــی کلیدی در ترکیب فصل گذشــته اســتقلال به ویژه در 
نیم فصل دوم و دوران اوج استقلال داشتند. فقط منشــا بود که به دلایل مختلف 
در ترکیب تیم جا نیفتاد و کمک خاصی به اســتقلال نکرد اما سایر بازیکنان، جزو 
بهترین بازیکنــان فصل از نظر آماری بودند. پژمــان و رحمتی نقش کاملا موثری 
در شکســته شــدن رکورد تاریخی کمترین گل خورده در یک فصل لیگ برتر را 
در اســتقلال ایفا کردند. گونکالوس در نیم فصل دوم از خوب های استقلال بود و 
هواداران، جدایی اش از این تیم را یک اتفاق بد قلمداد کردند. پاتوسی کلیدی ترین 
بازیکن اســتقلال در این فصل و بهترین بازیکن نیم فصل دوم لیگ هجدهم بود و 
پیشنهادهای مختلف او از آســیا و اروپا نشان از اهمیت حضور او در استقلال فصل 
قبل دارد. امید نورافکن هم پس از بازگشت به اســتقلال در نیم فصل دوم، عصای 
دست شفر و مجیدی شد و در پست های مختلف برای این تیم به میدان رفت. علی 
کریمی هم در پســت خود یکی از بهترین های لیگ هجدهم بود و پیشنهادهایش 
از کشورهای عربی نشــان می دهد که کار او در اســتقلال کاملا دیده شده است.  
صیادمنش هم یکی از بهترین های اســتقلال در فصل گذشته بود و با نمایش های 
خوبش، هم توســط مارک ویلموتس به تیم ملی ایران دعوت شد و در اولین بازی 
ملی اش گلزنی کرد و هم توجه فنرباغچه ترکیه را به خود جلب کرد و ســرانجام با 
قراردادی نسبتا قابل توجه راهی این تیم شد. جدایی چنین بازیکنانی علاوه بر به 
هم ریختن هارمونی مناسب فصل گذشــته، باعث ایجاد ضعف در پست های آنها 
 خواهد شــد و یافتن جایگزینانی که در حد آنها باشــند اصلا کار ساده ای نیست.

 این را مرور خریدهای تا حدودی قطعی استقلال در روزهای گذشته نشان می دهد. 

با آمدن آندره آ اســتراماچونی به ایران و قبول مسئولیت هدایت استقلال در لیگ 
نوزدهم، هواداران استقلال چشم انتظار تمدید قرارداد با بازیکنان تاثیرگذارشان 
و جذب چند مهره خوب هستند. با این حال آبی های پایتخت دچار حواشی زیادی 
شدند که ناشی از پســت های اینســتاگرامی و مصاحبه های بازیکنان و مدیران 

استقلال است.
تا هفته گذشــته، اخبار بیشــتر تحت تاثیر شــایعات پیرامون بازیکنان و باشگاه 
استقلال بود تا اینکه علی خطیر، معاون ورزشــی باشگاه در مصاحبه ای رسمی با 
سایت باشگاه استقلال درباره روند مذاکره با حسین حسینی و وریا غفوری موضع 
گرفت و صحبت هایی را که بین این دو بازیکن و باشگاه صورت گرفته بود رسانه ای 
کرد و به صدر اخبار تبدیل شد. این صحبت های خطیر، واکنش تند وریا غفوری و 
سید حسین حسینی را به همراه داشت. آنها در این مصاحبه ها به حاشیه هایی که 
از سوی علی خطیر در طول دوران حضورش در استقلال ایجاد شد، اشاره کردند 
و توضیحاتی درباره صحبت هایی که بین آنها و منزوی - که از سوی هیات مدیره 
مسئولیت مذاکره با بازیکنان را برعهده دارد - دادند. پس از این صحبت ها هم بود 

که پژمان منتظری سکوتش را شکست و علیه علی خطیر موضع گرفت.
پس از صحبت های تند بازیکنان علیه معاون ورزشــی باشــگاه استقلال، سایت 
رسمی باشــگاه در اطلاعیه ای درباره نقل و انتقالات آبی های پایتخت اعلام کرد   
صحبت های خطیر، مواضع باشگاه استقلال بوده اســت. با این حال مدت زیادی 
لازم نبود که مدیران استقلال موضع رســمی خودشان را نقض کنند. امیرحسین 
فتحی، مدیرعامل باشگاه استقلال در حاشیه مراسم معارفه استراماچونی در جمع 
خبرنگاران حاضر شد و زمانی که با سوالی درباره صحبت های حسین حسینی مبنی 

بر انجام مذاکرات مثبت با منزوی و دادن تخفیف 2.۵ میلیاردی به استقلال روبه رو 
شد، گفت: »من با پخش قراردادها در فضای مجازی مخالفم. این کار اصلًا درست 

نیست که با بازیکنان صحبت   و این صحبت ها در فضای مجازی منتقل شود.«
این صحبت های فتحی نشان می دهد   او از انتشــار جزئیات مذاکرات با بازیکنان 
رضایت ندارد و احتمالًا بیانیه باشگاه استقلال برای کم کردن فشار هواداران از روی 
علی خطیر بوده در حالی که خود مدیران باشگاه هم از اظهارات او ناراضی بودند. 
این نارضایتی بی دلیل هم نیست زیرا با خارج شدن مذاکرات از فضای آرامش، کار 
باشگاه برای پیش بردن مراحل آن سخت شــده و موجب به هم خوردن توافقات 
احتمالی هم می شــود. در نتیجه اگر قرار به شفاف سازی است، باید پس از امضای 
قرارداد انجام شود. البته این احتمال هم وجود دارد که مدیرعامل استقلال تنها با 
انتشار این صحبت ها از سوی بازیکنان مشکل دارد. با این اوصاف، مدیران استقلال 
باید به حال حاشیه هایی که بعضاً از سوی عوامل خودشان ایجاد می شود و در قالب 
تارانتینو، »داستان های عامه پسند«شان را کارگردانی کنند، فکری کنند تا اتفاقاتی 

که فصل گذشته مانع موفقیت آبی های پایتخت شد، در لیگ نوزدهم تکرار نشود.
منبع:ایسنا

 جواد نکونام در گفت و گویی با برنامه »ســه کنج« شــبکه سوم سیما در خصوص 
مســائل مختلف از دوران فوتبالش صحبت کرد. یکی از ماجراهایی که نکونام در 
این مصاحبه درباره اش حرف زد، شایعه عجیب فروش اطلاعات تیم ملی ایران به 
قطری ها در مسیر جام جهانی 2014 توسط کارلوس کی روش بود. نکونام در این 
باره گفت: »ما در اردوی دو بی بودیم که این صحبت ها شد. من بازیکنان را می دیدم، 
تمرینات را، جدیت کار را. واقعا ناراحت بودم از این موضوع. یادم هســت یکی از 
مســئولان آنجا بود. به من گفت چنین اتفاقی افتاده و بازی را فروخته اند. خودت 
تیم را جمع کن. با بازیکنان صحبت کن. آمده ایم اینجا تا حواس مان به تیم باشد.

گفتم آقا همچین چیزی نیست. من با تیم تمرین می کنم. دارم می بینم تمرینات را. 
بازیکنان و مربیان را می بینم که چقدر زحمت می کشند. نام این فرد را به اختصار 
هم نمی توانم بگویم. کسی هم نمی تواند کشف کند چون این صحبت ها فقط بین 
دو نفر بود. نفر سومی نبود. البته من به کســی نگفتم. مستقیم فقط به من گفتند 
که حواس تان به تیم و بازیکنان باشد. من همانجا تکذیب کردم و حتی ناراحتی به 
حدی بود که می خواســتم به چند نفر بگویم و آنها را در جریان بگذارم. ولی گفتم 
بهتر است در خودم نگه دارم. کی روش یا هر کدام از بازیکنان هم می فهمیدند اتفاق 

بدی رخ می داد. البته او بعدا از طریق رسانه ها فهمید. نمی دانست کی با من صحبت 
کرده است. من یادم هست عکس او را با لباس عربی روی جلد روزنامه ای گذاشتند 
که چنین اتفاقی می خواهد بیفتد. ولی حتی اگر به بازیکنان می گفتم، این اعتماد به 
مربی از بین می رفت. من به همین خاطر نگفتم تا روز بازی قطر که آن اتفاقات افتاد 
و بردیم. بعد از بازی گفتم آقا واقعیت چیز دیگری است چون کار را می دیدم. وقتی 
یک مربی اینقدر زحمت می کشد دنبال نتیجه گیری است. خدا را شکر بازی های 

بعدی را هم بردیم و صعود کردیم.«

    استراماچونی به سرنوشت    شفر   دچار   می شود؟ 
مقایسهجداشدههایاستقلالباآنهاییکهجذبشدهاند

  لیست ورودی استقلال در تا بستان 1397: مرتضی 
آقاخان، فرشاد محمدی مهر، روح الله باقری، محمد 

دانشگر، سینا خادم پور، اللهیار صیادمنش، میثم 
تیموری، رضا آذری، امیرحسین اسماعیل زاده، علی 

کریمی، مرتضی تبریزی، مارکوس نیومایر، طارق همام، 
الحاجی گرو!

  لیست خروجی استقلال در تابستان 1397: لئوناردو 
پادوانی، امید نورافکن، محمدجواد محمدی، میلاد 
یزدانی، بهنام برزای، ارشیا بابازاده، امید ابراهیمی، 

فردین نجفی، سرور جپاروف، مجید حسینی، مامه بابا 
تیام، بویان نایدنوف، علی قربانی.

 این هم لیست ورود و خروج استقلال در فصل 
هجدهم لیگ برتر است. همانطور که می بینید، از 14 

خرید استقلال در ابتدای لیگ هجدهم، تنها دانشگر، 
کریمی و تا حدودی صیادمنش توانستند خودشان 
را به سطح مناسب برسانند، سایر آنها یا به تیم امید 

استقلال منتقل شدند یا تقریبا یک فصل تمام در 
استقلال نیمکت نشین و سکونشین شدند. مقایسه 

آنها با خروجی هایی مثل جپاروف، امید ابراهیمی، تیام 
و حسینی به خوبی دلایل ناکامی استقلال در فصل 

گذشته را نشان می دهد. این همان چیزی است که شفر 
در طول فصل بارها به آن اشاره کرده بود. حالا همین 

اتفاقی که در فصل هجدهم باعث عقب افتادن زودهنگام 
استقلال از پرسپولیس در نیم فصل اول و ناکامی در 

رسیدن به قهرمانی شد، با کمی شباهت در فصل نقل و 
انتقالات لیگ نوزدهم در حال رخ دادن است. کیفیت 

جدا شده ها حداقل تا امروز، اصلا با کیفیت جذب شده ها 
قابل مقایسه نیست و به همین دلیل احتمال تکرار 

اتفاقات لیگ هجدهم، برای استقلال در لیگ نوزدهم 
وجود دارد و اصلا بعید نیست سرنوشت وینفرد شفر 

برای استراماچونی هم تکرار شود، چه بسا، بسیار زودتر 
از هفته های پایانی لیگ هجدهم!

کته
ن

هفت صبح| امیرحسین فتحی مدیرعامل استقلال، چند روز پیش هدف این تیم در فصل آینده را قهرمانی در لیگ برتر اعلام کرد البته اندره آ استراماچونی سرمربی 
جدید آبی پوشان در نشست خبری خود قولی برای قهرمان شدن نداد و فقط وعده داد که تیمش برای قهرمانی همه تلاشش را خواهد کرد اما واقعیت این است که 
هواداران استقلال در لیگ نوزدهم با چیزی جز قهرمانی راضی نخواهند شد و به همین دلیل این تیم باید برای قهرمانی بسته شود  اما آیا نقل و انتقالات استقلال در 

همین راستا و با هدف رسیدن به قهرمانی در حال انجام است؟

تارانتینو در استقلال
چه کسی حرف آخر را می زند؟

روایت نکونام از یک شایعه دروغ
کی روش ما را به قطری ها نفروخته بود



باشگاهتکنولوژی
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2403  یکشنبه  2 تیر  1398

باشگاهتکنولوژی
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2403  یکشنبه  2 تیر  1398

1   بازی از لحاظ امکانات ســرگرمی، مثل دیگر 
عناوین این سبک پر محتوا نیست و خصوصا برای 
بازیکن هایی که به دنبال یک تجربه تک نفره طولانی 
 Career هستند، رضایت بخش نخواهد بود. بخش
مانند نسخه های گذشــته در این بازی وجود ندارد 
که بخواهیــم در رابطه با آن صحبــت کنیم اما به 
جای آن یک ســری چالش ها و آموزش هایی برای 
رانندگان تازه وارد در نظر گرفته شــده که با انجام 

این بخش ها علاوه بر دریافت جایزه و ارتقای سطح 
خود می توانید به عنوان یک رقیب جدی پا به عرصه 
رقابت های تحت شــبکه یا آنلایــن بگذارید. این 
آموزش ها تحت عنوان کمپیــن در بازی گنجانده 
شده و شــامل بخش های متفاوتی است.  مدرسه 
رانندگی بخشــی که در آن به شــما آموزش داده 
خواهد شــد که به چه مهارت هایی برای رانندگی 
 ،Mission Challenge نیاز خواهید داشت. در

چالش های بسیار سخت برای شما تدارک دیده شده 
که برای انجام هر کدام از آن ها حتما باید مدرســه 
رانندگی را گذرانده باشــید. البته هیچ چیز جلودار 
شما نیست و شــما می توانید از همان ثانیه اول نیز 
این بخش را انجام داده و سطح خود را امتحان کنید، 
اما اگر در رانندگی ســابقه ندارید، بهتر اســت اول 
 Circuit دوره های آموزشی را بگذرانید. در نهایت
Experience وجود دارد کــه در این بخش نیز 
که ســخت تر از بخش قبل می باشد، با چالش های 
اعصاب خردکن و کاملا طولانی طرف هســتید که 
برای تکمیل آن هــا به زمان و مهــارت زیادی نیاز 
دارید. مسیرهای مســابقه ای طولانی و کاملا پیچ 
در پیچ و سخت از چالش های این بخش هستند و 
اگر بتوانید با نمرات خوب این چالش ها را رد کنید، 
مطمئنا به یک راننده حرفه ای در این عنوان تبدیل 
خواهید شد. یکی از مشکلات بازی کم بودن تعداد 
مسیرهای مسابقه است، کمتر از 20 پیست در این 
عنوان حضور دارند که در درازمدت می تواند برای 

بازیکن ها تکراری شده و راندن ماشین در آن ها، به 
امری خسته کننده تبدیل شود.

2   قســمت دیگر بازی که اکثــرا از همان ابتدا 
ســراغ آن می روند بخش آرکید اســت. در اینجا 
مدهایی نظیر Single Race وجود دارد که در این 
بخش شما می توانید با استفاده از ماشین های داخل 
گاراژتان، با دیگر رانندگان بازی به رقابت های جدی 
بپردازید. تمام رانندگان بازی دارای هوش مصنوعی 
بســیار قوی هســتند که در بعضی از سطوح قابل 
 Drift Trail و  Time Trail .شکست نیســتند
نیز در این قســمت حضور دارند که تنوع بیشتری 
 Custom به نوع مســابقات می دهند و در نهایت
Race به شما این امکان را می دهد تا به عنوان یک 
مدیر بتوانید هر نوع مسابقه با هر قوانین و هر تعداد 
شرکت کننده در هرکدام از پیست ها را ترتیب دهید. 
دوست دارید مسابقه دوری باشد یا زمانی؟ دوست 
دارید دو نفره رقابت کنید یا 20 نفره؟ دوست دارید 

در یک کلاس خاص به رقابت بپردازید؟ همه و همه 
این امکانات و قابلیت های دیگر در این بخش قابل 

تنظیم است.

3   از لحاظ گیم پلی، بــازی کاملا روان و واقعی  
اســت. موشــن ها و حرکات ضبط شــده در حین 
رانندگی کاملا زیباست و نرمی و روان بودن ماشین 
در حین بازی و در ســرعت های مختلــف کاملا با 
واقعیت مو نمی زند. فیزیک بــازی به قدری خوب 
طراحی شــده که در حین رانندگی با هر ماشین، 
حس متفاوتی داشته باشــید و گمان کنید در حال 
راندن یک ماشــین واقعــی در جاده هســتید. اما 
تخریب پذیری هــم از نظر ظاهــری و هم از منظر 
تخریب داخلی ماشــین ها، کیفیت چندان بالایی 
نداشته که این مشکل در شــماره های پیشین این 
ســری نیز وجود داشــت و بعد از برخی تصادفات، 
آن گونه که باید ماشــین دچار مشکل نخواهد شد. 
در صورت آسیب دیدن ماشــین ممکن است برای 
تعمیر مجبور شوید به پیت استاپ تیم خود برگشته 
و ماشین را تعمیر کنید که این مورد زمان زیادی از 
شما خواهد گرفت، پس شاید از دیدگاه  منطقی این 
نکته که اگر ماشین صدمه جدی ببیند، به طور قطع 
از مسابقات حذف شده و شما قادر به رقابت نخواهید 
بود موجب شده که نقص در تخریب پذیری چندان 

هم به چشم نیاید!

4   در زمینه گرافیک، بازی بســیار عالی عمل 
کرده و گرافیک بازی  به حدی خیره کننده و واقعی 
است که در منوی اصلی زمانی که تصاویر مختلف 
پخش می شوند، شما قطعا شک می کنید که آیا این 
تصاویر از داخل بازی ضبط شده یا در دنیای واقعی 
این عکس ها گرفته شده اســت. طراحی ماشین ها 
عالی بوده و بــه کوچک ترین جزئیــات آن ها نیز 
توجه شده است، پیســت ها نیز به زیبایی ساخته 
شده اند و به جز برخی درخت های بی کیفیت، ایراد 
دیگری ندارنــد. مهم ترین نکته این قســمت نیز 
اجرا شــدن بازی روی 60 فریم ثابت و بدون افت 
فریم های شدید بوده که موجب شده حس رانندگی 

واقعی تری به بازیکن القا کند.

1   باوجود اینکه زمان زیادي از انتشار خبر رونمایي از این 
محصول جانبي فیسبوک نمي گذرد، واکنش هاي زیادي درباره 
آن صورت گرفته . قبل از اینکه بدانیم چطور باید به این حرکت 
انقلابي واکنش نشان دهیم، نیاز داریم درباره این ارز دیجیتال 
جدید بیشتر بدانیم؛ اینکه چه کساني در تولد آن نقش دارند، 
چطور آن را مدیریت خواهند کرد و از همه مهمتر، این سیستم 

چطور کار مي کند. 
لیبرا یک ارز دیجیتال بلاک چین است و با وجود اینکه در ظاهر 
مکانیزم مدیریتي شبیه ارزهاي مشهوري مثل بیت کوین دارد، 
احتمالا یک انقلاب بزرگ در این عرصــه خواهد بود. درحال 
حاضر کارکرد کلي این ارز را مي شناسیم؛ لیبرا بگیرید و بدون 
هزینه هاي معاملاتي بزرگ یا اینکه نام تان وســط باشد، آن را 
خرج کنید و هر زمان که خواســتید، آن  را به پول نقد تبدیل 
کنید. این درواقع پایه و اساس اغلب ارزهاي دیجیتال و همان 
چیزي اســت که بیشــتر مشــتري ها لازم مي بینند، بدانند. 
فیسبوک اما با انتشار 100صفحه سند، جزئیات جالبي درباره 

این ارز در اختیار قرار داده است.

2   فیسبوک به خوبي مي داند مردم براي استفاده از رمزهاي 
دیجیتال به این شرکت اعتماد ندارند و درنتیجه مي خواهد این 
اعتماد را برگرداند. به همین دلیل است که این غول شبکه هاي 

اجتماعي، سایر مؤسس هاي لیبرا را وارد بازي کرده است. این 
شــرکت هاي غیرانتفاعي بین المللي، قرار است به بلاک چین 
اعتبار بدهند و آن را مدیریت کننــد. دیوید مارکوس، معاون 
قائم مقام فیســبوک در این باره مي گوید: اگر ما لیبرا را کنترل 
کنیم، آدم هاي کمي  در دنیا پیدا مي شــوند که بخواهند آن را 
تصاحب کنند. فیسبوک ابراز امیدواري کرده تا قبل از عرضه 
رسمي  این ارز، تعداد شــرکت هاي مؤسس آن به 100 برسد. 
شــرکت هایي که تمایل دارند به این اتحادیه ملحق شــوند، 
باید نصف یک رک ســرور جاي خالي و حداقل 100مگابایت 
سرعت اتصال به اینترنت داشته باشند. این شرکت ها همچنین 
باید سایتي داشته باشند که 24ساعته فعال باشد و به صورت 
فیزیکي محافظت شود. کســب و کارهایي که مي خواهند وارد 
این اتحادیه شوند یا باید یک میلیارد دلار گردش مالي داشته 
باشند یا در ســال 20میلیون مشــتري جذب کنند. ارزهاي 
دیجیتالي که مي خواهند عضو این اتحادیه باشند باید حداقل 
یک میلیارد دلار اعتبار داشته باشند. کسب وکارهاي بلاک چین 
براي حضور در این اتحادیه باید حداقل یک سال سابقه فعالیت 

داشته باشند.

3   اتحادیه لیبرا براي شمارش واحد این ارز دیجیتال، از 
نماد سه خط افقي موج دار درکنار هم استفاده مي کند.  انتظار 

مي رود ارزش مالــي لیبرا براي مدتي طولانــي در وضعیت 
کاملا پایــدار بمانــد. ارزش لیبرا براي ازبین بــردن ارزهاي 
پایــدار بین المللي مثــل دلار، پوند، یورو، فرانک ســوئیس 
و ین به یک مجموعه از ســپرده هاي بانکــي و اوراق قرضه 
دولتي متصل مي شــود. اتحادیه لیبــرا مي تواند در صورت 
لزوم و براي جبران نوسان هاي عمده ارزش هر یک از ارزهاي 
معتبر بین المللي، ارزش این ارز را متعادل نگه دارد.  هر نقل 
و انتقال با لیبرا در بســتر بلاک چین لیبرا انجام مي شود. به 
گزارش زومیت، این پایگاه داده تأیید اعتبارسنجي، به عنوان 
یک مرکز آنلاین طراحي شــده و در هــر ثانیه هزارتراکنش 
انجام مي دهد. این عدد در مقایســه با تعــداد تراکنش هاي 
بیت کوین)هفت تراکنش در ثانیه( عددي سرسام آور به شمار 
مي رود. در این مکانیزم، بعد از ارسال یک درخواست معامله 
  Byzantine Fault Tolerance و به کمــک سیســتم
براي تأیید معامله، فقط به تأیید دوناظر از سه ناظر همیشگي 
معامله ها نیاز است. این مسئله سرعت انجام تراکنش ها را در 
لیبرا به شکل قابل توجهي بالا مي برد. لیبرا بلاک چین متن باز 
است و لایسنس Apache 2.0 دارد. این زبان برنامه نویسي 
براي راحت شــدن نوشتن بلاک چین طراحي شــد. نام این 
زبان MOVE )حرکت کردن( انتخاب شده چون قرار است 
سکه هاي لیبرا را از یک حساب به حساب دیگر حرکت دهد 

و هرگز اجازه ندهد آن اعتبارهاي مجازي به صورت تصادفي 
خدشه دار شوند.

4   مارک زاکربرگ، بنیان گذار و مدیر فیسبوک چندساعت 
بعد از انتشــار خبر رونمایــي از لیبرا در پســتي مفصل روي 
فیسبوکش تلاش کرد بخشي از فلسفه این ارز را تشریح کند. او 
در این پست نوشت:  این ارز به کمک همکاران فیسبوک تأمین 
امنیت مي شود؛ همکاراني که در ارائه این محصول به ما کمک 
کردند. این یکي از مهم ترین بخش هاي پلتفرم جدید ماســت. 
مي دانیم که فیسبوک اطلاعات شــخصي مشتري هاي لیبرا را 
منتشــر نخواهد کرد؛ اما ممکن است از آن ها بخواهد خودشان 
این کار را انجام دهند. داده هاي اطلاعاتي بستر بلاک چین لیبرا 
فقط در مــوارد خاص و به روش ناشــناس، آن هم براي تحقیق 
درباره کلاهبرداران احتمالي یا به درخواست نمایندگان قانون، 
به اشتراک گذاشته خواهد شد. یک کاربر براي استفاده از لیبرا یا 
واردشدن در سیستم کالیبرا نیازي به حساب کاربري فیسبوک یا 
پیام رسان واتس اپ ندارد. اگر هک شدید، گیر کلاهبردار افتادید 
یا به هردلیلي دسترسي به حساب تان در کالیبرا را از دست دادید،  
پشتیبان همیشگي آماده گفت وگوي متني با شما است. در این 
گفت وگوها هم هویت مشتري مخفي خواهد ماند. این روند تا 

زماني که نیاز به هویت واقعي مشتري نباشد، حفظ خواهد شد.

به روز رسانی
مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

راه حل جدید اینستاگرام برای مبارزه با هک
حساب کاربری کاربران 
اینســتاگرام دربرابــر 
ربوده شــدن ایمن تــر 
خواهند شد. این شبکه  
اجتماعــی مشــغول 
آزمایش فرایند بازیابی 
حساب  کاربری داخل 
خــودِ نرم افزار اســت 
کــه کار هکرها را برای 
هک کردن ســخت تر 
و کار قربانیــان را برای 

پس گرفتن صفحه  خود آسان تر می کند. در حالی که هم اکنون کاربران 
صفحات هک شده، باید معطل ایمیل یا پرکردن فرم پشتیبانی باشند، 
در روش جدید، نرم افزار از کاربر اطلاعات متفاوتی مانند آدرس ایمیل 
واقعی یا شماره تلفن را می پرسد و سپس، کد 6 رقمی به کاربر ارسال و 
ارتباط دیگر دستگاه های متصل به آن حساب کاربری را قطع می کند. 
با روش جدید، بازگرداندن حساب کاربری هک شده حتی اگر اطلاعات 
کاربر و نام کاربری اش تغییر داده شــده باشــد، ممکن خواهد بود. به 
گزارش زومیت، درنهایت اینستاگرام امکانی حفاظتی معرفی می کند 
که از تغییر نام کاربری به وسیله  هکرها یا حتی خود کاربر »برای مدتی 
معین« بعد از تغییرات حســاب جلوگیری می کند. هنوز به طورقطعی 
زمان اجرایی شدن این تغییرات برای بازیابی حساب کاربری در داخل 
نرم افزار، مشخص نشده است؛ هرچند هم اکنون قابلیت قفل کردن نام 
کاربری برای کاربران اندروید وجود دارد و این قابلیت در حال اضافه شدن 
به نسخه  iOS است. به هر حال، هدف نهایی فرایند  بازیابی جدید روشن 
است: اینستاگرام می خواهد کاربران بلافاصله بعد از هک شدن بتوانند 

حساب خود را بازیابی کنند و به تیم امنیتی نرم افزار متکی نباشند.

ادامه فروش خوب هوآوی در چین
ســری آنر 20 هوآوی 
حدود یک مــاه پیش 
در اوج جنــگ تجاری 
چیــن و آمریکا معرفی 
شــد. این گوشی فعلا 
در کشــور چیــن به 
فروش می رسد و به نظر 
می رســد کــه فروش 
خوبی هم داشته است. 
گفته می شود که تنها 
در عرض 14 روز بیش 

از یك میلیون دستگاه آنر 20 در چین به فروش رسیده است. برند آنر 
نیز از این خبر نهایت استفاده را کرده و فردا مدل پرو این تلفن را در بازار 

داخلی عرضه خواهد کرد.
آنر 20 پرو مجهز به یک رم 8 گیگابایتی بوده و در دو نســخه با حافظه 
داخلی 128 و 256 گیگابایتی روانه بازار می شــود. قیمت این تلفن در 
دو نسخه به ترتیب 3199 یوآن چین )412 یورو( و 3499 یوآن )450 
یورو( است. این مبالغ بسیار ارزان تر از نسخه های بین المللی آنر 20 پرو 
خواهند بود و انتظار می رود که هندست مذکور با قیمتی در حدود 600 

یورو به دست مشتریان سایر نقاط جهان برسد.

پایگاه داده مایکروسافت به خاورمیانه رسید
شــرکت مایکروسافت 
روز گذشــته از آغــاز 
بهره بــرداری از اولین 
داده هــای  پایــگاه 
منطقــه ای خــود در 
خبــر  خاورمیانــه 
دیتاســنترهای  داد. 
مایکروسافت که در دو 
شــهر ابوظبی و دوبی 
قرار دارند دسترســی 
کاربــران منطقــه به 

سرویس های شرکت مایکروسافت همچون خدمات ابری آژور و آفیس 
365 را فراهم خواهد کرد و مایکروســافت اعلام کرده که تا پایان سال 
جاری میلادی پشتیبانی از سرویس های داینامیکس 365 و پلتفرم پاور 
نیز به این دیتاسنترها اضافه خواهد شد. به گزارش فارنت، مایکروسافت 
در بیانیه ای ایجاد این دیتاسنترها را با هدف پشتیبانی و تحریک توسعه 
اقتصادی برای طرفین لازم دانســته و آن را موجــب تحقق پروژه ها و 
نوآوری های جدید و تقویت اکوسیستم فناوری در منطقه توصیف کرده 
و پیش بینی کرده است که خدمات ابرای ارائه شده از این دیتاسنترها 
در امارات متحده عربی تاثیر مثبتی بر ایجاد شــغل، کارآفرینی و رشد 
اقتصادی در سراســر منطقه داشته باشد. مایکروســافت اَژور  پلتفرم 
رایانش ابری شرکت مایکروسافت است که برای ایجاد، توسعه و مدیریت 
اپلیکیشن ها از طریق یک شــبکه جهانی از مراکز داده تحت مدیریت 
مایکروسافت راه اندازی شده است. مایکروسافت اژَور این قابلیت را دارد 
که اپلیکیشن ها را توسط زبان ها، ابزارها و چارچوب های مختلفی ایجاد 
کرده و به توسعه دهندگان امکان ادغام اپلیکیشن های عمومی خود در 

محیط فناوری اطلاعات موجود را بدهد.

صندوقچه بازی ایران

برای سال ها بازیسازهای ایرانی برای پیدا کردن مخاطب 
به سراغ رقابت با آثار خارجی پرهزینه رفتند و بارها در این 
مسیر شکســت خوردند اما اکنون چند سالی است که به 
واسطه گسترش استفاده از پلتفرم های هوشمند و همراه 
شاهد این موضوع هستیم که گرایش به ساخت بازی های 
موبایلی توانســته جان دوباره ای به ایــن صنعت در ایران 
منتقل کند. به همین واســطه تصمیم به معرفی تعدادی 
از آثاری گرفته ایم که توانسته اند تاکنون به موفقیت های 
مختلفی دست پیدا کنند. آثاری که نه تنها کیفیت مناسبی 
را ارائه می کنند بلکه از دید مالی نیز دســتاوردهای جالب 

توجهی را به خود اختصاص داده اند.

   جنگ خلیج
ســاخته نئونوران در حال حاضر به عنوان یکی از بهترین 
بازی های استراتژی ساخته شده در ایران شناخته می شود. 
عنوانی که در زیر شــاخه Tower Defense از سبک 
استراتژی قرار گرفته و به گیمر این وظیفه را می دهد که در 
مسیر حرکت نیروهای دشمن با قراردادن تجهیزات دفاعی 
آنها را از بین ببرد. به نوعی در این عنوان خبری از کنترل 
نیرو نبوده و این محل و نحوه قرار دادن آنهاست که اهمیت 

زیادی دارد.

   ارتش جیبی
دیگر بازی اســتراتژی این هفته ارتش جیبی نام داشته و 
البته تفاوت های بسیاری با جنگ خلیج دارد. در این عنوان 
گیمر به صورت آنلاین به مبارزه پرداخته و در نهایت بعد 
از کسب پیروزی امتیازی به دست می آورد که می تواند به 
واسطه آن نیروهای خود را تقویت کند. در اصل این استفاده 
از نیروهای مختلف است که در طول بازی یکی از طرفین 

را به پیروزی می رساند.

   جدول مدرن
دوران خرید مجله های جدول و سیاه کردن آنها با خودکار 
به سر آمده. شما می توانید به راحتی با دانلود رایگان جدول 
مدرن از کافه بــازار برای تلفن اندرویــدی خود با بیش از 
400 جدول مختلف روبرو شوید که هرکدام در شاخه ای 
متفاوت قرار گرفته و اطلاعات مختلف مخاطب را به چالش 
می کشند. نکته قابل توجه این است که برخلاف جدول های 
کلاسیک در این بازی شما لازم نیست هر کدام از خانه ها را 
به صورت جداگانه با حروف مختلف پر کنید. تنها کافیست 
از میان حروفی که در دســته های دوتایی یا سه تایی قرار 
گرفته اند جواب مد نظر خود را با ترتیبی درســت انتخاب 
کنید. یکی از نکات مثبت جدول مدرن این است که نحوه 
افزایش درجه سختی آن به شــکل مناسبی طراحی شده 

و هیچ مشکلی را برای گیمرهای مختلف ایجاد نمی کند. 

   ستاره شگفت انگیز
برای دستیابی به موفقیت بازیســازهای ایرانی باید به سراغ 
ایده های جدید بروند. ستاره شگفت انگیز یکی از بازی هایی 
اســت که ســعی کرده با قرار دادن یک ســتاره دریایی در 
نقش مبارزی که از اســلحه های مختلف بــرای نابود کردن 
دشمن های خود اســتفاده می کند، به موفقیت دست پیدا 
کند. نکته قابل توجه این است که ستاره شگفت انگیز در حال 
حاضر به صورت رایگان برای دســتگاه های اندرویدی قابل 
دانلود است. بازی ای که ســال گذشته توانست در جشنواره 

بازی های مستقل رتبه اول را به خود اختصاص دهد. 

   استیم کارت
پس از عرضه موفق »هارت استون«، بار دیگر بازار عناوین 
کارت گیم داغ شــد و بازیسازان بیشــتری به فکر تولید 
این بازی هــا افتادند. تیــم ایرانی یارا گیمــز نیز با عرضه 
»استیم کارت«، به سراغ فضایی متفاوت در دنیای بازی های 
کارتی رفته است و مهارت گیمرها را در فضایی استیم پانک 
گونه به چالش می کشد. محبوبیت این عنوان روز به روز در 
حال افزایش است و به نظر می رسد که سازندگان نیز با ارائه 

پچ های متعدد، قصد در بهتر کردن آن دارند.

امیر پایدار| شبیه  سازهای مسابقات اتومبیلرانی در صنعت بازی های ویدئویی قدمت طولانی 
دارند، به طوری که از همان اوایل پیدایش و عرضه کنسول ها و سیستم های گیمینگ، این سبک 
از مهم ترین دسته های گیم به حساب می آمد. سری »Gran Turismo« که سابقه طولانی و 
درخشان در این صنعت دارد و تاکنون نســخه های متعددی از آن به بازار عرضه شده، یکی از 
اولین شبیه سازهای عناوین ریسینگ بوده و سال ها خود را به عنوان یکی از غول های این سبک، 
مطرح کرده است. هر چند، چند سالی بوده دیگر آن عظمت سابق را نداشته و به دلیل برخی 
مشکلات و نیز دیدگاه خاص »پولیفونی دیجیتال«، از گوی رقابت عقب افتاده است. با عرضه 
»Gran Turismo Sport«، سازنده سعی کرده با نگرشی تازه، دوباره این سری را به روزهای 
اوج بازگرداند، باید دید این تغییرات تا چه حد می تواند نظر طرفدارها و نیز بازیکن های جدید 

را به خود جلب کند.

سجاد بیات|  فیسبوک بالاخره از پلتفرم ارز مجازي خود به نام لیبرا رونمایي کرد. برخلاف برخي گمانه زني ها، 
این پلتفرم از ارزهاي دیجیتال موجود در بازار پشتیباني نمي کند بلکه میزبان ارز اختصاصي فیسبوک خواهد 
بود. فیسبوک درحال حاضر مشغول تکمیل پروژه لیبرا اســت و انتظار مي رود تا پایان سال جاري این کار را به 
اتمام برساند. فیسبوک اتحادیه غیرانتفاعي لیبرا را به همراه ۲۷بنیان گذار دیگر که در سراسر دنیا حضور دارند، 
تأسیس کرده است. در فهرست هم  بنیان گذارها، نام شرکت هاي غیرانتفاعي، مؤسسه هاي ارتباطي، شرکت هاي 
تکنولوژیک و غول هاي اقتصادي بزرگ دیده مي شــود. از مهم ترین اعضاي ایــن اتحادیه مي توان ودافون، 
مسترکارت، ویزا، اي بي، پي پل، استریپ،  اســپاتیفاي، اوبر و لیفت را نام برد. ساختمان مرکزي این اتحادیه در 

ژنو سوئیس قرار دارد.

 حال تولیدکننده های اندرویدی 
خوب نیست!

اگر چه گوشی های اندرویدی حدود 
85 درصد از بازار موبایل را به تسخیر 
خود درآورده اند، اما همچنان درآمد 
توسعه دهندگان iOS در اپ استور از 

برنامه نویسان اندرویدی گوگل پلی 
بیشتر است.  سنسور تاور به عنوان 

یکی از شرکت های تحلیلگر آماری با 
سابقه و مورد احترام صنعت موبایل، 

تحقیقاتی را پیرامون 100 توسعه دهنده 
پردرآمد اپ استور انجام داده است که 

بنابر نتایج به دست آمده، طی سه ماهه 
اول سال ۲019 به درآمد 83/8میلیون 

دلاری دست یافته اند. اما طی همین 
مدت مشابه، صد توسعه دهنده برتر 

اندرویدی در گوگل پلی به درآمد 
51میلیون دلاری رسیده اند که بیانگر 
تفاوت 65 درصدی با توسعه دهندگان 

اپ استور است. نکته قابل توجه، 
یکسان بودن نرخ رشد مرکب سالانه 

هر دو شرکت از فصل اول سال ۲01۴ تا 
۲019 است. در واقع اپ استور طی زمان 

اعلام شده با رشد 31/3 درصدی، به 
نسبت گوگل پلی با رشد 31/۲ درصدی 

شرایط بهتری داشته است. اما در فاصله 
درآمدی بین 100 توسعه دهنده برتر 

اپلیکیشن های هر یک از این دو پلتفرم 
شاهد تغییرات بسیاری هستیم که 

از 15درصد در سه ماهه اول ۲015 به 
68درصد در فصل اول ۲01۷ افزایش 
یافته است. به گزارش آی تی رسان، 

بیشترین تفاوت درآمد بین 
توسعه دهندگان اپ استور و گوگل پلی 

را در بخش نرم افزارها شاهد هستیم که 
در فصل اول سال ۲019، صد اپلیکیشن 

اپ استور درآمدی ۲3/3 میلیون دلاری 
داشته اما برای اندرویدی ها این رقم 

حدود ۷میلیون دلار برآورد شده است. 

گ
الو

آن

  بازار دیجیتال

شــرکت اریکســون به تازگي پتنتي مرتبط با یک سیســتم 
ضدسرقت گوشي هوشمند به ثبت رسانده است. این سیستم 
بســیار پیشــرفته بوده و بعد از به کاررفتن در گوشــي هاي 
هوشمند، نرخ ســرقت را به شــدت کاهش خواهد داد. طي 
سال هاي اخیر، گوشي سازان راهکارهاي متعددي به منظور 
کاهش تمایل سارقان به ربودن گوشــي هاي هوشمند ارائه 
کرده اند. این راهکارها اغلب شامل اســتفاده از سیستم هاي 
پیشرفته قفل گوشي بوده اند، به طوري که در صورت استفاده 
از گوشي توسط هر کاربري به غیر از مالک آن، دستگاه به طور 
خودکار قفل و غیر قابل استفاده خواهد شد. نکته مهم، معرفي 
سیستم هاي احراز هویت بیومتریک جدید همچون تشخیص 
چهره ســه بعدي و اسکن اثر انگشت محســوب مي شود. اگر 
سارق براي ریست کردن گوشي تلاش کند، دستگاه در ادامه 
عملا تبدیل به یک پاره آجر خواهد شد، به طوري که در صورت 
عدم ورود پسورد، حتي سیســتم عامل نیز اجرا نمي شود! با 
این حال، ســارقان هنوز روش هایي به منظــور دور زدن این 

راهکارهاي امنیتي در چنته دارند، به همین دلیل هنوز به مفید 
و سودآوربودن سرقت گوشي هاي هوشمند امیدوار هستند. از 
طرفي تعداد قابل توجهي از کاربران، روي گوشي هاي هوشمند 
خود هیچ گونه قفلي نمي گذارند تا بلکه در هر مرتبه باز و بسته 
کردن نمایشگر مجبور به وارد کردن پسورد، قراردادن انگشت 
روي اســکنر یا قراردادن صورت رو به روي سنسور تشخیص 
چهره نباشند. به این ترتیب سارق مي تواند بدون دردسر، بعد 
از ربودن گوشي آن را ریست کرده و به فروش برساند. همچنین 
در برخي گوشــي هاي هوشــمند امکان نفوذ به دستگاه بعد 
از ریســت فکتوري وجود دارد. درنتیجه، گوشي ســازان باید 
راهکارهاي امنیتي متفاوت تري ارائه کنند. شــرکت سوئدي 
اریکســون، پتنتي را مربوط به یک سیستم ضدسرقت بسیار 
 Adaptive پیشــرفته، به ثبت رسانده اســت. این سیستم
Friction نــام دارد و در حال حاضر در حــد یک ایده باقي 
مانده و روي هیچ گوشــي هوشــمندي پیاده نشده است، با 
این حال ایده خلاقانه اریکســون ما را امیدوار کرده به زودي، 

چنین سیســتم هاي ضدسرقت پیشــرفته اي به گوشي هاي 
هوشمند وارد شوند. به لطف اســتفاده از سیستم ضدسرقت 
گوشي هوشمند اریکسون، گوشي با استفاده از سنسورهاي 
مختلف همواره در تلاش است، نسبت به محیط پیرامون خود 
آگاهي کافي داشته باشــد. به گزارش گجت نیوز، این محیط 
مي تواند داخل جیب کاربر، روي میز، داخل کیف یا هر مکان 
دیگري که گوشي هوشمند در آن قرار گرفته است باشد. این 
آگاهي از طریق تحلیل داده به دســت آمده توسط میکروفن، 
سنسور تشــخیص میزان نور محیط، سنسورهاي دوربین و 
ژیروسکوپ حاصل مي شود. وقتي یک دست گوشي را لمس 
کرد، دســتگاه تلاش مي کند قرارگیري یا عــدم قرارگیري 
دراختیار مالکش را تشخیص بدهد. این کار از طریق بررسي 
نحوه به دست گرفتن گوشي)محکم و عادي یا نیشگون مانند( 
و تحلیل داده جمع آوري شده توسط سنسورهاي احراز هویت 
بیومتریک انجام خواهد شــد. با استفاده از سنسورهاي دیگر 
همانند آن چه گوشــي هاي پرچمدار سامسونگ به آن مجهز 

مي شوند، نحوه تپش ضربان قلب کاربري که گوشي را اکنون 
دراختیار دارد، با ریتم تپش ضربان قلب کاربر همیشگي گوشي 
مقایسه مي شود تا از قرارگیري دستگاه در دست فرد صحیح 
اطمینان حاصل شود! اگر گوشــي داراي سیستم ضدسرقت 
اریکسون، به قرارگیري در دست فردي ناشناس پي ببرد، در 
فرکانس هاي مافوق صوت، شــروع به لرزیدن خواهد کرد، به 
طوري که گرفتن گوشي در دست دچار مشکل مي شود. این 
لرزش به حدي بالا اســت که به فرد اجازه نخواهد داد گوشي 
را از درون جیب)فردي دیگر( بیرون بیاورد! نام سیستم ضد 
سرقت اریکسون بر همین اساس انتخاب شده است. همانطور 
که گفتیم، سیستم ضد سرقت اریکســون در حال حاضر در 
حد ایده اي روي کاغذ اســت و پیاده سازي آن در گوشي هاي 
هوشمند، منوط به دست کاري تعداد زیادي از اجزاي سخت 
افزاري این دستگا ه ها است. انتظار داریم شرکت به زودي، یک 
نمونه اولیه مجهز به سیستم ضد سرقت گوشي هوشمند خود 
توسعه بدهد تا بتوانیم در عمل نحوه کار آن را مشاهده کنیم.

ذره بین
محمد طالبیان

  بی سیم  آتلیه

با این که برنامه اینستاگرام به فضایی جهت اشتراک گذاری تصاویر به صورت آنلاین تبدیل شده است، اما هنگامی که مسئله ویرایش تصاویر در میان باشد، قطعا نمی توان آن را دارای امکانات زیادی دانست. خوشبختانه برنامه های مختلف ویرایش تصاویر اینستاگرام وجود 
دارند که می توانید عکس های خود را پس از ویرایش به صورت مستقیم اشتراک گذاری کنید و ما قصد داریم بهترین برنامه های ویرایش تصاویر اینستاگرام را به شما معرفی کرده و مورد بررسی قرار دهیم. آماده برای انتشار در اینستاگرام

  
A Color Story

 A Color با وجود اینکه برنامه اینستاگرام، یک شبکه مستقل است، اما برنامه
Story توانسته آن را کامل تر کند. برنامه A Color Story دارای ابزارهای 

متعددی بوده که شامل فیلترها و تنظیمات مربوط به تصویربرداری می شود؛ 
تعداد زیادی از ابزارها به صورت رایگان در دسترس قرار دارند، اما این برنامه 

ویرایش تصاویر دارای قابلیت هایی بوده که باید مبالغی را برای در اختیار داشتن 
آن ها، پرداخت کرد.

  
Pixlr

با قاطعیت می توان گفت که برنامه Pixlr توانسته 
بسیاری از ویژگی های برنامه های ویرایش تصاویر 
را در یک برنامه مرکزی گردآوری کند که امکان 

اشتراک گذاری تصاویر در اینستاگرام را هم دارد. 
علاوه بر این که می توانید تصاویر کلاژ را تولید کرده و 
از فیلترهای جذاب استفاده کنید، توانایی به کارگیری 

ابزارهای سرگرم کننده همانند برچسب و فریم ها را 
هم خواهید داشت.

نسل آینده دزدگیر موبایل

اتحاد غول ها علیه ترامپ

اینتل، اچ پی، مایکروســافت و دل اتحــادی را علیه تعرفه های 300 
میلیون دلاری دونالد ترامپ روی کالاهای چینی تشکیل می دهند. 
تعرفه های مورد نظر رئیس جمهور آمریــکا برای کالاهایی همچون 
کامپیوتر و تبلت اجرایی خواهند بود که قطعا کسب وکار شرکت های 
مذکور را با چالش روبه رو می کند. بلومبرگ به عنوان اولین رسانه، خبر 
اتحاد غول های فناوری را منتشر کرد. چهار شرکتی که در بالا به آن ها 
اشاره کردیم، نظرات مشترکی علیه افزایش تعرفه ها روی واردات از 
چین بیان کرده اند. آن ها می گویند رویکرد مورد نظر ترامپ برای کل 
صنعت فناوری مضر خواهد بود و افراد خریدار محصولات فناوری را 
هم تحت تأثیر قرار می دهد. طبق گزارش بلومبرگ، غول های فناوری 
ادعا می کنند که تعرفه ها به فروش دوره  پرسود بازگشت به مدرسه و 
همچنین تعطیلات آتی آن ها ضربه وارد می کنند؛ دوره هایی که اکثر 
کاربران دنیای فناوری در آن، تصمیم به خرید کامپیوتر و تجهیزات 
مرتبط می گیرند. شرکت های بزرگ دنیای فناوری در بخشی از بیانیه  
خود علیه تصمیم جدید ترامپ نوشــتند: اکثر مشتریان حساس به 
قیمت ما ضربه های ســنگینی از برنامه های جدیــد خواهند خورد. 
دراین میان برخی کاربران مجبور می شوند تا از دستگاه های قدیمی 
با امنیت پایین استفاده کنند یا به طور کامل فعالیت خود را به دنیای 
لپ تاپ ببرند. اظهارنظرهای شــرکت های فناوری در جریان استماع 
عمومی آمریکایی ها انجام شــد که برای موضوعات مرتبط با جنگ 
تجاری با چین برگزار می شود. این استماع عمومی از 1۷ ژوئن شروع 

شد و تا ۲5 ماه جاری میلادی ادامه خواهد یافت.

  ویژه

پنج ویژگي حیاتی برای هوشمندسازی تاکسی های اینترنتی

واقعی تر  از    ر انندگی
 حکمرانی بی پایان »گرن توریزمو« 

در بازار بازی های شبیه ساز

  
VSCO

یکی دیگر از برنامه های ویرایش تصاویر محبوب که به شما امکان اشتراک گذاری 
تصاویر در اینستاگرام را می دهد، VSCO  نام دارد، اما می توان این برنامه را 

به دلیل داشتن پلتفرم اختصاصی اشتراک گذاری تصاویر، به عنوان جایگزین 
اینستاگرام هم معرفی کرد. اینطور که پیداست، برنامه VSCO دارای فیلتر و 

ابزارهای ویرایش تصاویر بسیار زیادی ست، همچنین به شما اجازه ذخیره برخی 
تنظیمات خاص را هم خواهد داد تا بتوانید در تمام تصاویر از آن ها استفاده کنید.

  
Adobe Photoshop

برنامه Adobe Photoshop Express دارای ابزارهای 
قابل ملاحظه ای همانند انواع فیلترها برای ویرایش 
تصاویر است. شما می توانید پس از انجام ویرایش های 
لازم، تصاویر را در شبکه های اجتماعی مختلفی همانند 
اینستاگرام، اشتراک گذاری کنید. بد نیست بدانید که اکثر 
قابلیت های این برنامه به صورت رایگان در دسترس قرار 
دارد و فقط تعدادی از ویژگی ها را برای کاربرانی در نظر 
گرفته است که اشتراک خریداری کرده اند.

ظهور جدي ترين رقيب 
بيت کوين

فیسبوک ارز مجازي خود را با نام لیبرا رونمایي کرد

اپلیکیشــن هاي ســفر، اگر تکنولوژي مناسب و 
بهینه اي داشته باشند، مي توانند به مفهوم واقعي 
کلمه »هوشمند« عمل کنند. اپلیکیشن، نرم افزاري 
است که بر روي موبایل شما نصب مي شود و همواره 
همراه شماست. اپلیکیشن ها نزدیک ترین دوست 
شما هســتند که با توجه به رفتارهاي قبلي شما 
رفتارهاي آینده  شــما را مي تواننــد پیش بیني 
کنند.  این بدان معناست که توسعه دهندگان یک 
اپلیکیشن ممکن است بتوانند با توجه به نیازها و 
رفتارهاي تکراري شما در گذشته، استفاده از آن اپ 

را براي تان آسان تر و لذت بخش تر نمایند.
به عنوان مثال، اپلیکیشن تپ سي اگر احتمال دهد 
که شما در یک ساعت خاص، در طول روز، از تپ سي 
اســتفاده مي کنید، چنددقیقه قبل از آن ساعت 
به شــما پیشــنهاد مي دهد که مي توانید با لمس 
یک گزینه تپ سي بگیرید. نمونه هایي از عملکرد 

هوشمندانه تپ سي در زیر آمده است.

   پیشنهاد مکان منتخب
اگر در اکثــر مواقع بــه مکاني مي روید کــه هنوز در 
مکان هــاي منتخب اپ خود آن را ذخیــره نکرده اید، 
احتمالا به محض آن که اپ را باز کنید به شما پیشنهاد 
مي دهد که مقصد شما معمولا  آن مکان خاص است. 
با این پیشنهاد، اپ تپ سي کار شما را راحت تر مي کند 
و دیگر نیازي نیست روي نقشــه به دنبال مکان مورد 
نظر بگردید. در ضمن، مي توانید در اولین پیشنهاد، آن 
مکان را به عنوان یک مکان منتخبِ پراستفاده ذخیره 

کنید تا دفعات بعد در پایین صفحه نمایش داده شود.

   پیشنهاد مبدا
اگر از مبدایي خاص زیاد ســفرتان را آغاز مي کنید اپ 
به طور خودکار متوجه شــده و چنانچه قبلا آن مکان 

را به عنوان مکان منتخب اســتفاده نکرده باشــید، به 
شما پیشنهاد مي دهد که شــما همیشه در یک نقطه 
خاص ســوار خودرو مي شوید. این پیشــنهاد به شما 
کمک مي کند که بدون جابه جاکردن پین روي نقشه، 
بلافاصله پیشنهاد اپ را بپذیرید و نقطه مورد نظرتان 
را براي سوارشــدن انتخاب کنید – یعني صرفه جویي 

بیشتر در زمان.

   پیشنهاد مقصد 
اگر شما از قبل، دو مکان پراستفاده خود را در اپ ذخیره 
کرده باشید، احتمالا اپ به شما پیشنهاد مي دهد که جز 
آن دو مکان، شما به مکان دیگري نیز رفت و آمد زیادي 
دارید و اگر مي خواهید آنجــا بروید، مي توانید با لمس 
آن پیشنهاد، که روي اپ به نمایش درآمده، کار خود را 
آسان کنید و دیگر روي نقشه دنبال آدرس مقصد سوم 
نگردید. البته شــما مي توانید آن مکان را نیز به عنوان 

مکان منتخب ذخیر کنید تا در استفاده هاي بعدي از 
اپ، به راحتي در دسترس باشد.

   پیشنهاد آغاز سفر 
این ویژگي براي کساني اســت که از تپ سي معمولا 
به صورت روزمره اســتفاده مي کننــد. در آن صورت، 
اپلیکیشــن دقایقي پیش از ســاعت مشخصي که هر 
روز از محل کار برمي گردید، به شما پیشنهاد مي دهد 
که براي تان بــه مقصدي که مایلید تپ ســي بگیرد و 
شما با یک لمس به این پیشنهاد پاسخ مثبت یا منفي 
مي دهید. این پیشــنهاد مانند یک منشي وقت شناس 
عمل مي کند که زمان تعطیلي یا شــروع کار را به شما 

یادآوري مي نماید.

   پیشنهاد بهترین نقطه براي سوارشدن 
این پیشنهاد براي زمان هایي است که آدرس شما خیلي 

خوش مسیر نیست و خودرو براي رسیدن به محلي که 
شما منتظرید ممکن اســت وقت زیادي را تلف کند. 
بنابراین، احتمالا اپ به شــما پیشنهاد مي کند که اگر 
مایلید با یک پیاده روي کوتاه – در حد یکي دو دقیقه– 

به نقطه اي بروید که خودرو سریع تر به شما مي رسد. 
در این حالت، شما در وقت و کرایه صرفه جویي خواهید 
کرد. و اگر مایل نباشــید به نقطه اي که اپ پیشــنهاد 

مي دهد بروید، کافي است پیشنهاد را رد کنید.

  
Snapseed
برنامه ویرایش تصاویر Snapseed را می توان یکی از برنامه های مورد 
علاقه تصویربرداران و کاربران گوشی های هوشمند معرفی کرد که 
ابزارهای ساده و کاربردی را جهت ویرایش تصاویر در اختیار قرار 
می دهد؛ برنامه Snapseed را می توان به عنوان بهترین برنامه ویرایش 
تصاویر سیستم عامل اندروید معرفی کرد.



حوادث
 روزنامه صبح ایران  سال نهم  شماره 2403  یکشنبه  2 تیر  1398

آخر هفته جان20 نفر را گرفت! 
آخرین روز هفته گذشته و تنها طي چهار تصادف مرگبار، 20 نفر كشته شدند. 
آخرین جمعه گرم خرداد ماه در حالي تعطیلات آخر هفته پایان مي یافت كه 
طي تصادفات جداگانه، چهار نفر در كمربندي هزارســنگر شهرستان آمل، 
شش نفر در حاجي آباد هرمزگان، چهار نفر در محور زاهدان-خاش و شش نفر 
دیگر نیز در تصادفي بین سه خودرو در محور بهمن به سمت خسروشیرین 
جان خود را از دست دادند. گفتني است این آمار مربوط به تصادفات جاده اي 
پر تلفات ایران است و مابقي تصادفات جزئي كه منجر به كشته شدن یا مجروح 

شدن یك الي دو نفر شده اند در این اخبار آورده نشده اند. 
     4  كشته در تصادف تريلر با 2 خودروي سواري

رئیس پلیس راه اســتان مازندران از برخورد تریلر با 2 خودروی سواری در 
کمربندی هزار سنگر شهرستان آمل و کشته شدن 4 نفر و مصدومیت 2 نفر 

از سرنشینان و راننده خودروها خبر داد.
سرهنگ علیرضا قدمی در ادامه تشــریح كرد: در ساعت 19 و 55 دقیقه روز 
جمعه 31 خرداد سال جاری در پی کسب خبری از مرکز فوریت های پلیسی 
110 مبنی بر وقوع سانحه رانندگی در کمربندی هزار سنگر شهرستان آمل به 
محمودآباد، موضوع در دستور کار ماموران انتظامی و پلیس راه شهرستان آمل 
قرار گرفت. ماموران با حضور در محل حادثه در بررسی های اولیه دریافتند، 
یک کامیون تریلی ماز با یک خودروی سواری ام وی ام به رانندگی مردی 50 
ساله و سرنشینی سه نفر زنی 50 ســاله، پسری 16 ساله و دختری 19 ساله 
همگی اهل و ساکن تهران و یک خودروی سواری چری  به سرنشینی دو نفر 
به شدت با یکدیگر برخورد کردند. در این سانحه راننده خودرو و 3 سرنشین 
خودرو ام وی ام به علت شــدت جراحات وارده در دم جان باختند و 2 نفر از 
سرنشینان خودروی چری به شدت مجروح شدند که با حضور عوامل اورژانس 

به بیمارستان 17 شهریور منتقل شدند.
     واژگوني اتوبوس زائران در حاجي آباد هرمزگان با 6 كشته

سخنگوی اورژانس کشور از واژگونی مرگبار یک اتوبوس در هرمزگان خبر داد.
مجتبی خالدی دربــاره جزئیات حادثه واژگونی اتوبــوس گفت: روز جمعه 
31 خرداد ماه در محور بندرعباس حاجی آباد هرمزگان ساعت 15:38 یک 
 دستگاه اتوبوس واژگون شد. در این حادثه 43 نفر مصدوم شدند که توسط 
8 دستگاه آمبولانس به مرکز درمانی منتقل شدند. براثر این حادثه متاسفانه 

6 نفر نیز جان خود را از دست دادند.
     6 كشته در تصادف پرايد، سمند و وانت پيكان!

در پی برخورد شدید 3 دستگاه خودرو در محور بهمن به سمت خسرو شیرین ، 
6 نفر فوت و 4 نفر زخمی شدند.

سرهنگ عبدالهاشم دهقانی، رئیس پلیس راه شــمالی استان فارس گفت: 
ماموران پلیس راه از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110 از وقوع یک فقره 
تصادف منجر به فوت مطلع و بلافاصله به همــراه دیگر نیروهای امدادی به 
محل حادثه اعزام شدند. ماموران در بررســی های اولیه مشاهده کردند یک 
سواری پراید با 7 سرنشین با یک سمند با 2 سرنشــین و  یک خودرو وانت 
پیکان با یکدیگر به شدت برخورد کرده اند. در این حادثه 5 نفر از سرنشینان 
پراید و یک سرنشین سمند فوت شــدند و هر 4 سرنشین دیگر خودروها نیز 

مجروح و راهی بیمارستان شدند.
کارشناســان علت این تصادف را بی احتیاطی از جانب راننده پراید به دلیل 

تجاوز به چپ اعلام کرده اند.
     6 كشته و مجروح در تصادف دو پژو

برخورد یک دستگاه پژو 405 با پژو پارس در محور زاهدان – خاش 3 کشته 
و 3 مجروح بر جای گذاشت.

سرهنگ حبیب رازدار، جانشین فرمانده انتظامی شهرستان زاهدان در تشریح 
جزئیات این حادثه گفت: ساعت 13 و 30 دقیقه روز جمعه  یک فقره تصادف 
فوتی و حریق 2 دستگاه خودروی سواری در محور زاهدان – خاش  محدوده 
فرعی جون آباد به مرکز فوریت های پلیس 110 اعــلام و بلافاصله تیمی از 
عوامل انتظامی به همراه عوامل امدادی و پلیس راه برای بررسی موضوع به 
محل اعزام شدند. در بررسی ماموران پاسگاه انتظامی جون آباد مشخص شد 
یک دستگاه پژو 405  حامل سوخت قاچاق به علت تغییر مسیر ناگهانی با یک 
دستگاه پژو پارس به شــدت برخورد و هر دو خودرو دچار حریق شده اند. در 
این حادثه متاسفانه 2 سرنشین خودرو پژو پارس و یک سرنشین پژو 405 به 
علت جراحات وارده و سوختگی شدید در این حادثه در دم فوت و  3 سرنشین 
دیگر خودرو پژو پارس مجروح و توســط عوامل امدادی به بیمارستان امام 
علی )ع( زاهدان انتقال شدند. کارشناس تصادف پلیس راه علت این حادثه 
را بی احتیاطی راننده پژو 405 به علت تغییر مسیر ناگهانی اعلام کرده است.

  تصادفاتجادهای

خليل موســوي| بهمن ماه 92، مردی در تماس با یکی از 
کلانتری های غرب تهران از کشف جسد عموی 70 ساله اش 
خبر داد. مامــوران کلانتری پس از حضور در محل، جســد 
خون آلود و دست و  پا  بســته پیرمرد را دیدند که کف یکی از 
اتاق ها افتاده و خفه شــده بود  و در نگاه اول به هم ریختگی 

خانه نیز مشهود بود.
به این ترتیب تردیدی باقی نماند که قتلی رخ داده اســت و 
بازپرس کشیک قتل پایتخت نیز در جریان ماجرا قرار گرفت 
و دســتور حضور ماموران اداره دهم پلیس آگاهی تهران و 
متخصصان پزشکی قانونی در محل قتل صادر شد. با شروع 
تحقیقات مشخص شد چند ساعت از وقوع قتل گذشته است. 
برادرزاده مرد 70 ساله نیز دلیل مراجعه خود به خانه عمویش 
را بی خبری از او عنوان کرد و گفت هرچه تماس گرفتم جواب 

نداد؛ برای همین به خانه اش رفتم.
همزمان با تشــکیل پرونده قضایی در شعبه پنجم بازپرسی 
دادســرای جنایی تهران، تحقیق برای رازگشــایی از قتل 
پیرمرد آغاز و چند مظنون دستگیر شدند اما تحقیق از آنها 

به بن بست رسید.
تحقیقات همچنان ادامه داشت تا اینکه با گذشت سه سال از 
این جنایت، آذر ماه 95 ماموران به سرنخ هایی دست یافتند 
که احتمال دست داشتن زن جواني در این جنایت را تقویت 

کرد. بنابراین گزارش این زن کــه مدتی به عنوان خدمتکار 
برای مقتول کار می کرده و حتی روز جنایت در حوالی خانه 
مقتول دیده شــده، ممکن بود گره گشای معمای چند ساله 

پرونده باشد.
همین ســرنخ باعث شــد این زن تحت تعقیب پلیس قرار 
بگیرد و مدتي بعد به عنوان تنها مظنون پرونده شناســایی 

و بازداشت شود.
این زن در بازجویی ها گفت: من در این قتل نقشــی نداشتم 
و نمی دانم پیرمرد را چه کســی کشته اســت. من به عنوان 
خدمتکار، مدتی برای نظافت بــه خانه او در رفت وآمد بودم. 
بعد از آن بر سر اختلاف هایی که میان ما شکل گرفت، به خانه 
او نرفتم و حتی نمی دانستم به قتل رســیده است. من او را 
نکشتم و بی گناهم. در پی اظهارات ضد و نقیض این زن که بعد 
از مدت ها به عنوان تنها مظنون پرونده شناخته شده بود، او 
با دستور بازپرس جنایی بازداشت شد تا تحقیقات ماموران 
اداره دهم پلیس آگاهی تهران برای کشف حقیقت ادامه یابد.
در ادامه بررســی ها تعدادی از ظرف و ظــروف مقتول نیز 
در خانه این متهم کشف شــد؛ اما پرونده قتل پیرمرد تنها، 
با دســتگیری خدمتکار  نیز وارد مرحله ای تازه نشد؛ چون 
مدارک و شواهدی مبنی بر دست داشتن این زن در قتل به 
دست نیامد , به این ترتیب بار دیگر پرونده با بن بست روبه رو 

شــد تا اینکه مدتی قبل وارثان مقتول با مراجعه به پلیس از 
انتقال برخی اموال او بدون اطلاع آنها خبر دادند.

با طرح این موضوع ماموران بررسی خود را آغاز کردند و ردی 
از یک متهم سابقه دار به دست آوردند که اقدام به دستکاری 
اسناد کرده بود؛ بنابراین او دستگیر شــد و در تحقیقات به 
دست داشــتن در قتل اعتراف کرد. او گفت همراه دو نفر از 
دوستانش به خانه پیرمرد رفته و با بستن دست و پا و دهان او 

اقدام به سرقت اموالش کرده اند.
او همچنین مدعی شد قصد قتل نداشته اند و  با این ادعاهای 
متهم دستگیر شده، دو همدســت او نیز شناسایی شدند و 
مشخص شــد یکی از آنها در زندان است. در ادامه مشخص 
شد او به خاطر اسلحه ای  که از خانه پیرمرد دزدیده بود، در 
یکی از شهرستان ها در زندان بوده است. او درباره نگهداری 
اسلحه حقیقت را نگفته و مدعی شده بود که برای نگهبانی 
از زمین های کشاورزی خود اسلحه را خریده  اما در تحقیقات 
جدید وقتــی دید همدســتش حقایق را گفتــه، مجبور به 

اعتراف شد.
نفر سوم نیز دستگیر شــد و متهمان در بازجویی ها انگیزه 

سرقت را به دست آوردن اموال مقتول عنوان کردند. همچنین 
مشخص شــد یکی از آنها با دختری در ارتباط بوده که قصد 
ازدواج با او را داشته و شــرط او برای ازدواج سرقت از خانه 
مقتول بوده است تا با سرمایه اولیه ای که از سرقت به دست 
می آورند، زندگی مشترک شان را شــروع کنند. آنها گفتند 
خواهر آن دختر با مقتول کار می کــرد و روز حادثه نیز او در 
را باز گذاشت تا ما بتوانیم وارد شــویم، بعد هم دست و پای 
او را بســتیم و با چاقو چند ضربه به او زدیم تا بترسد  اما  فکر 

نمی کردیم که او خفه شود.
در ادامه دو متهم زن پرونده نیز بازداشــت و برایشــان قرار 
قانوني از سوي قاضي كامران رضواني، بازپرس شعبه هشتم 
دادسراي امور جنایي تهران صادر شــد و بالاخره با تكمیل 
تحقیقات در پرونده، چند روز پیش متهمین در حضور وكلاي 
خود در شعبه هشتم دادسراي امور جنایي تهران حاضر شدند 
و بعد از اخذ آخرین دفاع قرار جلب به دادرسي براي متهمان 
پرونده صادر و به زودي با توجه به صدور كیفرخواست علیه 
متهمان، پرونده در دادگاه كیفري یك اســتان تهران مورد 

بررسي قرار خواهد گرفت. 

 قاتلان پيرمرد به زودي
پاي ميز محاكمه مي روند

سرقت از خانه مرد ثروتمند تنها شرط دختر جوان برای ازدواج با 
متهم عاشق پیشه بود؛ در حالي كه آنها هرگز تصور نمی کردند این 

شرط منجر به جنایتی هولناک شود

 متجاوز به زن همسايه تبرئه شد
مردي كه با اتهام تجاوز به زن همسایه روبه رو شده بود، 
از سوي قضات دادگاه كیفري بي گناه شناخته شد اما با 
توجه به انجام عمل منافي عفت به شلاق و تبعید و كار 

اجباري محكوم شد. 
رسیدگي به این پرونده با شكایت زن جواني در یافت آباد 
تهران از مرد همســایه اش كه در یك ساختمان زندگي 
مي كردند آغاز شــد. ایــن زن جوان مدعــي بود وقتي 
همسرش از خانه خارج شده است مرد همسایه از فرصت 
اســتفاده كرده و با زدن در خانه او، به زور وارد خانه اش 
شده و با تهدید یك چاقو او را مورد تجاوز قرار داده است.  
این زن سریعا به پزشكي قانوني معرفي و مشخص شد 
آثار رابطه با دو مرد بر بدنش وجــود دارد كه تحقیقات 
دقیق پزشكي قانوني مشــخص كرد یكي از آثار مربوط 
به شوهرش بوده اما اثر دیگري دقیقا مشخص نیست به 
چه كسي تعلق دارد. با این وصف مرد همسایه بازداشت 
و مورد بازجویي قرار گرفت اما او مدعي بي گناهي بود.  او 

ادعا داشت طي رابطه كاري كه با زن جوان داشته است، 
او چیزهایي را خریداري كرده و پولش را با متهم حساب 
نكرده اســت. متهم مدعي بود زن جــوان ادعا مي كرد 
شوهرش پول نمي دهد و همیشه با من درد دل مي كرد و 
این موضوع باعث شده بود دلم برایش بسوزد و اجناسي 
را به او بفروشم و مواقعي نیز پول نیز به او قرض مي دادم. 
تا اینكه یك روز خودش از من درخواست رابطه دوستی 
كرد.حتي صبح در خانه را نیز باز گذاشــت تا من بعد از 
رفتن شوهرش به منزلش بروم. این متهم همچنین مدعي 
بود احتمال دارد زن جوان به دلیل اینكه نمي خواســت 
پول هاي او را پس بدهد تصمیم به طرح چنین شكایتي 
گرفته است.  در ادامه قضات شعبه هشتم دادگاه كیفري 
یك استان تهران وارد شور شــدند و متهم را با توجه به 
مدارك موجود به 99 ضربه شلاق، یك سال تبعید و 120 
ساعت كار نظافتي اجباري محكوم كردند كه این راي در 

دیوان عالي كشور مورد تایید قرار گرفت. 

 قتل هنگام رقص چوب در مراسم عروسي
ســاعت یک بامداد نوزدهم بهمن ســه سال 
قبل وقوع یک نزاع و درگیری دسته جمعی در 
بلوار الغدیر جنوبی به کلانتری 151 یافت آباد 
اعلام شــد. با حضور مأموران در محل و انجام 
بررسی های اولیه مشخص شد نزاع مربوط به 
دعوت شدگان در یک مراسم عروسی است که 
در داخل تالار عروسی با یکدیگر درگیر شده اند 
و در جریان آن یکی از مهمانان به نام شــاهین 
24 ساله بر اثر اصابت ضربه چاقو به ناحیه سینه 
به قتل رســیده اســت. کارآگاهان اداره دهم 
پلیس آگاهی با بررســی تصاویر به دست آمده 
از دوربین های مداربسته داخل تالار عروسی، 
موفق به شناســایی جوانی شــدند که در یک 
لحظه چاقویی را از زیر لباس خود خارج کرده، به 
سمت مقتول رفته، ضربه ای را به او وارد کرده و 
پس از آن نیز به سرعت از تالار خارج شده است.

با شناسایی این جوان به نام مسعود، کارآگاهان 
اطلاع پیدا کردند که او برادرزاده مهران است 
که در یک لحظه با چاقوی همراهش اقدام به 
ارتکاب جنایت کرده اما به واســطه ســن کم، 
کسی در شلوغی درگیری متوجه او نبوده است. 
متهم پس ازدستگیري در همان تحقیقات اولیه 
به ارتکاب جنایت اعتراف کرد و گفت: مقتول با 
یک چاقو به سمت پدرم حمله ور شده بود و من 
نیز به حمایت از پدرم، با چاقویی که همیشه در 
زیر لباس خود همراه داشتم ضربه ای به سینه 
مقتول زدم و به سرعت از تالار خارج شدم.  بعد از 
گفته های متهم و صدور کیفرخواست علیه او، 
پرونده برای رسیدگی به شعبه 5 دادگاه کیفری 
استان تهران فرستاده شــد و متهم در جلسه 
رســیدگي به این پرونده گفت: من اتهام قتل 
عمدی را قبول ندارم، چون فقط یک خط روی 

بدن او انداختم. روز عروسی مهمان ها داشتند 
رقص چوب می کردند که مقتول آمد و خواست 
چوب را از یکی از بــزرگان فامیل بگیرد. پدرم 
به او اعتراض کرد و گفــت اول باید بزرگ ترها 
برقصند، بعد جوان ترها برقصند. در پایان هیات 
قضات برای صدور رأی دادگاه وارد شور شدند 
و متهم را به دلیل ســن پایین اش به پنج سال 
حبس و پرداخت دیه محكــوم كردند كه این 
راي مورد تایید قضات دیوان عالي كشور قرار 
نگرفت و متهم بار دیگر هفته گذشته در شعبه 
هفتم دادگاه كیفري تحت محاكمه قرار گرفت 
و این بار كلا زدن چاقو به مقتول را نیز منكر شد 
و گفت اصلا چاقوي من به مقتول اصابت نكرده 
است.  در انتها قضات وارد شور شدند تا با توجه 
به گواهي پزشــكي قانوني درباره رشد عقلي 

متهم تصمیم خود را اعلام كنند. 
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درحالی که برخی پژوهش ها نظیر گزارش جهانی شــادی 
تمرکز خــود را روی متغیرهایی مانند درآمد، ســامتی و 
حمایت اجتماعی قرار داده اند، گزارش ســالانه  احساسات 
جهانی گالــوپ طبق دیــدگاه مردم نســبت بــه زندگی 
شخصی شــان نظرســنجی کرده و به نتایج کاماً متفاوتی 
رسیده است. پنج مورد از سؤالات گالوپ به تجربیات مثبت 
مردم مربوط می شد. بیش از هفت نفر از هر 10 نفر در سراسر 
جهان گفتند که بسیار خوشحال هستند )۷1درصد(، لبخند 
زده  یا خندیده انــد )۷4درصد(، خواب و اســتراحت کافی 
داشته اند )۷2درصد( و احساس می کردند که با آن ها بااحترام 

رفتار شده است )8۷درصد(.
 پاراگوئه، کشــور کوچکی در آمریکای جنوبی است که 
بالاترین رتبــه  جهان در تجربیات مثبت را از ســال 201۵ 
از آن خود کرده است. گزارش گالوپ می گوید:  کشورهای 
آمریکای لاتین مشابه ســال های گذشته، در صدر فهرست 
کشورهای شاد ســال 2018 قرار گرفته اند؛ جایی که افراد 
بزرگسال هر روز از احساس بســیار مثبت خود می گویند. 
درصد بالای گــزارش تجربیات مثبــت در آمریکای لاتین 
دست کم تاحدودی به گرایشات فرهنگی این منطقه در توجه 

به نکات مثبت زندگی مربوط می شود.
 اندونزی تنها کشور آسیایی است که در میان کشورهای 
صدر این فهرست به چشم می خورد. پس از پاراگوئه به ترتیب 
پاناما، گواتمالا، مکزیک، الســالوادور، اندونزی، هندوراس، 
اکوادور، کاســتا ریکا و کلمبیا مثبت ترین کشــورهای دنیا 
به شمار می روند. نیجریه، پرجمعیت ترین کشور آفریقایی، 
سومین جمعیت جوان بزرگ دنیا را دارد، به طوری که بیش 
از 90میلیون نفر از جمعیت کلی 18۶میلیونی این کشــور 
زیر 18سال هستند. شاید محیط اجتماعی و خانواده محور 
کشور نیجریه باعث شده است که اکثر مردم آن بگویند روز 
گذشته لبخندزده یا بسیار خندیده اند و از هر 10نفر، 9نفر 

پاسخ مثبت بدهند.
 درهمین حال، مغولستان کشــوری است که آرامش در 
آن موج می زند و 8۶درصد از مردم خواب و استراحت کافی 
داشتند. وجود استپ ها، دریاچه ها، تنگه ها و تپه های شنی 
می تواند از دلایل این موضوع باشد و اینکه تراکم جمعیت در 
هر کیلومتر مربع، دو نفر است و درنتیجه به راحتی می توانند 

از شلوغی و هیاهو دور بمانند.
 کمتر از ۵0درصد از مــردم دنیا )49درصد( گفتند که 
روز قبل از نظرســنجی، کار هیجان انگیزی انجام داده  یا 
چیز مهیجی به دست آورده اند. درهرصورت می توان گفت 
که اگر می خواهید زندگی ای مملو از تجربیات تازه داشته 
باشــید، می توانید به الســالوادور،  پاناما یا گواتمالا بروید 
چراکه حدود سه چهارم از پاســخ دهندگان این کشورها، 
توســعه  فردی مثبت را گزارش کرده بودند. ســنگال و 
نیجریه از کشورهای غرب آفریقا هســتند که در رقابتی 
تنگاتنگ به ترتیب با ۷3و۷2درصد، رتبه های بعدی را به 

خود اختصاص دادند.

 این نظرســنجی پنج ســؤال را نیز بــه تجربیات منفی 
پاســخ دهندگان اختصاص داده بود: درد فیزیکی، نگرانی، 
غم، استرس و خشم. گالوپ اشــاره می کند کشورهایی که 
پایین ترین نمرات منفی را داشــتند، لزوماً بالاترین نمرات 
مثبت را از آن خود نکرده بودند. نتایج این شاخص به اصالت 
کشــورها مربوط بود و تعصبات فرهنگی در نوع پاسخ مردم 

به چشم می خورد.
 به همین دلیل، درحالی که ســوئد در سایر فهرست های 
شــادی بالاترین رتبه را دارد، اما ازنظر تجریبات منفی در 
جایگاه چهارمین کشور در پایین فهرســت قرار گرفت. دو 
کشور برتر در این فهرست، آذربایجان و قرقیزستان بودند، 
دو کشور جاده  ابریشم که شاید خیلی در دنیا مطرح نباشند 

اما ظاهرا اوضاع خوبی دارند.
 بیش از 8۶درصد از مصاحبه شــوندگان از قرقیزستان، 
ترکمنستان، قزاقســتان و ازبکســتان اعام کردند که روز 
گذشته هیچ استرسی نداشــته اند. تایوان از آن کشورهایی 
بود که احتمال گزارش احســاس غم یا نگرانی در مردم آن 
بسیار ناچیز بود، در کشور اســتونی کمترین میزان خشم 
مشاهده شــد و مردم ویتنام کمترین میزان درد فیزیکی را 

تجربه کرده بودند.
 کشور چاد در صدر فهرست تجربیات منفی قرار گرفت. 
به طور کلی، بیش از یک نفر از 3نفر گفتند که آن ها نگرانی 
)39درصد( یا استرس )3۵درصد( بسیار زیادی را احساس 
کرده اند و 3نفر از هر 10نفر درد فیزیکی شدیدی )31درصد( 
را تجربه کــرده بود. حداقل یــک نفر از هر پنــج نفر از غم 
)24درصد( یا خشم )22درصد( رنج می برد. گزارش گالوپ 
می گوید:درحالی که سطح کلی استرس مردم چاد نسبت به 
سال قبل دو درصد کاهش یافته اما خشم با دو درصد افزایش 

همراه بوده است. نگرانی و غم که قباً رکورد زده بود، هریک 
در مقایسه با سال قبل یک درصد بیشتر شده اند.

 چاد، کشوری در مرکز آفریقاســت که از سال 2003 به 
جمع تولیدکنندگان نفت در دنیا پیوست،  اما درحال حاضر 
با خشونت و بی ثباتی سیاسی دســت وپنجه نرم می کند و 
برای اولین بار در صدر شــاخص تجربیات منفی قرار گرفته 
است. این نمره  کلی حداقل تاحدودی نشان دهنده  خشونت، 
آوارگی و افول خدمات اساسی در بخش هایی از چاد است که 
هزاران خانواده را تحت تأثیر قرار داده است. در سال 2018، 
بیش از هفت نفر از هر 10شهروند چادی )۷2درصد( گفته  
بودند که طی سال گذشــته برای تأمین غذای خود مشکل 
داشته اند. پاســخ دهندگان افغانســتانی برای دومین سال 
پیاپی، کمترین تجربه  مثبــت را با پنج نمره کاهش گزارش 

دادند.
 طبق گزارش گالوپ، انحطاط بیشتر در کشور افغانستان 
که دچار درگیری و خشونت است، حاکی از آن است که این 
چرخه  منفی فقر و خشونتی که مردم افغانستان روزانه تجربه 

می کنند، تاچه حد مخرب است.
 در گــزارش گالــوپ همچنین بــه بااحســاس ترین و 
بی احساس ترین جوامع دنیا نیز اشــاره شده است؛ باتوجه 
به میانگین پاســخ های »بله« به 10سؤالی که شاخص های 
مثبت و منفی را تشکیل می داد، مشــخص شد که ۶نفر از 
هر 10نفر در نیجریه، فیلیپیــن،  لیبریا و اکوادور روز قبل از 
مصاحبه بسیار عاطفی بودند. کشورهای حوزه  اتحاد جماهیر 
شوروی سابق  در پایین این فهرست قرار داشتند به طوری که 
در آذربایجان، باروس و لتونی، کمتــر از 4نفر از هر 10نفر 
روز قبل هیچ احساســی نداشــتند و باروس با 34درصد، 

خونسردترین کشور دنیا تعیین شد.

شادترین،  غمگین ترین و عصبانی ترین کشورها
نظرسنجی سال ۲۰۱۸ گالوپ مبتنی بر ۱۰ سؤال درباره  احساسات مثبت و منفی پاسخ دهندگان ۱۴۳ کشور دنیا بود و توانست 

شادترین،  غمگین ترین و عصبانی ترین کشورها را مشخص کند
کجارو/صدیقه شــجاعی| در ســال ۲۰۱۸، 
شــرکت نظرســنجی آمریکایی گالوپ از ۱۵۱ 
هزار نفر در ۱۴۳ کشــور دنیا، یک سری سؤال 
پرسید که روز قبل چه احساسی داشته اند. آیا 
عصبانی یا ناراحــت بوده اند؟ لبخند می زدند یا 
می خندیدند؟ چیز جدیــدی یاد گرفته بودند؟ 
نتایج به دست آمده روشنگرانه و متفاوت با سایر 

نظرسنجی ها بود.

 ستاره اسکندری، پهپاد، ترامپ و ...
۱۰ مقاله پربازدید در ویکی پدیای فارسی در روز جمعه ۳۱ خرداد:

ســتاره اســکندری، نورثروپ گرومن آر کیو-4 گلوبال هاوک، مصطفی 
چمران، جیســون رضاییان، فاجعه چرنوبیل، دختران، ایرانی، ســامانه 
پدافند هوایی سوم خرداد، لیگ ملت های والیبال مردان 2019 به همراه 

یک مقاله غیراخاقی. 
پنج پست پربازدید در تلگرام در روز جمعه ۳۱ خرداد )برگرفته از 

سامانه تلگرافی(:
1. وام 2.۵ میلیون تومانی برای دوگانه ســوزی خودروها )3.3۶ میلیون 

بازدید در 1303 کانال(
2. توئیت ترامپ و ادعای حمله به سه نقطه در ایران )3.31 میلیون بازدید 

در 10۶1 کانال(
3. ترامپ: بدون هیچ گونه پیش شرطی آماده مذاکره با ایران هستیم )2.92 

میلیون بازدید در 8۶3 کانال(
4. کارت ملی قدیمی اعتبار ندارد )2.۷2 میلیون بازدید در 1۶31 کانال(

۵. تکذیب خبر رویترز درباره پیام جدید ترامپ )2.13 میلیون بازدید در 
183 کانال(

۱۰ گروه کلمه با بیشترین رشد میزان جست وجو در۳۰ روز اخیر در 
گوگل:

1. میترا استاد، میترا استاد همسر نجفی، محمد علی نجفی، میترا استاد 
همسر نجفی شهردار، نجفی

2. تبریک عید فطر، عید فطر شــب قدر، نماز شب قدر، پیام تبریک عید 
فطر، دعای جوشن کبیر

3. زمان کنفرانس های E3 2019؛ در کنفرانس ها چه اتفاقی رخ می دهد؟
4. آهنگ غمت نباشه من عاشقتم از مهراد جم

۵. جیمی جامپ
۶. دانلود آهنگ داره می ریزه

۷. نرخ ارز دلار سکه طا
8. ناد )ســامانه دانشگاه فنی و حرفه ای(، ســایت )دانشگاهی( گلستان، 

سامانه هم آوا )سامانه دانشگاه علمی کاربردی(
9. تلگرام ضدفیلتر، تلگرام طایی 10/2019. رامبدجوان

کانادا، محبوب ترین کشور برای اقامت
چند روز پیش درباره میل به ویزا در گوگل بررسی کردیم و دیدیم که ویزای عراق 
در ایران، محبوب ترین ویزاست. اما در زمینه »اقامت« چه وضعیتی وجود دارد؟ 

بیایید با هم ماجرا را به روایت گوگل مرور کنیم:
1. کلمه اقامت البته با مقاصد مختلفی در گوگل جست وجو می شود و لزوما همه 
افراد از آن به قصد کسب شهروندی یا تابعیت بهره نمی برند ولی به هر حال باید 
گفت میزان جست وجوی این کلمه در یک سال اخیر کم شده و شاخص از عدد 

۷9 به عدد ۵1 رسیده است. 
2. محبوب ترین کشورها برای کسب اقامت عبارتند از کانادا، ترکیه ، گرجستان، 
اروپا )البته به عنوان یک منطقه جغرافیایی(، آلمان، اســترالیا، سوئد، اسپانیا، 

ارمنستان، هلند و عمان. 
3. کشور یا منطقه ای که بیشترین میزان رشد جست وجو را داشته عبارت است 
از اروپا، اقامت کارمندی گرجستان، اقامت کانادا از طریق خویشاوندی و ازدواج، 
معاینات پزشکی اقامت کانادا، اقامت آفریقای جنوبی از طریق کار و اقامت ژاپن 

از طریق کار. 
4. بیشترین میزان جست وجوی اقامت در استان های تهران، البرز، گیان، یزد 
و همدان اســت و کمترین میزان جست وجو در اســتان های خراسان جنوبی، 
سیستان و بلوچستان، لرستان، کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحال و بختیاری.

     ترند

     ترند تجاری

     ایران زمین

ایسنا نوشــت: فرمانده انتظامی استان 
ایام با بیان اینکه پیش بینی می شود 
امسال در مقایسه با سال های گذشته 
شاهد تردد بیشتر زائران در پایانه مرزی 
مهران باشیم، گفت: سهولت در تردد 
زائران اربعین حســینی )ع( مهم ترین 
اولویت پلیس و مسئولان خواهد بود. 

ســردار »نورعلی یاری« در نشســت 
قرارگاه اربعین حسینی )ع( اظهار کرد: 
پیاده روی اربعین حســینی به عنوان 
یک نماد غرور ملی و اســتانی یکی از 
مأموریت های سنگین نیروی انتظامی 
است که می طلبد همه دستگاه ها برای 
مدیریت آن در کنار ناجا که نوک پیکان 

اســت تاش کنند. فرمانده انتظامی 
اســتان ایام یادآور شــد: با توجه به 
رایگان بودن ویزا مابین دو کشور ایران 
و عراق، قطعاً امســال شــاهد حضور 
باشــکوه و غرورآفرین زائــران اربعین 
حســینی خواهیم بــود و این موضوع 
وظیفه نیروی انتظامی، مســئولان و 

نهادهای خدمات رســان را سنگین تر 
خواهد کرد. یاری با بیان اینکه رایگان 
بودن ویزا به معنای نگرفتن آن نیست 
از زائــران خواســت با توجه بــه نبود 
کنسولگری در استان ایام، قبل از سفر 
به مرز، حتماً روادیــد معتبر خود را از 

مبدأ حرکت دریافت کنند.

ویزای اربعین امسال رایگان اما الزامی است

     یادداشت

سلامت توام باعدالت و عدالت توام با سلامت
دکتر سعید منتظرالمهدی*|اهمیت مبارزه فراگیر، 
جهانشمول و همه جانبه با هیولای ویرانگر و مفسده 
هزارسرِ مواد مخدر و قاچاق آن موجب شد تا سرانجام 
سازمان ملل متحد در سال 198۷)32 سال پیش(روز 
2۶ ژوئن برابر با ۵ تیرماه راروز جهانی مبارزه با قاچاق 

و سوءمصرف موادمخدراعام کند.
هر ساله شعار ویژه ای برای این روز انتخاب می شود تا 
اقدامات و کنش های مقابله با این پدیده شوم در سال 
پیش رو؛درچارچوب آن شعار سمت و سو داده شوند.

شعار امسال ،»ســامت توام با عدالت و عدالت توام با 
سامت « است.از همین روی در سطور زیر به اختصار 
نکاتی چند پیرامون این شعار و ضرورت تاش و اهتمام 
همگانی برای پیراستن جامعه از بای اعتیاد و پدیده 

تخریبگر موادمخدر، یاد آور می شود.
همانگونه که پیداست شــعار دارای دو مفهوم کلیدی 
است: سامت  وعدالت.این دو مفهوم کلیدی نیز همگام 
و در پیوند با هم در شعار ظاهر شده اند.بنابراین، از کل 
شعار چنین می توان استنباط نمود که سامت،به ویژه 
در قلمرو مــواد مخدر )و عدم گرایش بــه آن( زمانی 
پسندیده و مطلوب است که به صورت عادلانه در بین 
همگان، صرفنظر از ملیت و مذهب و زبان و جنسیت و 
قومیت و...، به صورت برابر و عادلانه توزیع شده باشد. یا 
به تعبیر دیگر، سامت وقتی رضایت بخش و خوشایند 
اســت که همگان از آن برخوردار باشند و کسی از آن 

محروم نشده باشد.
بخش دوم شــعار )یعنی عدالــت همگام و تــوام با 
ســامت( نیز ریشــه در یک باور ژرف و عمیق دارد.

آن باور این اســت که »برای  مبارزه با قاچاق و ســوء 
اســتفاده ازموادمخدر ناگزیر باید وســیله و روش آن 
همچون هدفــش  که  از میان رانــدن اعتیاد و عرضه 
 و قاچــاق مواد  اســت، نیــز پاکیزه و عادلانه باشــد 
چرا که بهره گیری از روش های ناســالم و غیرعادلانه 
در ترویج سامت گرچه شــاید در کوتاه مدت اثرات 
مثبتی برجای بگذارد امــا مطمئنا در بلندمدت از آن 
»مفســده ای دیگر بر می خیزد « پس اگــر به تطهیر 
ســیمای جامعه از مواد افیونی می اندیشیم که قطعا 
می اندیشــیم، ضرورتا باید به بســطِ عادلانه و پاکیزه 
سامت درجامعه نیز بیندیشیم. بسط عادلانه و فراگیر 

سامت بی گمان زمانی میســر و میسور می گردد که 
»همگان«  اعم از دولت ها و نهادهای مردمی و یکایک 
شهروندان،عزم خود را برای مبارزه با این بای قرن و 
پدیده شــوم موادمخدر جزم نمایند و در این مسیر از 
هیچ تاش مشروع و عادلانه ای دریغ نورزند. همانگونه 
که تجارب گذشته نشان داده است تنها با تاش های 
»هم افزایانه«)سینرژیک( است که می توان یک پدیده 
بیمارگونه)پاتولوژیک( همچون اعتیاد را چاره نمود و 

جامعه را در برابر خطرات پر شمول آن مصون کرد.
بی نیاز به هیچ گفت و گویی وقتی سخن از »مبارزه با 
موادمخدر« است منظور صرفاً  »روش های مقابله ای« 
نیســت بلکه مهم تر از آن روش های پیشــگیرانه نیز 
مطمح نظر اســت چرا کــه، مطمئناً با به کاربســتن 
روش های پیشگیرانه است که می توان گروه های کم 
سن و سال و آسیب پذیر را در برابر هیولای تخریبگر 
اعتیــاد مراقبت نمــود و مانع از فرو افتــادن آنان در 
باتاق وابســتگی به مواد شــد. روش های پیشگیری 
پرشــمارند.لیکن همانگونه که مداقه در شــعارهای 
سال های گذشــته نشــان می دهد، از آن میان چند 
روش سودمندترند؛ یکی از اولین آن روش ها»حمایت 
عاطفی« از کودکان و نوجوانان است. چنین حمایتی 

آنان را در برابر بسیاری از آســیب های فردی و روانی 
و اجتماعی واکســینه می ســازد. عامل دوم »آگاهی 
بخشی« عمومی است. این رسالت مهم را هم نهادهای 
آموزشی باید انجام دهند و هم رسانه های جمعی.عامل 
پیشگیرانه ســوم »مراقبت از فضاهای آسیب پذیر« 
به ویژه اماکن حاشــیه ای اســت.این اقدام که از آن با 
عنوان»پیشــگیری وضعی« نیز یاد می شــود،مانع از 
آن می گردد کــه ویروس ویرانگر اعتیاد شــهروندان 
جامعه،اعم از حاشیه نشــین و غیر حاشیه نشین را در 
کام آلودگی خود فرو بلعد اما در به کاربستن روش های 
پیشگیری نیز هرگز نباید جانب عدالت را فرو گذاشت. 
درواقع همسو بودنِ دو بالِ سامت و عدالت است که 
پرواز به سوی شکوفایی و پاکیزگی را میسر می نماید. 
ســرانجام این نکته را باید به یاد داشــت که با »اراده 
جمعی« و به کاربســتن دقیق روش هــای علمی هم 
در »مبارزه« و هم در »پیشــگیری« و  توام ســاختن 
سامت و عدالت می توان امیدوار بود که در سال های 
پیش رو دامن جامعه مــا از آلودگی به ویروس اعتیاد 

تطهیر گردد.
* ســخنگو و معاون ســتاد مبارزه با مواد مخدر 

ریاست جمهوری

استاندار آذربایجان شرقی:
مواد مخدر  با  مبارزه  پرچمدار  اسلامی  ایران 

در سطح بین الملل شناخته می شود
استاندار  مسلمی:  مجید  تبریز- 
آذربایجان شرقی با تاکید بر دغدغه مندی،  
همه  موثر  مشارکت  و  حساسیت 
اندیشه،  اصحاب  و  نخبگان  مسئولان، 
گروه های  دانشگاهی،  و  علمی  مراکز 
آحاد  و  مردم نهاد  سازمان های  مرجع، 
مواد  با  مبارزه  مقدس  جهاد  در  جامعه 
مخدر، اظهار داشت: پیشگیری اولیه از اعتیاد و اجتماعی شدن مبارزه 
با این پدیده شوم، مهم ترین رویکرد این حوزه است.دکتر محمدرضا 
از  پیش  مخدر،  مواد  با  مبارزه  هفته  مناسبت  به  که  پورمحمدی 
خطبه های نماز جمعه تبریز سخن می گفت، با اشاره به آمارهای جهانی 
تاکنون 803 ماده مخدر  و روان گردان ها، گفت:  مصرف مواد مخدر 
و روان گردان در دنیا شناخته شده و گردش مالی و سود سرسام آور 
قاچاق این مواد، آن را به یک ابزار سیاسی و اقتصادی تبدیل کرده 
است. / کاهش سن مصرف مواد مخدر/ وی با اشاره به کاهش 
سن مصرف مواد مخدر، افزایش تولید مواد مخدر صنعتی و ترویج 
مصرف مواد مخدر در شبکه های اجتماعی، گفت: سیستم هوشمند 
تامین و توزیع مواد مخدر، خانواده ها، مدارس، دانشگاه ها و محیط های 
کار را نشانه گرفته است. استاندار آذربایجان شرقی با بیان اینکه در 
سال های اخیر، کشت خشخاش در افغانستان 50 برابر افزایش یافته 
است، افزود: همجواری ایران با مرکز تولید مواد مخدر جهان و تلاش 
دشمنان برای تهاجم فرهنگی و اجتماعی و برخی از عوامل اجتماعی، 
فرهنگی و اقتصادی موجب شده است که اعتیاد به مواد مخدر به یکی 
از آسیب های اجتماعی در کشور ما تبدیل شود. / اعتیاد، نخستین 
آسیب از آسیب های اجتماعی پنج گانه در کشور است / وی 
با بیان اینکه اعتیاد، نخستین آسیب از آسیب های اجتماعی پنج گانه 
در کشور است، افزود: 5.4 درصد از جمعیت فعال کشور سابقه 
مصرف مواد مخدر را دارند و این پدیده شوم، خانواده های زیادی 
را درگیر مشکلات اجتماعی و اقتصادی کرده است. پورمحمدی با 
اشاره به برخی از خسارت های ناشی از مصرف مواد مخدر، گفت: 
خانوادگی،  خشونت های  روحی،  و  جسمی  بیماری های  افزایش 
جرم و جنایت و طرد شدن افراد از محیط کار و جامعه از جمله 
پیامدهای شیوع اعتیاد است.وی اضافه کرد: مصرف مواد مخدر 
سالانه چندین هزار میلیارد تومان به بودجه عمومی کشور خسارت 
وارد می کند و از نظر امنیتی نیز یک تهدید جدی علیه حاکمیت 
ملی به شمار می رود. / تلاش های وسیع جمهوری اسلامی ایران 
در امر مبارزه با مواد مخدر / استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به 
تلاش های وسیع جمهوری اسلامی ایران در امر مبارزه با مواد مخدر، 
گفت: ایران اسلامی تاکنون 3811 شهید و بیش از 12 هزار جانباز در 
عرصه مبارزه با مواد مخدر تقدیم کرده است و به همین علت پرچمدار 
مبارزه با مواد مخدر در سطح بین الملل شناخته می شود. پورمحمدی 
گفت: مهم ترین رویکرد این حوزه، پیشگیری اولیه از اعتیاد است که از 
طریق آگاه سازی و آموزش مهارت های زندگی و فرزندپروری، تقویت 
فعالیت های فرهنگی و خدمات مشاوره ای و آموزش گروه های هدف 
دنبال می شود. / 1197 مرکز اقامتی برای نگهداری معتادان در 
سطح کشور ایجاد شده است / وی خاطرنشان کرد: در حوزه درمان 
نیز تاکنون بیش از 9 هزار مرکز درمان و کاهش آسیب و 1197 مرکز 
اقامتی برای نگهداری معتادان در سطح کشور ایجاد شده است و در 
مراکز ماده 16 نیز در سال گذشته 116 هزار نفر پذیرش و سامان دهی 
شده اند. استاندار آذربایجان شرقی با تاکید بر نقش مردم و تشکل های 
غیردولتی در امر مبارزه با اعتیاد، گفت: مسئولیت پذیری اجتماعی و 
شکل گیری نهضت فراگیر برای کاهش تقاضای مواد مخدر و درمان 
معتادان از دیگر رویکردهای مهم این حوزه است.وی، نقش دانشگاه ها و 
مراکز علمی را نیز در این خصوص مهم دانست و گفت: شناسایی عوامل 
موثر در اعتیاد و ارزیابی اقدامات انجام یافته در امر مبارزه نیازمند کارهای 

پژوهشی و تحقیقاتی است. استاندار آذربایجان شرقی در پایان با اشاره 
به سیاست های برنامه ششم توسعه مبنی بر کاهش 25 درصدی اعتیاد 
در کشور، گفت: ابلاغ طرح ملی مبارزه با مواد مخدر از سوی رهبر معظم 

انقلاب وظیفه همه دست اندرکاران این حوزه را دوچندان کرده است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم: 

اوقات فراغت جوانان با استفاده از ظرفیت هنر 
غنی سازی شود

قم - مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم با بیان این که اوقات فراغت جوانان 
با استفاده از ظرفیت هنر  و نوجوانان 
غنی سازی شود گفت: در این زمینه 
ای  گسترده  بسیار  ریزی  برنامه  باید 
ارشاد  و  اداره کل فرهنگ  روابط عمومی  به گزارش  یابد.  ترتیب 
اسلامی استان قم ، سیدموسی حسینی کاشانی در آئین افتتاحیه 
طرح غنی سازی اوقات فراغت کانون های فرهنگی هنری مساجد قم 
افزود: تقویت فعالیت های هنری کانون های فرهنگی می تواند در غنی 
سازی اوقات فراغت نقش مؤثری داشته باشد. وی با بیان اینکه برنامه 
ریزی برای اوقات فراغت جوانان در قم انجام شده است گفت: کارهای 
فرهنگی در مساجد و تلاش برای توسعه این فعالیت ها باید به محور 
فعالیت کانون های فرهنگی هنری مساجد قم تبدیل شود. حسینی 
کاشانی ادامه داد: ایجاد انگیزه در جوانان برای حضور گسترده آنان در 
مساجد وظیفه سنگین ائمه جماعت مساجد و کانون های فرهنگی 
هنری است. وی با اشاره به مشغله های جدید نسل جدید در فضای 
مجازی گفت: در شرایط کنونی، بسترسازی برای حضور جوانان و 
نوجوانان به مساجد کار ساده ای نیست ولی تحقق این موضوع به 
طور قطع در کاهش آسیب های اجتماعی و مصونیت اجتماعی بسیار 
مؤثر است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ادامه داد: فراهم 
کردن شرایط برای حضور کودکان و تلاش برای ماندگاری آنها باید 

در صدر برنامه های مسئولان مساجد باشد.

مدیرعامل  از  توانیر  شرکت  مدیرعامل  تقدیر 
برق منطقه ای خوزستان

اهواز- مدیرعامل شرکت توانیر به دلیل پایداری شبکه و تامین 
برق مورد نیاز در سیلاب اخیر خوزستان، از مدیرعامل شرکت برق 
منطقه ای خوزستان تقدیر و تشکر کرد. در لوح تقدیر اهدایی 
محمد حسن متولی زاده به محمود دشت بزرگ آمده است: اگر چه 
بارش های شدید و بروز سیل در پایان سال 97 و آغاز سال جاری 
خسارت و آسیب هایی به تاسیسات و شبکه های برق وارد نمود 
ولی خوشبختانه با مسئولیت پذیری و اقدام به موقع و تلاش شبانه 
روزی همکاران، تاسیسات آسیب دیده ترمیم و برق مورد نیاز مردم 
تامین شد. بدینوسیله از حسن تدبیرو پیگیری جناب عالی و مساعی 
و اهتمام کارکنان سخت کوش آن شرکت در مقابله با این پدیده 

جوی و استمرار خدمت رسانی به مردم، تقدیر و تشکر می گردد.

معاون هماهنگ کننده سپاه کربلای مازندران:
مشارکت شرکت گاز مازندران در کمک به سیل 

زدگان قابل تقدیر است
معاون   : دهقان   – ساری 
کربلای  سپاه  کننده  هماهنگ 
مازندران گفت: مشارکت کارکنان 
شرکت گاز مازندران در کمک به 
سیل زدگان قابل تقدیر است. به 
گزارش روابط عمومی شرکت گاز مازندران، " سرهنگ پاسدار جواد 
بخشی " در نشست با مدیرعامل شرکت گاز استان گفت: کارکنان 
بسیجی و جهادی شرکت گاز مازندران به مانند همیشه در کنار 
هموطنان سیل زده بودند و از هیچ کمکی دریغ نکردند. وی در ادامه 

با اهداء لوح سپاس از مدیرعامل و فرمانده بسیج شرکت گاز مازندران 
تقدیر نمود و در متن لوح تقدیر معاون هماهنگ کننده سپاه کربلای 
مازندران آمده است: چه شکوهمند و زیباست، خلعت خدمت به تن 
کردن و عاشقانه و خالصانه برای حضرت دوست و در راه گشودن 

گره از کار بندگانش گام نهادن و تنها، صله ی رضای او را طلبیدن.

و  آب  مهندسی  شرکت  عامل  مدیر  بازدید 
و  شهرضا  فاضلاب  تاسیسات  از  کشور  فاضلاب 

طرح آبرسانی به شهر و 11 روستا دهاقان
اصفهان - در حاشیه سفر سه 
روزه وزیر نیروبه استان اصفهان 
مهندسی  شرکت  عامل  ،مدیر 
آب و فاضلاب کشور از تاسیسات 
فاضلاب شهرضا و طرح آبرسانی 
مهندس  کرد  بازدید  دهاقان  به 
حمید رضا جانباز در بازدید از تاسیسات فاضلاب شهرضا که با حضور 
نماینده مردم شهرضا و دهاقان  در مجلس شورای اسلامی صورت 
گرفت گفت:در یک سال اخیر با ارتقا فرایند تصفیه در این تصفیه 
خانه شاهد رفع بوی نامطلوب در محورهای منتهی به تصفیه خانه 
هستیم. وی با بیان اینکه با  اشاره به اصلاحات فنی که در تصفیه خانه 
صورت گرفت عنوان کرد: ارتقاء تجهیزات در تصفیه خانه فاضلاب 
شهرضا موجب شد که بوی نامطلوب در محورهای منتهی به این 
تصفیه خانه حذف شود که این امر رضایت مردم را رقم زد. مدیر 
عامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور رضایت مندی مردم را 
مهمترین اولویت صنعت آب و فاضلاب کشور برشمرد و اظهار داشت: 
هدف فعالان صنعت آب وفاضلاب کشوراز ارائه خدمات  جلب رضایت 
مردم بیش ازپیش است  مهندس جانباز اجرای سریع شبکه فاضلاب 
شهرضا را خواستار شد و بیان کرد: انتظار می رود  در سال جاری با 
تخصیص 12 میلیارد تومان اعتبار به اجرای بکه فاضلاب شهرضا ،این 
پروژه در کوهتاهترین زمان ممکن  عملیاتی شود. همچنین مدیرعامل 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در بازدید از طرح آبرسانی به 
دهاقان روند اجرای این پروژه را قابل توجه دانست و تصریح کرد:با 
تکمیل خطوط آبرسانی و احداث ایستگاههای پمپاژمردم شهر دهاقان 
و11 روستای توابع این شهرستان از آب شرب با کیفیت مطلوب تر 
برخوردار می شوند. وی اجرای شبکه فاضلاب را برای شهر دهاقان 
ضروری دانست و اعلام کرد: با توجه به نفود نا پذیر بودن جنس خاک 

در این شهرستان اجرای شبکه فاضلاب در دهاقان ضروری است.

بررسي اصلاحات و بروز رساني پیمان هاي نیروهاي 
حجمي شرکت بهره برداري نفت و گاز غرب

حجمي  نيروهاي  هاي  پيمان  رساني  بروز  و  اصلاحات  کرمانشاه- 
شركت بهره برداري نفت و گاز غرب مورد بحث و بررسي قرار گرفت. به 
گزارش پايگاه اطلاع رساني شركت بهره برداري نفت و گاز غرب با حضور 
كوهستاني نماينده اداره كار و تامين اجتماعي استان كرمانشاه، مهندس 
ناصري پور مدير عامل و ساير مديران و روساي شركت اصلاحات و بروز 
رساني پيمان هاي نيروي انساني و ساير پيمان هاي شركت بهره برداري 
نفت و گاز غرب مورد بحث و بررسي قرار گرفت. در ابتداي اين جلسه 
مهندس ناصري پور مدير عامل شركت بهره برداري نفت و گاز غرب 
توضيحاتي در خصوص وضعيت پيمان هاي شركت و بيان چالش هايي 
در اين زمينه پرداخت. مدير عامل شركت بهره برداري نفت و گاز غرب با 
بيان اينكه هدف از برگزاري اين جلسه بحث و بررسي چالش هاي موجود 
در پيمان هاي شركت و اصلاحات و بروزرساني آنها مد نظر مي باشد و 
عنوان نمود كه بايستي، بر رفع اين نواقص و چالش ها و بروزرساني آن 
بر اساس شرايط عملياتي شركت اقدام نمود.   در ضمن بررسي راهكارها 
مبني بر اصلاحات و بروز رساني كتابچه هاي پيمان شركت بهره برداري 
نفت و گاز غرب و تطابق آن با بخش نامه هاي ابلاغي وزارت نفت و اداره 

كار و تامين اجتماعي از ديگر موارد بحث در اين جلسه بود.

از خبرها
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- بزرگ تریــن و مرتفع ترین علف زار در 
رشــته کوه های آلپ در اروپا- قهوه خانه 

مدرن
 2- بزرگتر از دریا- رو به پایین

 3-  تظاهر بــه نیکی- پزشــک- مقابل 
زوج- از آن وارد می شویم

 4- نوعی ساز ســنتی ایرانی- گسترش 
 یافته- شل و رقیق

 5- تیر پیکاندار- شاگرد مغازه- غیرشفاف
 6- آلوی کوهی- نابودکننــده-  ترمیم 

فرش
 7-  کلام تعجــب بانــوان- قطع کردن- 

سنگسار کردن- گرفتاران و دربندان
 8- بلدیه  امروزی- ترسیدن

 9- گذرگاه ساخته شده در اعماق زمین 
و زیر کوه- وســیله ای در حمــام- کلبه 

ترکمنی- حرف  پیروزی
 10- بی نظمی- از آبزیان- تبار و نژاد

 11-  دفعه و مرتبه- زمانی و وقتی- بزرگ 
قبیله

 12- جدید و امروزی- شــهری در استان 
یزد- سقز فرنگی

 13- غرور و تکبر- جهیدن- نام ســابق 
شهرری- بی دینی

 14- شهری در استان آذربایجان غربی- 
ایالتی در مکزیک

 15- خیساندن- پایتخت کامرون
عمودي

  1- بیماری چینی- نامه- سرچشمه
 2- ایمان و باور- شــهری در پاکستان- 

پوست پیرا
 3- بزرگ ترین عصب بدن- کارگر- بخار 

دهان
 4- علامــت مفعول بی واســطه-  کاغذ 

کاهی- جانشین- میوه بهشتی
 5- داخل- پشــت ســر و عقب-  بدی و 

فساد - گوارا
 6-  کابوی خوش  شانس- به جلو رفتن- 

حرف دارای تشدید
 7- طرف مشــورت و رایــزن- مجال و 

فرصت- عامل وراثت
 8- ردیاب- دستگاه فاکس

 9- نفر- از خوراک چهارپایان- پیشکشی
 10- بلندتر- ضلالت- نیروها

 11- فانــوس دریایــی- نمی شــنود- از 
رنگ های اصلی- ورزش برفی

 12- پسرخسرو انوشیروان- دومین مهره 
گردن-ناپسند-  ضمیر غایب

 13- از ضمایر انگلیسی- کنترل و بازدید 
دوباره- نوشتن

 14- مرغابی- بهشت- منظور و مقصود
 15- کهولت سن-  در شیرینی می ریزند- 

کسانی که در جایی ساکن شده اند

خ
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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مرىتاناىرومىت9
اكىنومراهاقا10
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اخمو
 آذین

 تخلص
 خوبی

 دراز
 درود
فرقه

 گمان

5 حرفي :
 اسکار
 املاک
 آئورت
 توسرخ

 ثنایا
 خوبرو
 دلبری

 دمدمی
رزمجو

 رمایت
 مباشر

 مرخصی
 مشتهر
 یخچال

6 حرفي :
 قایرمه 

 گردنکش
 ناوارد
 واترلو

7 حرفي :
 آقاخانی
 یوزباشی

8 حرفي : 
 خزانه دار

 صحنه سازی
گارد سفید

 مسواک زدن

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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به گزارش عصر ایران، حدود ۳۰ دقیقه از شــروع آخرین روز بهار 
سال ۱۳۶۹ گذشــته بود که زمین لرزه ای ۷.۴ ریشتری رودبار و 
منجیل در استان گیلان و حدود ۷۰۰ روستای تابعه را تحت تأثیر 
مســتقیم خود قرار داد و لرزاند؛ زلزله ای که در برخی شهرهای 
استان های زنجان، تهران، قزوین، اردبیل، آذربایجان شرقی و… 
نیز احساس شد  اما آنچه ساکنان تا شعاع ۶۰ کیلومتری از کانون 
زلزله احســاس کردند بســیار متفاوت از دیگران بود؛ زلزله ای با 
چیزي حدود ۳۵ تا ۳۷ هزار کشته، بین ۵۰ تا ۶۰ هزار مجروح و 

حدود نیم میلیون نفر بی خانمان.
در بیست و نهمین سالگرد زلزله مرگبار رودبار و منجیل، خلاصه 

روایت شش شاهد عینی از آنچه دیده اند را مي خوانید.
 روایت رسول و اضطراب تهران تا منجیل: رسول که حالا ۵۰ 
ساله است، هنگام وقوع زلزله در یکی از خوابگاه های دانشجویی 
در خیابان مطهری تهران بود. او درباره اولین مواجهه اش با شهر 
زلزله زده می گوید: »دم صبح بود که به کمربندی منجیل رسیدیم. 
چشمم که به شهر افتاد در گرگ و میش هوا یک خرابه بزرگ را 
دیدم که هیچ شباهتی به منجیل نداشت. هیچ خانه ای سرپا نبود. 
صبح روز جمعه به خانه خودمان رسیدم البته خانه ای باقی نمانده 
بود؛ خاک و خشت و آوار بود. اهالی به آن سوی رودخانه ای که از 
میان روستا رد می شد، رفته بودند. آنجا دنبال خانواده ام گشتم. 
مادرم سالم بود و پدرم را با هلیکوپتر به تهران برده بودند. دنبال 
دیگر اعضای خانواده گشتم اما خبرهای خوبی به من نرسید. خبر 
فوت عمو، خاله، دایی، پدربزرگ، مادر بزرگ و … را طی چند روز 

شنیدم و حالت روحی خیلی بدی داشتم. «
  روایت زهــرا و کابوس زلزله: زهرا کــه آن زمان زنی جوان 
بود، روایتش از زلزله را اینطــور می گوید: »نیمی از مردم در حال 
تماشای فوتبال و به همین دلیل بیدار بودند. زلزله که آمد همه از 
خانه ریختند بیرون و اوضاع خیلی بدی بود. خانه های اینجا اکثراً 
کاهگلی و چوب و خشتی بود و به همین دلیل مقاومت چندانی 
نداشت. خیلی زود روی سر اهالی ریخت و خیلی ها زیر آوار ماندند. 
بیچاره ها فوتبال دیدن شان نصفه ماند. خیلی ها هم خوابیده بودند 

مخصوصاً زن ها و پیرترها.«
 روایت لطف الله و فوتبالی که جانش را نجات داد: او ساکن 
روستای »هرزویل« است؛ روســتایی پلکانــی شبیه ماسوله 
که در زلزله با خاک یکسان شده اســت.او می گوید: »۲۳ سال 
داشتم. کارمند شیفت عصر بودم اما چون پدر و مادرم پیر بودند 
و علاقه ای به فوتبال نداشتند، بعد از پایان کارم در همان محل 
شهرک مسکونی کارمندان سد که به »ســیته« مشهور است، 
ماندم تا فوتبال را با یکی از دوســتانم ببینم. معمولًا ساعت ۱۰ 
تا ۱۱ شب به خانه برمی گشــتم.  برزیل با یک جای دیگر بازی 

داشــت که یادم نمی آید کجا بود. آن موقع هم اینطور نبود که 
موبایل و اس ام اس و این چیزها باشد و بتوانیم خبر بدهیم که دیر 
می آییم.خلاصه نیمه اول را دیدم و چون دیر شده بود   تصمیم 
گرفتم به خانه بروم  . همین که نیمه دوم آغاز شد، من از جا بلند 
شدم و با دوستم خداحافظی کردم، گفتم نیمه دوم را فردا برایم 
تعریف کند. دوستم هم برای بدرقه به دم در آمد، کفش هایم را 
پوشیدم که آسمان یک لحظه برق عجیبی زد و همه جا روشن 
شد، همزمان صدای مهیبی شنیدم و همه جا لرزید. فوتبال جان 
من و رفیقم را نجات داد . وقتی به خانه رســیدم دیدم همه چیز 
ویران شده است. پدرو مادرم را صدا زدم، جواب ندادند.خواهرم 
و همسرم را صدا کردم و هیچ صدایی نیامد. همسرم ماه های اول 
بارداری اش بود و نگرانش بودم. پدر و مادر و همسر و دو خواهر من 

همگی زیر آوار مردند.«
 روایت اکبر و سیگاری ها: اکبر دانش آموز بود وقتی زلزله آمد. 
او می گوید: بعد از زلزله به تعطیلات تابستان خوردیم و سه ماهی 
وقت بود تا دوباره مدارس را آماده کنند  اما یادم هست که ما اول 
مهر مدرسه نرفتیم. چند نفر از همکلاسی های مان مردند. خیلی ها 
دیگر مدرسه نیامدند یا از آنجا کوچ کردند و ما هم که ماندیم، افت 
تحصیلی داشتیم. خیلی ها سیگاری شدند. فشارها آنقدر زیاد بود 
که انگار دیگر کمتر کسی حواسش به بچه ها بود. خودمان تا حدود 

دو سال در کانکس بودیم و دور کانکس را آجر چیدیم.«
 روایت فاطمه و مرگ ۷۰ آشنا: فاطمه ۱۹ ساله بود که زلزله 
آمد. بعــد از زلزله ازدواج کــرد و حالا خانواده جدیــدی دارد. او 
می گوید: »وقتی زلزله آمد، آنقدرغم دیدم که نمی دانم چه شد که 
روی پا ماندم. پدر و مادر و سه خواهر و یک برادرم کشته شدند.تا 
یک ماه هر روز خبر مرگ آشناها و اقوام به گوشم می رسید و باور 
می کنید که من در یک ماه داغ ۷۰ آشــنا از پدرو مادر تا همسایه 
و دوست را به چشم دیدم اما چاره ای نداشتیم جز اینکه بمانیم و 
مقاومت کنیم و حداقل امیدوار باشــیم که بچه های مان زندگی 

بهتری داشته باشند.«
 روایت محمد و حمله هوایی صدام!   محمد هیچگاه به مناطق 
زلزله زده نرفته اما آن شــب را اینطور روایت می کند:»زیاد اهل 
تماشای فوتبال نیستم چون دو برادرم فوتبال تماشا می کردند، 
من به پشت بام رفته بودم تا بخوابم. آسمان باز و شفاف بود که من 
لرزه ای را احساس کردم. اول فکر کردم شاید در فوتبال گل زده اند 
اما بعد که دیدم صدایی نیامد فهمیدم اشــتباه کردم.بعد صدای 
همسایه ها آمد که چند نفرشان بیرون آمدند. بعضی ها می گفتند 
صدام دوباره تهران را زد. جنگ تمام شــده بود اما تصور جنگ و 
وحشت از آن باقی مانده بود. صبح روز بعد فهمیدیم که رودبار زلزله 

آمده و آن لرزه هم برای همین بود.«

  ناگفته هاي 
چند شاهد 

عینی از 
زلزله رودبار 

و منجیل
روايت هايي از لطف الله 

و فوتبالی که جانش 
را نجات داد، اکبر و 

سیگاری ها و فاطمه و 
مرگ ۷۰ آشنا!

مرتضی کلیلی ��قاب��

    قاب  مشاهیر1
تصویري از آمادگي جسماني دكتر چمران و 

بارفیكس رفتن او میان رزمندگان در سال هاي 
جنگ تحمیلي.)مشرق(

    قاب  تاریخ
ملکه محبوب ناصرالدین شاه قاجار  در حال 

زدن پیانو)ازکانال عکس های قدیمی(

    قاب  نوستالژی2
تبلیغ تلویزیون رنگي آریا ساخت ایران با 

كمك فني فیلیپس هلند در دهه 5۰

    قاب  مشاهیر2
ایران 2  -  برزیل 2؛ خرداد 1355. تدارکاتی 

المپیک 19۷6 مونترال استادیوم فرح. 
)تختی(حسن روشن و علیرضا خورشیدی.

)فدراسیون تاریخ و آمار فوتبال(

    قاب  نوستالژی1
عکسی از میدان نقش جهان اصفهان در دهه 5۰ و زنان و مردان رهگذر که 

 دیمتری کیسل  عکاس اوکراینی در سفر به ایران برداشته است.

��اینستا�گرافی)منتخبی�از�اینستاگرام�چهره�ها(

 عكسي از شب نشیني الهام حمیدي با نیوشا 
ضیغمي و نفیسه روشن در اینستاگرامش.

   مجتبي محرمي نوشته : خدارو شكر سلطان 
سلامتي شو پیدا كرد. شاگرد خلف خودش مي دونه.

 در روزهایي كه دنیزلي منتظر تكمیل بازیكنانش در 
تمرین تراكتورسازي است، مسعود شجاعي ظاهرا در 

دوبي پست گذاشته.

 ترلان پروانه نوشته: منو فن هام، بقیه همه.
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